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Συνάδερφε γεια σου!

Χαιρετίσματα από την Ικαρία. Δύσκολα φτάνει κανείς ως εδώ –ας 
όψεται η ακτοπλοϊκή απομόνωση της Θεσσαλονίκης- αλλά τα κα-
τάφερα. Για σκέψου. Ήρθε η ώρα που όλοι περιμέναμε. Η ώρα 
που οι επαγγελματικοί μας πονοκέφαλοι μπορούν να εξαντληθούν 
επιτέλους στη …στατικότητα της κόκκινης ομπρέλας μας, κόντρα 
στα μελτέμια των αιγαιοπελαγίτικων νησιών ή στη χωροθέτηση της 
πετσέτας μας δίπλα στο κύμα.
Μπορούμε επιτέλους να ξεκουραστούμε. Αλλά όχι να «αποκοιμη-
θούμε». Μπορούμε να διασκεδάσουμε. Αλλά και να ευχηθούμε: το 
φετινό καλοκαίρι να μην εξελιχθεί σε «θέρος πυρκαγιών», όπως 
το περσινό. Θυμάσαι τι έγινε πέρυσι; Θρηνήσαμε: ανθρώπους, 
δάση (2,75 εκατ. στρέμματα από δαύτα) και περιουσίες. 
Να ευχηθούμε επίσης, να μη δούμε χωροταξικές παραφωνίες 
και πολεοδομικές αταξίες σε μέρη που θυμόμασταν όμορφα και 
«παρθένα». Να ευχηθούμε –ή μήπως να προσευχηθούμε;- να 
βρούμε ένα άνοιγμα ανάμεσα στις μάντρες των παραθεριστικών 
κατοικιών της Χαλκιδικής, για να μπορέσουμε να τρυπώσουμε από 
κάπου στο μονοπατάκι που οδηγεί σε κάποιον μικρό ελληνικό θα-
λασσινό παράδεισο.
Και από τον Σεπτέμβριο, να επιστρέψουμε ανανεωμένοι και δρι-
μύτεροι, πιο δυναμικοί και διεκδικητικοί. Διεκδικητικοί για όλα: 
για τα επαγγελματικά μας ζητήματα, για το ασφαλιστικό και την 
παιδεία, για τα μεγάλα έργα και τη βελτίωση της καθημερινότητάς 
μας στη Θεσσαλονίκη.
Τελοσπάντων. Δεν θέλω να σε πονοκεφαλιάσω τώρα, συνάδελφε, 
μιλώντας για προβλήματα. Ας αφήσουμε τα «βαριά», τα σοβαρά 
και τα …αναπάντητα για τον χειμώνα. 
Κι ας σου ευχηθώ, προς το παρόν, καλό καλοκαίρι. Ένα όμορφο 
καλοκαίρι, για αυτή την Ελλάδα, που –όπως έγραψε ο Ελύτης- 
«Της Ασίας αν αγγίζει από τη μια της Ευρώπης λίγο αν ακουμπά/ 
στον αιθέρα στέκει νά και στη θάλασσα μόνη της!»…

Τα νέα τηλέφωνα του ΤΕΕ/ΤΚΜ έχουν κοινό πρόθεμα 2310-883 και 
ακολουθούν τα επόμενα τρία ψηφία κάθε τμήματος.

Iκαρία, 16 Ιουλίου 2008
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Γραφείο δωρεάν εξυπηρέτησης πολιτών, που θα 
βοηθά τους ιδιοκτήτες ακινήτων στη συμπλήρω-
ση των εντύπων δηλώσεων για την πρώτη φάση 
της κτηματογράφησης, ιδρύει το Τεχνικό Επιμε-
λητήριο Ελλάδος/ Τμήμα Κεντρικής Μακεδονίας 
(ΤΕΕ/ΤΚΜ). Το γραφείο θα λειτουργήσει από την 
Τετάρτη 20 Αυγούστου και μέχρι το πέρας της 
πρώτης φάσης κτηματογράφησης. 
Θα είναι στελεχωμένο από δύο αγρονόμους-το-
πογράφους μηχανικούς, μέλη του ΤΕΕ/ΤΚΜ και 
θα λειτουργεί τις καθημερινές από τις 11 το 
πρωί έως τις 3 μετά το μεσημέρι εντός των νέων 
εγκαταστάσεων του Τμήματος, στη Λεωφόρο 
Μεγάλου Αλεξάνδρου 49. 
Στην ουσία, το γραφείο θα ενημερώνει τους πολί-
τες για τον τρόπο συμπλήρωσης των δηλώσεων, 
λύνοντας τυχόν απορίες τους, ώστε στη συνέχεια 
να μπορούν να τις συμπληρώσουν άνετα οι ίδιοι, 
χωρίς καμία οικονομική επιβάρυνση.
Έχοντας πλήρη συναίσθηση του ρόλου του ως τε-
χνικού συμβούλου της ελληνικής Πολιτείας εδώ 
και δεκαετίες, το ΤΕΕ/ΤΚΜ φιλοδοξεί να θέσει στη 
διάθεση των πολιτών τις γνώσεις και την εμπειρία 
των μελών του, δεδομένου ιδίως ότι οι αγρονόμοι-
τοπογράφοι μηχανικοί έχουν πρωταγωνιστικό 
ρόλο στη σύνταξη μελετών Κτηματολογίου.
Το ΤΕΕ/ΤΚΜ έχει ήδη διατυπώσει τη θέση του 
ότι οι πολίτες μπορούν κάλλιστα να συμπλη-

ρώνουν μόνοι τους τα έντυπα δηλώσεων για την 
πρώτη φάση της κτηματογράφησης. Σε περίπτω-
ση που αντιμετωπίσουν προβλήματα ή έχουν απο-
ρίες, μπορούν να απευθυνθούν στα κατά τόπους 
κτηματολογικά γραφεία, που είναι υποχρεωμένα 
να τους βοηθήσουν. Καταφυγή στους αρμόδιους 
επαγγελματίες, όπως μηχανικούς ή δικηγόρους, 
κρίνεται απαραίτητη μόνο αν η περίπτωση του 
ακινήτου τους είναι σύνθετη.
 
Διπλή επικοινωνιακή επίθεση από ΔΣΘ
Στο μεταξύ, δυσάρεστη έκπληξη αποτέλεσε –και 
εξακολουθεί να αποτελεί- για το ΤΕΕ/ΤΚΜ η 
επιλογή της «διπλής» άσκησης πιέσεων, προς 
πολίτες και μηχανικούς, που εφαρμόζει –με ομο-
λογουμένως έξυπνα ενορχηστρωμένες επικοι-
νωνιακές επιθέσεις- ο δικηγορικός κλάδος της 
Θεσσαλονίκης. 
Από τη μία, επιχειρεί να τρομοκρατήσει τους πολί-
τες και να τους πείσει ότι αν συμπληρώσουν μόνοι 
τις δηλώσεις τους θα κάνουν λάθη και θα αντιμε-
τωπίσουν σημαντικά προβλήματα στο μέλλον. Βέ-
βαια, δικηγόροι και συμβολαιογράφοι έχουν προσ-
διορίσει την «ταρίφα» για τη βοήθεια αυτή που 
προσφέρουν στους πολίτες, σε 65 ευρώ/δήλωση. 
Η καταβολή αυτού του τιμήματος, που ο δικηγο-
ρικός κλάδος προβάλει στην ουσία ως …αναγκαίο 
κακό, γιατί -όπως υποστηρίζει- «κανείς πλην 

δικηγόρων και συμβολαιογράφων δεν έχει το νό-
μιμο δικαίωμα συμπλήρωσης των δηλώσεων», 
έρχεται σε μια περίοδο κατά την οποία έχει ήδη 
χαρακτηριστεί ως οικονομικά δυσβάσταχτο για 
αρκετούς ιδιοκτήτες ακινήτων το δικαίωμα των 
35 ευρώ/δήλωση. 
 Από την άλλη,  κινώντας δίκες κατά μεμονωμένων μη-
χανικών,  χωρίς βέβαια να εμπλέκει το ΤΕΕ ως φορέα, 
 ασκεί ψυχολογική βία σε όλους τους μηχανικούς 
που ασχολούνται με το Εθνικό Κτηματολόγιο,  απο-
σπώντας ακόμη και άτυπες…δηλώσεις μετανοίας. 
Ήδη, σύμφωνα με δημοσιεύματα του τύπου δύο 
μηχανικοί κατά των οποίων είχαν ασκηθεί ασφα-
λιστικά μέτρα, έχουν εξαναγκαστεί στην ουσία να 
προβούν σε τέτοιες δηλώσεις, ενώ ο ένας εξ αυτών 
δέχτηκε να σταματήσει τη συμπλήρωση δηλώσεων 
και την διαφήμιση αυτής του της δραστηριότητας.
Το ΤΕΕ/ΤΚΜ θεωρεί ότι ο Δικηγορικός Σύλλογος 
Θεσσαλονίκης πρέπει να ανασκευάσει τα όσα 
ανεδαφικά και άτοπα έχει καταγγείλει μέχρι σή-
μερα κατά των μηχανικών και να σταματήσει τη 
συκοφαντική δυσφήμιση του κλάδου και τις συ-
νεχείς επικοινωνιακές επιθέσεις.
Σε αντίθετη περίπτωση, το ΤΕΕ/ΤΚΜ θα αναγκα-
στεί να απαντήσει και αυτό με αγωγές, καθώς 
θεωρεί ότι τυχόν συνέχιση αυτής της «εκστρατεί-
ας» δυσφήμισης των μηχανικών συνιστά απόπει-
ρα ηθικής βλάβης ολόκληρου του κλάδου ■ 
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ΒΕΛΤΙΩΤΙΚΕΣ ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ 
ΣΤΟ ΧΩΡΟΤΑΞΙΚΟ ΤΩΝ ΑΠΕ 
Θέσεις ΤΕΕ/ΤΚΜ

Με άλλον «αέρα» αναμένεται να προωθηθούν 
στα επόμενα χρόνια οι ανανεώσιμες πηγές 
ενέργειας (ΑΠΕ) στην Ελλάδα, καθώς, μετά 
από χρόνια καθυστερήσεων και παλινωδιών, το 
πρώτο ειδικό χωροταξικό πλαίσιο (ΕΧΠ) για τον 
τομέα γίνεται επιτέλους πραγματικότητα. 
Βέβαια, αν και το πλαίσιο για τις ΑΠΕ αποτελεί 
ένα σημαντικό βήμα εμπρός, καθώς ρυθμίζει 
τους όρους εγκατάστασης των περιβαλλοντικά 
φιλικών ενεργειακών συστημάτων, χρήζει και 
σημαντικών βελτιώσεων-διευκρινήσεων, ώστε 
να αποφευχθούν «παρατράγουδα», που θα υπο-
νομεύσουν την όλη προσπάθεια.
Μεταξύ άλλων, το ΕΧΠ θα πρέπει να εμπεριέχει 
ρητές και ξεκάθαρες διατάξεις για όλα τα θέμα-
τα, οι οποίες θα αποτρέπουν πιθανές παρερμη-
νείες, ώστε να μην υπάρχουν κατά περίπτωση 
αποφάσεις, ικανές να ανοίξουν τον δρόμο σε 
αδιαφανείς πρακτικές.
Επιπλέον, πρέπει να αποσαφηνιστούν τυχόν 
ασαφή κριτήρια χωροθέτησης των εγκαταστά-
σεων ΑΠΕ (πχ, απόσταση από αξιόλογες ακτές), 
να αποφευχθεί η όποια εμπλοκή σε τεχνικές λε-
πτομέρειες, αλλά και να συμπεριληφθούν όλες 
οι τεχνολογίες ανανεώσιμων πηγών, ακόμη και 
η μη ευρέως διαδεδομένες. 
Η έκδοση -το συντομότερο δυνατόν- επικαι-
ροποιημένων χαρτών για το δυναμικό και τη 
φέρουσα ικανότητα της ελληνικής επικράτειας 
αποτελεί ένα ακόμη βασικό ζητούμενο, ενώ 
επιβάλλεται να αρχίσει άμεσα η χαρτογράφηση 
στοιχείων ανά νομό και περιφέρεια. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, απαιτείται δεσμευτικό χρονοδιάγραμ-
μα για την υλοποίηση του σχεδίου: η ενεργοποί-
ηση του ΕΧΠ πρέπει να είναι άμεση, αφού όμως 
προηγηθεί η απαραίτητη δημόσια διαβούλευση
Η ΜΕ Ενέργειας του ΤΕΕ/ΤΚΜ, στο πλαίσιο της 
δράσης της, επεξεργάστηκε άρθρο-άρθρο το ει-
δικό Πλαίσιο Χωροταξικού Σχεδιασμού για τις 
Α.Π.Ε- Σχέδιο ΚΥΑ και κατέληξε σε συγκεκριμέ-
νες επισημάνσεις, παρατηρήσεις και προτάσεις. 
Το πλήρες κείμενο, όπως συμπληρώθηκε και 
εγκρίθηκε από τη ΔΕ, ακολουθεί:
«Το Ειδικό Χωροταξικό Πλαίσιο (ΕΧΠ) για τις 
ΑΠΕ - Σχέδιο ΚΥΑ είναι ένα πρώτο και ως εκ τού-
του και σημαντικό βήμα για την προώθηση και 
διείσδυση των ΑΠΕ στην Ελληνική Επικράτεια, 
μετά από χρόνια καθυστερήσεων, αφού έρχεται 
να ρυθμίσει τους όρους για την εγκατάσταση των 
συστημάτων ΑΠΕ. Υπάρχουν όμως κάποια ση-
μεία που χρήζουν διευκρινίσεων, τα οποία ανα-
λύονται στο παρόν κείμενο. Η δομή του κειμένου 
χωρίζεται σε δύο μέρη. Στο πρώτο αναφέρονται 
οι Γενικές Παρατηρήσεις επί του ΕΧΠ και στο 
δεύτερο οι Ειδικές Παρατηρήσεις κατά άρθρο 
και παράγραφο του σχεδίου της ΚΥΑ

Ζητούνται ρητές διατάξεις και σαφής χωροθέ-
τηση…
- To ΕΧΠ θα πρέπει να περιέχει ρητές διατάξεις 
που δεν θα αφήνουν περιθώρια για παρερμη-
νείες και που θα οδηγήσουν στην εξάλειψη των 
κατά περίπτωση αποφάσεων που ανοίγουν το 
δρόμο σε αδιαφανείς πρακτικές. 
- Θα πρέπει να αποσαφηνιστούν όλα τα κριτήρια 
χωροθέτησης που είναι ασαφή, όπως απόσταση 
από αξιόλογες ακτές κλπ.
- Η προτεινόμενη κατηγοριοποίηση του χώρου 
της επικρατείας, θα πρέπει να έχει ως στόχο τη 

Το ΕΧΠ θα πρέπει να 
περιέχει ρητές διατάξεις 
που δεν θα αφήνουν πε-
ριθώρια για παρερμηνεί-
ες και που θα οδηγήσουν 
στην εξάλειψη των κατά 
περίπτωση αποφάσεων 
που ανοίγουν το δρόμο σε 
αδιαφανείς πρακτικές

Η εγκατάσταση συστη-
μάτων ΑΠΕ θα πρέπει 
να θεωρείται περιβαλ-
λοντικό έργο ειδικής 
κατηγορίας και ως τέτοιο 
πρέπει να αντιμετωπί-
ζεται από τη νομοθετική 
και εκτελεστική εξουσία

Το προτεινόμενο EXΠ 
πρέπει να αντιμετωπίζει 
όλες τις τεχνολογίες ΑΠΕ, 
ακόμη και αυτές που δεν 
είναι ευρέως διαδεδο-
μένες. Στο παρόν σχέδιο 
γίνεται εκτεταμένη ανα-
φορά στα συστήματα Α/Γ 
σε αντίθεση με τις άλλες 
μορφές ΑΠΕ και αυτό 
είναι πιθανό να δημιουρ-
γήσει προβλήματα 

Να εκδοθούν το συντομό-
τερο δυνατό επικαιρο-
ποιημένοι χάρτες για το 
δυναμικό και τη φέρουσα 
ικανότητα της Ελληνικής 
Επικράτειας για όλα τα 
συστήματα ΑΠΕ και όχι 
μόνο για την αιολική 
ενέργεια

Θα πρέπει να επιτραπεί η 
εγκατάσταση ηλιοθερμι-
κών σταθμών ηλεκτρο-
παραγωγής σε αγροτικές 
περιοχές

Να δοθούν ισχυρά κίνη-
τρα για την εγκατάσταση 
μικρών φωτοβολταϊκών 
μονάδων στα κτίρια, 
ιδιαιτέρως στη νησιωτική 
χώρα

Να θεσμοθετηθεί η 
δυνατότητα μελετών 
χωροθέτησης αιολικών 
πάρκων σε τοπική κλίμα-
κα, που θα εξειδικεύουν 
τους όρους και τους 
περιορισμούς ανάλογα με 
τις ιδιαιτερότητες κάθε 
περιοχής

Θα πρέπει να ενσωματω-
θούν στο ΕΧΠ συγκεκρι-
μένα κριτήρια χωροθέτη-
σης και όροι δόμησης για 
όλα τα συστήματα ΑΠΕ

Τα δάση και οι αναδα-
σωτέες εκτάσεις να προ-
στεθούν στις περιοχές 
αποκλεισμού χωρο-
θέτησης των αιολικών 
εγκαταστάσεων

μεγίστη διείσδυση των Α.Π.Ε στο ελάχιστο δυνατό 
χρονικό διάστημα.
-Θα πρέπει να αποφύγει την όποια εμπλοκή σε 
τεχνικές λεπτομέρειες οι οποίες πιθανότατα θα 
ανατραπούν σε μικρό χρονικό διάστημα. 
- Θα πρέπει το προτεινόμενο EXΠ να αντιμετω-
πίζει όλες τις τεχνολογίες ΑΠΕ, ακόμη και αυτές 
που δεν είναι ευρέως διαδεδομένες. Στο παρόν 
σχέδιο γίνεται εκτεταμένη αναφορά στα συστήμα-
τα Α/Γ σε αντίθεση με τις άλλες μορφές ΑΠΕ και 
αυτό είναι πιθανό να δημιουργήσει προβλήματα 
στη διείσδυση αυτών.
- Η εγκατάσταση συστημάτων ΑΠΕ θα πρέπει να 
θεωρείται περιβαλλοντικό έργο ειδικής κατηγο-
ρίας και ως τέτοιο πρέπει να αντιμετωπίζεται από 
τη νομοθετική και εκτελεστική εξουσία.
- Η εγκατάσταση και λειτουργία μονάδων ΑΠΕ θα 
πρέπει να θεωρηθεί συμβατή με τον αγροτικό χαρα-
κτήρα, ακόμη και εκείνων των περιοχών που έχουν 
χαρακτηρισθεί ως υψηλής παραγωγικότητας.
- Θα πρέπει να επιτραπεί η εγκατάσταση ηλιοθερ-
μικών σταθμών ηλεκτροπαραγωγής σε αγροτικές 
περιοχές (όπως συμβαίνει ήδη στην Ισπανία).
- Θα πρέπει να εκδοθούν το συντομότερο δυνατό 
επικαιροποιημένοι χάρτες για το δυναμικό και τη 
φέρουσα ικανότητα της Ελληνικής Επικράτειας 
(ηπειρωτική χώρα, νησιά και θαλάσσιος χώρος) 
για όλα τα συστήματα ΑΠΕ και όχι μόνο για την αι-
ολική ενέργεια, ώστε να υπάρξει εξειδικευμένος 
σχεδιασμός τοπικής κλίμακας, όπου απαιτείται.
- Θα πρέπει να αρχίσει άμεσα η χαρτογράφηση 
στοιχείων ανά Νομό και Περιφέρεια, ώστε να δη-
μιουργηθεί πιστοποιημένη βάση χωρικών δεδο-
μένων για το σύνολο της χώρας. Επιτακτική είναι 
η ανάγκη ολοκλήρωσης του δασολογίου και του 
κτηματολογίου.

…καθώς και ισχυρά κίνητρα και συγκεκριμένο 
χρονοδιάγραμμα
- Να δοθούν ισχυρά κίνητρα για την εγκατάσταση 
μικρών φωτοβολταϊκών μονάδων στα κτίρια, ιδι-
αιτέρως στη νησιωτική χώρα, για την το κατά δυ-
νατόν καλύτερη αξιοποίηση της ηλιοφάνειας.
- Να θεσμοθετηθεί η δυνατότητα μελετών χω-
ροθέτησης αιολικών πάρκων σε τοπική κλίμακα 
που θα εξειδικεύουν τους όρους και τους περι-
ορισμούς ανάλογα με τις ιδιαιτερότητες κάθε 
περιοχής. Επισπεύδοντες μπορούν να είναι οι 
Περιφέρειες, η Αυτοδιοίκηση αλλά και οι ενδια-
φερόμενοι ιδιώτες.
- Το πρόγραμμα δράσης, εκτός από τις δράσεις 
πρέπει να συμπεριλάβει και δεσμευτικό χρονοδι-
άγραμμα για την υλοποίηση του. Διαφορετικά θα 
υπάρξουν μεγάλες καθυστερήσεις. Η ενεργοποί-
ηση του ΕΧΠ πρέπει να είναι άμεση, αφού όμως 
προηγηθεί η απαραίτητη δημόσια διαβούλευση.

Ειδικές παρατηρήσεις «άρθρο-άρθρο» 
- Στο άρθρο 2 και στην παράγραφο 5: η διατύπωση 
αποκλείει την τεχνολογία των ηλιοθερμικών συστη-
μάτων για την οποία επίσης δεν υπάρχουν προβλέ-
ψεις στο ΕΧΠ. Θα πρέπει να προστεθεί πρόβλεψη 
για τα ηλιοθερμικά συστήματα, τόσο στο άρθρο 2, 
όσο και στις διατάξεις περί χωροταξίας. 
- Στο άρθρο 2 και στην παράγραφο 10: Ο ορισμός 
τυπικής Α/Γ με βάση την ισχύ της, δημιουργεί 
προβλήματα στις χωροθέτησης και αδειοδότησης, 
καθώς η επιλογή των Α/Γ γίνεται κατά περίπτω-
ση, αφού εξεταστούν οι ειδικότερες συνθήκες (πχ 

προσβασιμότητα, διαθέσιμη έκταση), ενώ η εξέ-
λιξη της τεχνολογίας δημιουργεί νέα δεδομένα. Ο 
ορισμός της τυπικής Α/Γ θα πρέπει να στηρίζεται 
στη διάμετρο του ρότορα και όχι στην ισχύ της. 
- Στο άρθρο 3: Θα πρέπει να συμπεριληφθούν 
όλες οι κατηγορίες των συστημάτων ΑΠΕ στο ΕΧΠ, 
ώστε να μην υπάρχει άναρχη τοποθέτηση των 
εξαιρουμένων συστημάτων ΑΠΕ και ανεξέλεγκτη 
διασπορά. Για το σκοπό αυτό θα πρέπει να ενσω-
ματωθούν στο ΕΧΠ συγκεκριμένα κριτήρια χωρο-
θέτησης και όροι δόμησης για όλα τα συστήματα 
ΑΠΕ. Τα εξαιρούμενα συστήματα ΑΠΕ θα πρέπει 
να θεωρούνται φιλικά προς το περιβάλλον και να 
αντιμετωπίζονται με ελαστικότερα κριτήρια.
- Στο άρθρο 6: Θα πρέπει να προστεθούν τα δάση και 
οι αναδασωτέες εκτάσεις στις περιοχές αποκλει-
σμού χωροθέτησης των αιολικών εγκαταστάσεων.
- Στο άρθρο 10 και την παράγραφο 10: προτείνου-
με απαλοιφή της διατύπωσης «Μέγιστη απόστα-
ση όδευσης 20 χλμ» ο οποίος αποτελεί έναν άνευ 
ουσίας τεχνικό περιορισμό.
- Στο άρθρο 17 και στην παράγραφο 1: Προτείνου-
με την εξής διόρθωση του άρθρου, «Ως περιοχές 
προτεραιότητας για τη χωροθέτηση εγκαταστάσε-
ων εκμετάλλευσης της ηλιακής ενέργειας θεω-
ρούνται οι περιοχές με υψηλό ηλιακό δυναμικό, 
όπως αυτές καθορίζονται από τους χάρτες του 
παραρτήματος», ώστε να συμπεριληφθούν όλες 
οι μορφές εκμετάλλευσης της Ηλιακής Ενέργειας 
και να απαλειφθούν ασάφειες που σχετίζονται με 
τους αναφερόμενους όρους χωροθέτησης (δίνεται 
προτεραιότητα στις περιοχές με χαμηλό υψόμετρο 
με μεγάλη ασάφεια στον καθορισμό του χαρακτη-
ρισμού «χαμηλό» και χωρίς δικαιολόγηση για τον 
αποκλεισμό περιοχών υψηλού υψομέτρου που 
εξάλλου είναι και οι περιοχές στις οποίες τα Φ/Β 
συστήματα παρουσιάζουν μεγαλύτερη απόδοση. 
Επίσης, η χρήση του όρου «κατά προτίμηση» 
αφήνει ανοικτά περιθώρια παρερμηνειών. 
- Στο άρθρο 17 και την παράγραφο στο 3 σημείο 
ε: προτείνουμε απαλοιφή της διατύπωσης «οι πο-
λυσύχναστοι χώροι στους οποίους η αντανάκλαση 
του φωτός από τις εγκαταστάσεις μπορεί να απο-
τελεί σημαντική όχληση», αφού δεν ορίζεται από 
κανένα επιστημονικό δεδομένο. 
- Στο άρθρο 17 και την παράγραφο στο 3 σημείο 
στ: προτείνουμε απαλοιφή του αποκλεισμού των 
γαιών υψηλής παραγωγικότητας. Αντί αυτού ορθό 
θα ήταν να θεσπιστούν ειδικά κριτήρια χωροθέτη-
σης και όροι δόμησης για τις περιοχές αυτές. 
- Η παράγραφος 3 του άρθρου 17 του χωροταξικού 
αφήνει ανοιχτά τα περιθώρια αυθαίρετων ερμηνει-
ών και αποφάσεων, σε επίπεδο τοπικών αρχών. 
- Το άρθρο 22 του ειδικού χωροταξικού πλαισίου 
(ΕΧΠ) καθορίζει “το απαιτούμενο για την εφαρ-
μογή του προγράμματος δράσης” σαν ένα πρό-
γραμμα το οποίο απαιτεί δράσεις των οποίων οι 
διαδικασίες και οι χρόνοι θα μας οδηγήσουν σε 
αναμονή και αδράνεια πολλών μηνών ή πιθανώς 
και χρόνων. Θα πρέπει οι δράσεις αυτές να «απο-
χαρακτηρισθούν» ως προαπαιτούμενες για την 
εφαρμογή του ΕΧΠ.
- Η εφαρμογή του ΕΧΠ εξαρτάται από την προη-
γούμενη εκτέλεση πλήθους διαδικαστικών ενερ-
γειών που απαιτούν σημαντικό χρόνο. Οι ενέργει-
ες αυτές ουσιαστικά θα παγώσουν την εφαρμογή 
του ΕΧΠ μέχρι την πλήρη διεκπεραίωσή τους και 
εμποδίζουν την πραγματική ανάπτυξή των ΑΠΕ 
στην Ελλάδα». ■
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ΤΕΥΧΟΣ

Στο «μικροσκόπιο» της νομαρχιακής επιτροπής 
Πέλλας του ΤΕΕ/ΤΚΜ μπήκε η κατάσταση των υπο-
δομών του νομού, με έμφαση στα έργα μεταφοράς 
και ιδίως στα οδικά και σιδηροδρομικά δίκτυα, που 
είναι πολύ σημαντικά για την περιοχή, αφού δεν 
υπάρχει πρόσβαση σε αυτή δια θαλάσσης ή αέρος.
Η ΝΕ δεν περιορίστηκε στο να καταγράψει την 
κατάσταση των υποδομών, αλλά διατύπωσε και 
συγκεκριμένες προτάσεις. Μεταξύ άλλων, επε-
σήμανε την ανάγκη δημιουργίας νέας προαστια-
κής σιδηροδρομικής χάραξης μέσω Θεσσαλονί-
κης-Γέφυρας-Γιαννιτσών-Σκύδρας-Αριδαίας. 
Σχετικά, άλλωστε, με το φράγμα Αλμωπαίου 
(Δ.Μενηίδος-Καλή), που συγκεντρώνει 65 εκατ. 
κυβικά νερού, επεσήμανε ότι απαιτείται γενναία 
χρηματοδότηση του έργου από το ΕΣΠΑ 2007-
2013. Το πλήρες κείμενο παρατηρήσεων, επιση-
μάνσεων και προτάσεων της ΝΕ ακολουθεί:

■ ΟΔΙΚΟ ΔΙΚΤΥΟ
Oι υποδομές μεταφορών και ιδιαίτερα το οδικό 
και σιδηροδρομικό δίκτυο αποτελούν σημαντικό 
μέρος των τεχνικών υποδομών για κάθε νομό, 
πολύ περισσότερο για το N. Πέλλας για τον οποίο 
δεν υπάρχουν θαλάσσιες μεταφορές και αερομε-
ταφορές. Εξετάζοντας την κατάσταση του οδικού 
δικτύου παρατηρούμε: 
O Nομός είναι ξεκομμένος από τα διεθνή οδικά 
δίκτυα (ΠAΘE & EΓNATIA). 
Eθνικό δίκτυο
Στο Eθνικό δίκτυο ανήκει:
1) το εντός του Nομού τμήμα (μήκους περίπου 90 
χλμ) της E.O. 2 Θεσ/νίκης – Έδεσσα – Φλώρινα 
– Σύνορα. H κατάσταση στην E.O. 2 κατά τμήμα 
είναι:
 - Tμήμα Όρια Nομού Θεσ/νίκης – Παραλίμνη 
(παράκαμψη αρχαιολογικού χώρου Πέλλας) Kατα-
σκευάζεται – πρόβλεψη ολοκλήρωσης 2009

ΝΕ ΠΕΛΛΑΣ: ΥΠΟΔΟΜΕΣ ΣΤΟ «ΜΙΚΡΟΣΚΟΠΙΟ»

 - Tμήμα Xαλκηδόνα – Mελίσσι προκηρύχθηκε με-
λέτη από το YΠEXΩΔE και αφορά την παράκαμψη 
της Xαλκηδόνας – την παράκαμψη Γιαννιτσών (δη-
λαδή το τμήμα Παραλίμνη – Γιαννιτσά – Mελίσσι)
 - Tμήμα Mελίσσι – Mαυροβούνι έχει κατασκευα-
σθεί και δοθεί στην κυκλοφορία 
 - Tμήμα Mαυροβούνι – Έδεσσα βρίσκεται σε εξέ-
λιξη διαγωνισμός για ανάθεση μελέτης από το 
YΠEXΩΔE με προϋπολογισμό 1.260.000 Eυρώ.
 - Tμήμα παράκαμψης Έδεσσας (από κόμβο Έδεσ-
σας 1 έως κόμβο Έδεσσας 2). Κατασκευάζεται – 
πρόβλεψη ολοκλήρωσης τέλος του 2008 (Yπάρχουν 
προβλήματα κόμβο Έδεσσα 2 από την αρχαιολογία).
- Tμήμα κόμβος Έδεσσα 2 – Άγρας
 Yπάρχει πρόθεση από το YΠEXΩΔE για προκήρυξη 
μελέτης
- Tμήμα Άγρας – Bρυττά 
 Σε εξέλιξη εργολαβία με τίτλο «Βελτίωση τμήματος 
Άγρας – Βρυττά με φορέα υλοποίησης την ΔEKE 
Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας με προβλε-
πόμενο χρόνο περαίωσης το τέλος του 2010.
 - Tμήμα Bρυττά – Όρια Nομού
 Aπαιτούνται βελτιώσεις
2) To τμήμα του μεθοριακού συνδετήριου άξονα 
Προμαχώνα Δοϊράνης – Πολυκάστρου – Aρχαγγέ-
λου – Aριδαίας – Άρνισσας (δεν υπάρχει μελέτη 
παρά μόνο απόφαση του Περιφερειακού Συμβου-
λίου Kεντρικής Mακεδονίας)
Eπαρχιακό δίκτυο
Tο επαρχιακό δίκτυο του Νομού έχει συνολικό μή-
κος 365 χλμ περίπου. Oι οδικές συνδέσεις με τους 
όμορους Νομούς γίνονται ως εξής:
Mε το N. Θεσ/νίκης μέσω της E.O. 2
Mε το N. Hμαθίας μέσω των οδών 1) Έδεσσας 
– Σκύδρας – Βέροιας (μπορεί με τη συνέχιση της 
νέας χάραξης που βρίσκεται σε εξέλιξη στο N. 
Ημαθίας να θεωρηθεί κάθετος άξονας της Εγνατί-
ας) 2) Γιαννιτσών – Αλεξάνδρειας και Σκύδρα – Κρύ-

ας Bρύσης – Αλεξάνδρειας (υπάρχει εγκεκριμένη με-
λέτη βελτίωσης Γεωμετρικών Στοιχείων του δρόμου 
απαιτείται χρηματοδότηση για την κατασκευή)
Mε το N. Kιλκίς μέσω των οδών 1) Aρχαγγέλου 
– Σκρά 2) Γιαννιτσών – Γουμένισσας 3) Aθύρων 
– Aξιούπολης (απαιτείται μελέτη βελτίωσης τόσο 
στο τμήμα μέσα στο Nομό όσο και στο τμήμα στο 
N. Kιλκίς.
Mε τους Nομούς Kοζάνης και Φλώρινας μέσω της 
E.O. 2
Παρατηρείται επάρκεια τοπικών συνδετήρων οδών 
μεταξύ όλων των οικισμών. Tο επίπεδο εξυπηρέτη-
σης είναι καλό σε αντίθεση με τη γεωμετρία. Aυτό 
σημαίνει ότι πολλά τμήματα χρήζουν βελτίωσης.
Σύνδεση με χιονοδρομικό Kαϊμακτσαλάν μέσω 
Όρμα Aριδαίας (σε εξέλιξη εργολαβία απαιτείται 
χρηματοδότηση για την ολοκλήρωση).

■ ΣΙΔΗΡΟΔΡΟΜΙΚΟ ΔΙΚΤΥΟ
Aίτημα για νέα προαστική σιδηροδρομική χάρα-
ξη μέσω Θεσσαλονίκης – Γέφυρας – Γιαννιτσών 
– Σκύδρας – Aριδαίας.
Έργα που κατασκευάσθηκαν:
Aνακαίνιση Γραμμής Θεσ/νίκης – Φλώρινας από 
Σ.Σ. Σκύδρας μέχρι Σ. Σ. Άρνισσας. Mελλοντικές 
παρεμβάσεις που κατά κάποιο τρόπο έχουν δρο-
μολογηθεί:
- Σηματοδότηση και τηλεδιοίκηση για το τμήμα 
Πλατύ – Φλώρινα (συντάσσεται μελέτη)
- Aπόφαση για κατασκευή διπλής γραμμής μέχρι 
Σ. Σ. Eπισκοπής Hμαθίας και στη συνέχεια μέχρι 
Σ. Σ. Σκύδρα.
- Σύνταξη μελέτης σκοπιμότητας για τη Σιδηρι-
δρομική Σύνδεση Θεσ/νίκης Γέφυρας – Γιαννιτσών 
– Σκύδρας.

■ ΧΩPOTAΞIA – ΠEPIBAΛΛON
Κατασκευή XYTA Γιαννιτσών.
Βιολογικοί στους Δήμους Έδεσσας, Aριδαίας 
– Eξαπλατάνου, Σκύδρας – Mενηίδος – M. Aλεξάν-
δρου, Bεγορίτιδας.
Προστασία – Εμπλουτισμός λίμνης Βεγορίτιδας 
μέσω διαπεριφερειακού Προγράμματος Κεντρικής 
και Δυτικής Μακεδονίας.
Περιβαλλοντική εξυγίανση Λουδία και δημιουργία 
Ναυταθλητικού κέντρου 
Ολοκλήρωση των Γ.Π.Σ. και ΣXOAΠ Νομού (σε εξέ-
λιξη το Γ.Π.Σ. Aριδαίας – Eξαπλατάνου, Γιαννιτσών, 
ΣXOAΠ Βεγορίτιδας απαιτείται χρηματοδότηση για 
Γ.Π.Σ. Δήμων Έδεσσας και Σκύδρας).
Φράγμα Aλμωπαίου (Δ. Mενηίδος – Kαλή)
Σημαντικό έργο, συγκεντρώνει 65 εκατομμύρια 
κ.μ. νερού κρίνεται αναγκαίο με πολλά οφέλη, μπο-
ρεί να λειτουργήσει ως αρδευτκό, αντιπλημμυρικό 
περιβαλλοντικό και ενεργειακό. Απαιτείται γενναία 
χρηματοδότηση από το EΣΠA.

■ ΔIAΦOPA
- Ολοκλήρωση Αρχαιολογικού Μουσείου Πέλλας 
και ανάδειξη της Πελλαίας Χώρας
- Κατασκευή Δικαστικού Mεγάρου σε Έδεσσα και 
Γιαννιτσά
- Φυσικό αέριο
Σύνδεση του νομού με τους Kεντρικούς Aγωγούς 
Mεταφοράς (προβλέπεται η σύνδεση με τον Aγωγό 
Eλλάδας – Iταλίας πότε;)
- Αθλητικές εγκαταστάσεις Έδεσσας (προβλεπόταν 
η μεταφορά του γηπέδου Έδεσσας με χρηματοδό-
τηση του Eλλάδα 2004). ■

Τη συνεργασία του ΤΕΕ/ΤΚΜ και των επιστημόνων 
του για θέματα ανάπτυξης της Κεντρικής Μακεδο-
νίας, μεγάλων έργων και περιβάλλοντος, ζήτησε από 
τη διοικούσα επιτροπή του Τμήματος ο γραμματέας 
της Νομαρχιακής Επιτροπής του ΠΑΣΟΚ Θεσσα-
λονίκης, Χρήστος Παπαστεργίου και ο υπεύθυνος 
Προγραμματισμού, Θέμης Τζήμας.

ΤO ΤΕΕ/ΤΚΜ EΠΙΣΚΕΦΤΗΚΕ 
Ο ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ ΝΕ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ ΤΟΥ ΠΑΣΟΚ 

Στη διάρκεια εθιμοτυπικής επίσκεψης στις νέες 
εγκαταστάσεις του επιμελητηρίου, στη Λεωφόρο 
Μεγάλου Αλεξάνδρου, που πραγματοποιήθηκε με 
πρωτοβουλία του ιδίου, ο κ. Παπαστεργίου συζήτησε 
με στελέχη του ΤΕΕ/ΤΚΜ για τα «μεγάλα θέματα» της 
Θεσσαλονίκης και της Β. Ελλάδας.
Παράλληλα, ενημέρωσε τα μέλη της διοικούσας επι-
τροπής (ΔΕ) για νέες δραστηριότητες, κυρίως ενημε-
ρωτικού χαρακτήρα, που προγραμματίζει η νομαρχια-
κή επιτροπή του ΠΑΣΟΚ, ενόψει και της επικείμενης 
73ης Διεθνούς Έκθεσης του Σεπτεμβρίου.
Από πλευράς ΤΕΕ/ΤΚΜ, στη συνάντηση μετείχαν ο 
πρόεδρος του Τμήματος, Τάσος Κονακλίδης, ο αντι-
πρόεδρος Δημήτρης Γαληνός και ο γενικός γραμ-
ματέας Πάρις Μπίλλιας, καθώς και τα μέλη της ΔΕ, 
Γιάννης Δαρδαμάνης, Θεοπίστη Πέρκα και Σωτήρης 
Πρέντζας, που διαβεβαίωσαν τον κ. Παπαστεργίου 
για την πρόθεση του ΤΕΕ/ΤΚΜ να παράσχει κάθε δυ-
νατή βοήθεια και πληροφόρηση για τα αναπτυξιακά 
θέματα της Βόρειας Ελλάδας... ■
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Με το Μετάλλιο Πολιτιστικής Κληρονομιάς βρα-
βεύτηκε από την ΕΕ και τη Europa Nostra το έργο 
αποκατάστασης του αρχαιολογικού χώρου των ανα-
κτόρων του Γαλερίου, στην πλατεία Ναυαρίνου Θεσ-
σαλονίκης. Το συγκεκριμένο μετάλλιο (European 
Union Prize for Cultural Hertage/Europa Nostra 
Awards/2008) αποτελεί τη μεγαλύτερη ευρωπαϊκή 
διάκριση για την αποκατάσταση των μνημείων και 
τη διατήρηση της αρχιτεκτονικής κληρονομιάς. 
Το βραβείο απονεμήθηκε στο έργο για την υψηλή 
ποιότητα των αναστηλωτικών μελετών, για την εξαι-
ρετική επιστημονική αποκατάσταση και συντήρηση 
του μνημείου, για το σχεδιασμό και την επιλογή των 
υλικών που χρησιμοποιήθηκαν στις κατασκευές 
για την εξυπηρέτηση των επισκεπτών. 
Ειδικότερα διακρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή αξιολόγησης για το σύνολο των επεμβάσεων 
που μετέτρεψαν έναν εγκαταλελειμμένο χώρο σε 
άρτια οργανωμένο και με εκπαιδευτικό χαρακτή-
ρα, πόλο έλξης στην καρδιά της σύγχρονης πόλης. 
Στον ίδιο διαγωνισμό (Category 1: Conservation) 
βραβεύθηκαν άλλα 11 έργα, ανάμεσα σε 109 υπο-
ψηφιότητες, από 29 χώρες της Ευρώπης.
Οι εργασίες αποκατάστασης και ανάδειξης του 
μνημείου ξεκίνησαν το 1994 και ολοκληρώθηκαν 
με αυτεπιστασία σε δύο περιόδους (1994-2000 
και 2002-2006) με χρηματοδότηση από το Β  ́και 
Γ  ́Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης. Ο προϋπολογισμός 
του έργου ήταν 2.560.000€.
Η εκπόνηση των μελετών και η επίβλεψη των ερ-
γασιών συντήρησης, αποκατάστασης και ανάδειξης 
των ερειπίων υλοποιήθηκαν από τους αρχιτέκτονες 
της ΙΣΤ  ́ Εφορείας Προϊστορικών και Κλασικών 
Αρχαιοτήτων Θεσσαλονίκης, Φανή Αθανασίου, Βε-
νετία Μάλαμα, Μαρία Μίζα και Μαρία Σαραντίδου. 
Υπεύθυνη του έργου ήταν η αρχιτέκτων -αναστηλώ-
τρια κ. Φ. Αθανασίου.
Το ανάκτορο του Γαλερίου στη Θεσσαλονίκη είναι 
ένα από τα σημαντικότερα μνημεία της Ύστερης αρ-
χαιότητας. Η κατασκευή του ξεκίνησε στο τέλος του 
3ου με αρχές του 4ου μ. Χ αιώνα, όταν η πόλη, λόγω 
της στρατηγικής της θέσης στα Βαλκάνια, υπήρξε 
επίσημη έδρα (299-303 και 308-311μ.Χ) του αυτο-
κράτορα Γαΐου Γαλερίου Ουαλερίου Μαξιμιανού. 
Η συστηματική ανασκαφή του εκτεταμένου αυτού 
οικοδομικού συγκροτήματος, ξεκίνησε τη δεκαετία 
του ΄50 και συνεχίσθηκε σταδιακά μέχρι το 1971, 
αποκαλύπτοντας ένα σημαντικό αλλά περιορισμένο 
σε έκταση τμήμα του, ερείπια του οποίου σώζονται 
στον πεζόδρομο της οδού Δ. Γούναρη και στον αρ-
χαιολογικό χώρο της πλατείας Ναυαρίνου.

■ Πέντε σημαντικές κτιριακές ενότητες
Στο τμήμα αυτό που καταλαμβάνει έκταση 8 στρεμ-
μάτων αποκαλύφθηκαν πέντε σημαντικές κτιρια-
κές ενότητες, με διαφορετική χρήση η κάθε μία, 
οι οποίες, κατά τη διάρκεια της μακρόχρονης ζωής 
του ανακτόρου, που συνεχίσθηκε τουλάχιστον μέχρι 
το τέλος του 7ου αιώνα, υπέστησαν πολλές μετα-
τροπές. Ειδικότερα ήρθαν στο φως οι τοιχοποιίες 
κι ο εσωτερικός διάκοσμος των κτισμάτων αποτε-
λούμενος από ψηφιδωτά και μαρμάρινα δάπεδα, τα 
οποία καλύπτουν έκταση 3.000τ.μ. 
Στόχος των επεμβάσεων, οι οποίες υλοποιήθηκαν 
σύμφωνα με τις αρχές του Χάρτη της Βενετίας και 
είναι αναγνωρίσιμες, αντιστρέψιμες χωρίς να παρα-
ποιούν την αυθεντικότητα του μνημείου ήταν:
α) η στερέωση και η προστασία των ευπαθών τμημάτων 
των τοιχοποιιών από τη διάβρωση του περιβάλλοντος 

ΣΤΟ …ΝΑΥΑΡΙΝΟ ΤΟ 
«ΕUROPA NOSTRA 2008»

β) η ανάκτηση μικρών τμημάτων τοιχοποιιών, ιστο-
ρικά τεκμηριωμένων, για την αποκατάσταση της 
μορφολογικής ενότητας των μνημείων και την ανά-
γνωσή τους από το κοινό
γ) η συντήρηση και αποκατάσταση των αρχαίων δαπέ-
δων καθώς και των κονιαμάτων ορθομαρμάρωσης 
δ) η διαμόρφωση και ανάδειξη του αρχαιολογικού 
χώρου με τη βελτίωση των συνθηκών περιήγησης 
(διάδρομοι κίνησης επισκεπτών, ενημερωτικές πι-
νακίδες) και φύλαξης του χώρου (εκδοτήριο εισιτη-
ρίων, περίφραξη).
Με την ολοκλήρωση των εργασιών, ο αρχαιολογικός 
χώρος αναδείχθηκε και έγινε επισκέψιμος, συμ-
βάλλοντας σημαντικά στην προβολή και κατανόηση 
της ιστορίας της Θεσσαλονίκης κατά την Ύστερη 
αρχαιότητα.

■ Σημαντικό έργο συνολικά για την Ευρώπη
Το έργο είναι σημαντικό για την Ευρώπη γιατί:
1. Το ανάκτορο του Γαλερίου είναι ένα από τα ση-
μαντικότερα τετραρχικά συγκροτήματα, τόσο των 
Βαλκανίων όσο και της υπόλοιπης ρωμαϊκής επι-
κράτειας, της Ύστερης αρχαιότητας, αποτελώντας 
αντικείμενο μελέτης Ελλήνων και ξένων ερευνητών 
από τις αρχές του 20ου αιώνα μέχρι σήμερα.
2. Αποτελεί ένα σημαντικό παράδειγμα συνολικής 
επιστημονικής αποκατάστασης μνημείων υπό μορ-
φή ερειπίου, όπου η επιστημονική κοινότητα μπορεί 
να ενημερωθεί για τις διάφορες λύσεις που επιλέ-
χθηκαν για την αντιμετώπιση, ευρέος φάσματος, 
προβλημάτων που αφορούσαν στη στερέωση στη 
συντήρηση και στην ανάδειξη των οικοδομικών κα-
ταλοίπων. 
3. Κατά τη διάρκεια του έργου προωθήθηκε η διε-
πιστημονική συνεργασία και αξιοποιήθηκαν σύγ-
χρονες τεχνολογίες για τη μελέτη των αρχαίων οικο-
δομικών υλικών και της παθολογίας των μνημείων. 
Παράλληλα ορίσθηκαν, σε συνεργασία με το Εργα-
στήριο Δομικών Υλικών του ΑΠΘ, οι προδιαγραφές 
που έπρεπε να πληρούν τα νέα υλικά (κονιάματα - 
πλίνθοι) που θα χρησιμοποιούνταν στις επεμβάσεις 
(υπεύθυνη ήταν η καθηγήτρια του Τμήματος Πολι-
τικών Μηχανικών κ. Ι. Παπαγιάννη). Η τεχνογνωσία 
που αποκτήθηκε στην παρασκευή νέων κονιαμάτων, 
συμβατών με τα αρχαία, για την αποκατάσταση των 
τοιχοποιιών, τη συντήρηση των ψηφιδωτών και των 
αρχαίων επιχρισμάτων, καθιστά το έργο πρότυπο για 
παρόμοιες επεμβάσεις. ■
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λέτη που εκπονήθηκε για την τροποποίηση των 
περιβαλλοντικών όρων. Σύμφωνα με τα συμπερά-
σματα της Περιβαλλοντικής Μελέτης, δεν αναμέ-
νονται αξιοσημείωτες επιπτώσεις στο θαλάσσιο 
περιβάλλον από την απόρριψη των βυθοκορημά-
των στη νέα θέση.
Όσον αφορά την ποιότητα των βυθοκορημάτων, 
οι μετρήσεις δεν κατέδειξαν τέτοια ρύπανση που 
θα απαγόρευε τη θαλάσσια διάθεση. Αντιθέτως, 
σύμφωνα με τη γνωμάτευση του ΕΛΚΕΘΕ, για το 
σύνολο της εκσκαφής και τον τρόπο διάθεσης της 
συνολικής ποσότητας των υλικών που προκύπτουν 
και διατίθενται, δεν φαίνεται να δημιουργείται ση-
μαντική επιβάρυνση στο θαλάσσιο αποδέκτη (σελ. 
27).

Αμμοληψία από την περιοχή του Αγγελοχωρίου
Π.Ο. 65 Διάθεση πετασμάτων ιλύος
Σύμφωνα με την Περιβαλλοντική Μελέτη για την 
Τροποποίηση των Εγκεκριμένων Περιβαλλοντικών 
Όρων (ΕNVECO AE, 2006), τα θαλάσσια ιζήματα 
χαρακτηρίζονται από μεγάλο ποσοστό άμμου. Ως 
εκ τούτου οι επιπτώσεις από τη θολερότητα κατά 
τη φάση των αμμοληψιών θα περιορίζονται σε 
πολύ μικρή απόσταση από την περιοχή αμμοληψί-
ας. Γι’ αυτό το λόγο δεν θεωρήθηκε απαραίτητο να 
τοποθετηθούν ιλυοπετάσματα. Παρά ταύτα στους 
Περιβαλλοντικούς Όρους προστέθηκε ο όρος της 
διαθεσιμότητας ιλυοπετασμάτων, εφόσον το πρό-
γραμμα παρακολούθησης περιβάλλοντος τεκμη-
ριώσει ότι τα φαινόμενα πρόκλησης θολερότητας 
είναι δυσμενέστερα από εκείνα που εκτιμήθηκαν 
στην περιβαλλοντική μελέτη. Ως εκ τούτου ο όρος 
διαμορφώθηκε έτσι ώστε να έχει προληπτικό χα-
ρακτήρα.
Γίνεται συστηματική καταγραφή της κατάστασης 
θολερότητας του νερού στο χώρο του έργου και 
κατά μήκος της ακτής της Περαίας και των Ν. 
Επιβατών, για να τεκμηριωθεί η σχετική επίδρα-
ση της κατασκευής του κυρίως έργου στη δια-
μορφούμενη θολερότητα του νερού, σε σχέση με 
αυτήν που διαμορφώνεται κάτω από φυσικές δι-
εργασίες από τον κυματισμό και τα ρεύματα, ιδίως 
λόγω των επικρατούντων με μέση ετήσια συχνό-
τητα 20%, Β-ΒΔ ανέμων και κυματισμών.
Πάντως, τα οριζόμενα στους περιβαλλοντικούς 
όρους της μελέτης, θα εφαρμοστούν μόλις δια-
πιστωθεί ότι οι εργασίες συμβάλλουν στην αύξη-
ση της θολερότητας στην περιοχή των εργασιών 
πάνω από 40ppm. Η μορφή του περιμετρικού 
πετάσματος, το ύψος του και η διάρκεια παραμο-
νής που θα εφαρμοστεί προέκυψαν από τη σχετι-
κή μελέτη, που συντάχθηκε με την επιστημονική 
υποστήριξη του Καθηγητή Λιμενικών Έργων Πο-
λυτεχνικής Σχολής Α.Π.Θ.

Π.Ο. 66 Παρακολούθηση διακύμανσης βαθών
Τη φιλοσοφία της παρακολούθησης περιβάλλο-
ντος και της λήψης πρόσθετων μέτρων έχει επί-
σης και ο νέος Π.Ο. 66. Η καταγραφή των βαθών 
και των ορίων της ποσειδώνιας πριν και μετά την 
αμμοληψία στοχεύει στην ακριβή χαρτογράφηση 
με αναλυτικές εργασίες καταγραφής (και πεδίου) 
έτσι ώστε το πρόγραμμα παρακολούθησης να εί-
ναι σε θέση να εκτιμήσει επακριβώς το μέγεθος 
των προκαλουμένων περιβαλλοντικών επιπτώσε-
ων. Το τι μέτρα αντιμετώπισης πιθανόν να απαιτη-
θούν θα κριθεί κυρίως από την Ειδική Υπηρεσία 
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Αναλυτικές διευκρινίσεις σχετικά με τους περι-
βαλλοντικούς όρους για την κατασκευή του έρ-
γου επέκτασης του διαδρόμου 10-28 του αερο-
δρομίου «Μακεδονία», δίνει -με επιστολή της- η 
ΕΥΔΕ Αεροδρομίων Β. Ελλάδος, απαντώντας σε 
σχετικό άρθρο του καθηγητή Γ. Κρεστενίτη, στο 
«Τεχνογράφημα». Η απάντηση έχει ως εξής:

«Στο τεύχος 349 του περιοδικού Τεχνογράφημα, 
της 15.03.2008, δημοσιεύτηκε άρθρο του κ. Γι-
άννη Κρεστενίτη, Καθηγητή Παράκτιας Τεχνικής 
& Ωκεανογραφίας στο Τμήμα Πολιτικών Μηχα-
νικών του ΑΠΘ, στο οποίο εκφράζει ερωτήματα 
για την ασάφεια των περιβαλλοντικών όρων που 
τέθηκαν για την κατασκευή του έργου της επέ-
κτασης του διαδρόμου 10-28 του αεροδρομίου 
ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ στα εξής ζητήματα: 
α) της τυχόν διάβρωσης στο τμήμα του Δήμου 
Θερμαϊκού μεταξύ διαδρόμου 10-28 και Περαί-
ας,
β) της θαλάσσιας διάθεσης των βυθοκορημάτων 
και
γ) των θέσεων υποβρύχιας συμπληρωματικής 
αμμοληψίας.
Απαντώντας στο άρθρο, σας γνωρίζουμε τα 
εξής:
Την 31.10.2005 υπογράφηκε η σύμβαση κατα-
σκευής του έργου «Επέκταση διαδρόμου προ-
σαπογειώσεων αεροσκαφών 10-28 (μετά πα-
ραλλήλου τροχοδρόμου) Κρατικού Αερολιμένα 
Θεσσαλονίκης “ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ”» με κατασκευά-
στρια την Κ/Ξ ΑΘΗΝΑ ΑΤΕ - ΑΚΤΩΡ ΑΤΕ. Για τις 
ανάγκες κατασκευής του έργου, εκδόθηκε άδεια 
αμμοληψίας 380.000 m3 από τη θαλάσσια περιο-
χή Αγγελοχωρίου.
Για την κατασκευή όλου του έργου, καθώς και για 
την αμμοληψία από την περιοχή Αγγελοχωρίου, 
έχουν ακολουθηθεί όλες οι νόμιμες διαδικασίες 
περιβαλλοντικής αδειοδότησης, βάσει της οποί-
ας εκδόθηκαν οι
• η με αρ. πρωτ. 105214/17.11.2000 ΚΥΑ «Έγκρι-
ση Περιβαλλοντικών Όρων για την κατασκευή 
έργων βελτίωσης και λειτουργία του Κρατικού 
Αερολιμένα Θεσσαλονίκης ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ» (αρ-
χική ΚΥΑ) 
• η με αρ. πρωτ. 125887/08.05.2007 ΚΥΑ «Τρο-
ποποίηση της με αρ. πρ. 105214/17.11.2000 
Έγκρισης Περιβαλλοντικών Όρων για την κα-
τασκευή έργων βελτίωσης και λειτουργίας του 
Κρατικού Αερολιμένα Θεσσαλονίκης ΜΑΚΕ-
ΔΟΝΙΑ» (νέα ΚΥΑ), η οποία έγινε για να συμπε-
ριληφθεί το έργο αμμοληψίας από τη θαλάσσια 
περιοχή Αγγελοχωρίου και για να τροποποιηθεί 
ο υπ. αρ. 18 περιβαλλοντικός όρος προκειμένου 
να χρησιμοποιηθεί νέα περιοχή απόρριψης βυ-
θοκορημάτων.
Η αρχική ΚΥΑ περιλαμβάνει 64 Περιβαλλοντικούς 
Όρους (Π.Ο.) ορισμένοι από τους οποίους παρα-
πέμπουν σε ενέργειες – δράσεις εφόσον υπάρ-
ξει η πιθανότητα πρόκλησης περιβαλλοντικά 
δυσμενών καταστάσεων. Έτσι, οι Π.Ο. 50 και 51 
διέπονται από τη φιλοσοφία της παρακολούθη-
σης περιβάλλοντος (environmental monitoring), 
κάτι που είναι αναγκαίο σε μεγάλης κλίμακας 
έργα, όπως αυτό της επέκτασης του διαδρόμου 
του αεροδρομίου «ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ». 

Π.Ο. 50 Επιπτώσεις στο θαλάσσιο περιβάλλον
Στον Π.Ο. 50, δίνεται σαφώς έμφαση σε βιολο-
γικούς δείκτες που θα πρέπει να παρακολου-

ΔΙΕΥΚΡΙΝΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΔΙΑΔΡΟΜΟ
10/28 ΤΟΥ ΑΕΡΟΔΡΟΜΙΟΥ «ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ»
Απάντηση ΕΥΔΕ σε δημοσίευμα

θούνται (βενθικές φυτοκοινωνίες, φυτοπλαγκτόν 
κ.ά.). 
Με ανάθεση από την Υπηρεσία Πολιτικής Αερο-
πορίας (Υ.Π.Α.) έχει εκπονηθεί ήδη, από το Αρι-
στοτέλειο Πανεπιστήμιο Θεσσαλονίκης – Τμήμα 
Βιολογίας, πρόγραμμα βιοπαρακολούθησης των 
θαλάσσιων βενθικών βιοκοινωνιών της υποπα-
ραλιακής ζώνης στην περιοχή του αεροδρομίου, 
πριν την έναρξη των εργασιών της επέκτασης του 
διαδρόμου. Η μελέτη αυτή έδειξε ότι οι βενθικές 
βιοκοινωνίες στην περιοχή του Αερολιμένα Μα-
κεδονία βρίσκονται σε κατάσταση υποβάθμισης 
κυρίως εξαιτίας της ρύπανσης που επικρατεί 
στην περιοχή του Ανθεμούντα ποταμού και των 
ανθρωπογενών παρεμβάσεων (κυρίως παράνομη 
οστρακαλιεία) (σελ. 69 & 70 Α΄ ετήσιας έκθεσης 
2002). Η βιοπαρακολούθηση θα συνεχιστεί από 
την Υ.Π.Α., λόγω αρμοδιότητας.

Π.Ο. 51 Αλλοίωση της ακτογραμμής
Ο Π.Ο. 51 προβλέπει τη λήψη αναγκαίων μέτρων 
στην περίπτωση αλλοίωσης της ακτογραμμής. Η 
διαπίστωση της επικινδυνότητας θα γίνει με την 
αξιολόγηση των αποτελεσμάτων του προγράμ-
ματος παρακολούθησης. Έχει ήδη εγκατασταθεί 
δίκτυο σταθερών τοπογραφικών σημείων με τη 
βοήθεια των οποίων παρακολουθείται με περιο-
δικές τοπογραφικές αποτυπώσεις η επίδραση του 
έργου στις ακτές. Από τις μέχρι σήμερα μετρή-
σεις, δεν έχει διαπιστωθεί καμία επίδραση στην 
ακτογραμμή. Μόλις, από το πρόγραμμα παρακο-
λούθησης που εφαρμόζεται, διαπιστωθεί και η 
παραμικρή συστηματική αλλοίωση της ακτογραμ-
μής, άμεσα θα δρομολογηθεί η υλοποίηση των 
απαιτουμένων έργων προστασίας. 
Τα έργα προστασίας θα υλοποιηθούν από την 
ΕΥΔΕ Α/Δ Β.Ε. και με δαπάνη που έχει ενσωμα-
τωθεί στον προϋπολογισμό του έργου.
Πέραν αυτού και παρόλο που δεν απαιτούνταν από 
τους εγκεκριμένους περιβαλλοντικούς όρους, το 
ΥΠΕΧΩΔΕ ανέθεσε στο Εργαστήριο Λιμενικών 
Έργων του Εθνικού Μετσοβείου Πολυτεχνείου 
ανεξάρτητη έρευνα σε φυσικό προσομοίωμα με 
στόχο τον πειραματικό προσδιορισμό των τυχόν 
επιδράσεων στην ακτογραμμή από την κατασκευή 
των έργων. Η έρευνα έδειξε ότι δεν θα υπάρξει 
συστηματική και αξιοσημείωτη αλλοίωση της 
ακτογραμμής, λόγω του ήπιου κυματικού κλίμα-
τος, και προτείνει ήπια προστατευτικά μέτρα των 
ακτών στα νοτιοδυτικά, όπως η κατασκευή κυμα-
τοθραυστών χαμηλής στέψης. 

Τροποποίηση του Περιβαλλοντικού Όρου (Π.Ο.) 
18 Διάθεση βυθοκορημάτων 
Η τροποποίηση του Περιβαλλοντικού Όρου (Π.Ο.) 
18 (που επιτρέπει τη διάθεση βυθοκορημάτων 
σε βάθος 35 μέτρων έναντι 50 που προέβλεπε η 
αρχική ΚΥΑ) έγινε κατόπιν σχετικού αιτήματος του 
Αλιευτικού Συνεταιρισμού Μηχανοτρατών Ν. Μη-
χανιώνας “Η Αγία Παρασκευή”, οι οποίοι ζήτησαν 
την αλλαγή της θέσης απόρριψης των βυθοκορη-
μάτων, λόγω του ότι η αρχική θέση είναι πλούσια 
σε αλιεύματα, και πρότειναν εναλλακτικά άλλες 
θέσεις μεταξύ των οποίων και την περιοχή που 
τελικά εγκρίθηκε από το Κεντρικό Λιμεναρχείο 
Θεσσαλονίκης / Γραφείο Προστασίας Θαλάσσιου 
Περιβάλλοντος. 
Για τη νέα θέση απόρριψης των βυθοκορημάτων 
έγινε διερεύνηση των περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων στην υποστηρικτική Περιβαλλοντική Με- Συνέχεια στη σελίδα 18
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ΠΕΡΙΟΔΙΚΗ ΕΚΘΕΣΗ, 
με τίτλο «Με αφορμή μια 
στάμνα», μια περιδιάβα-
ση στην τέχνη της χρη-
στικής κεραμεικής και 
στην ελληνική παραδο-
σιακή κοινωνία, μέχρι 30 
Οκτωβρίου 2008, Ίδρυμα 
οικ. Γ. Ψαρόπουλου – Κέ-
ντρο Μελέτης Νεώτερης 
Κεραμεικής, Λαογραφικό 
και Εθνολογικό Μουσείο 
Μακεδονίας – Θράκης, 
Θεσσαλονίκη.

ΘΕΑΤΡΙΚΗ ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ, 
«Caveman» με τον Γε-
ράσιμο Γεννατά, 4 Αυγού-
στου 2008, ΚΘΒΕ, Θέατρο 
Δάσους, Θεσσαλονίκη.

ΘΕΑΤΡΙΚΗ ΠΑΡΑΣΤΑ-
ΣΗ, «Blood Brothers» σε 
σκηνοθεσία Κώστα Σπυ-
ρόπουλου, 5 και 6 Αυγού-
στου 2008, ΚΘΒΕ, Θέατρο 
Δάσους, Θεσσαλονίκη.

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ ΧΟΡΟΥ, 
«Σολίστες του Μπολσόι», 
27 και 28 Αυγούστου 
2008, ΚΘΒΕ, Θέατρο Δά-
σους, Θεσσαλονίκη.

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ ΧΟΡΟΥ από 
το Χοροθέατρο «Ροές 
– Ηλέκτρα Αυτουργός», 
της Σοφίας Σπυράτου, 
9 Αυγούστου 2008, Sani 
Festival, Λόφος Σάνης.

ΕΝΔΙΑΦΕΡΟΥΝ

ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΑ

ΕΚΘΕΣΕΙΣ

ΜΟΝΙΜΗ ΕΚΘΕΣΗ με 
πέντε ενότητες που φω-
τίζουν όψεις του πολιτι-
σμού που αναπτύχθηκε 
στη Μακεδονία από την 
αυγή της Προϊστορίας 
έως την ύστερη αρχαι-
ότητα:
-  Η ζωή στην προϊστορική 
Μακεδονία

-  Προς τη γένεση των 
πόλεων

-  Στη Μακεδονία από τον 
7ο αι. π.Χ. ως την ύστε-
ρη αρχαιότητα

-  Θεσσαλονίκη, Μακεδο-
νίας μητρόπολις

-  Ο Χρυσός των Μακε-
δόνων

Αρχαιολογικό Μουσείο, 
Θεσσαλονίκη.

ΕΚΘΕΣΗ ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑΣ 
Παναγιώτη Βοκοτό-
πουλου με θέμα το Άγιο 
Όρος, μέχρι 30 Σεπτεμ-
βρίου 2008, «Αγιορεί-
τικη Εστία» (Μέγαρο 
Νεδέλκου, Εγνατία 109), 
Θεσσαλονίκη

ΕΚΘΕΣΗ ΓΛΥΠΤΩΝ του 
Σαλβαντόρ Νταλί, έως 
17 Σεπτεμβρίου 2008, 
Regency Casino (περιοχή 
αεροδρομίου), Θεσσα-
λονίκη.

ΟΜΑΔΙΚΗ ΕΚΘΕΣΗ με 
τίτλο «Recollection», με 
έργα των Ν. Παπαδημη-
τρίου – Ε. Θεοφυκάκτου 
– Τ. Μαντζαβίνου – Ε. 
Αμανατίδου – Ν. Οικο-
νόμου – Γ. Κοτρέτσου 
– Τ. Πεκ – Ρ. Ράγκου – Φ. 
Μπουντούρογλου – Β. 
Βασιλακάκη, Τ. Ζεβεδά 
κ.ά., 1 Ιουλίου – 13 Σε-
πτεμβρίου 2008, γκαλερί 
TinT (Χρυσ. Σμύρνης 13), 
Θεσσαλονίκη.

SANI CLASSIC, Sani 
Festival, Σινέ Ορφέας, 
Σάνη:
•  22/08: συναυλία για 
ντουέτο κιθάρας, Κυρι-
ακή Κόντη & Θανάσης 
Παύλου

•  23/08: συναυλία για 
φωνή και άρπα, Ζηνο-
βία-Μαρία Ζαφειριάδου 
& Tina Zerdin

•  24/08: συναυλία για 
βιολί και πιάνο, Στέλιος 
Χατζηιωσηφίδης & Νί-
κος Ζαφρανάς

•  29/08: συναυλία για 
φωνή, φλάουτο και 
πιάνο, Les Dames 
Deseritees

•  30/08: συναυλία για 
κλαρινέτο, βιολοντσέ-
λο και πιάνο, Βαρβάρα 
Βενετικίδου, Jean-
Cristophe Charron, 
Λίλα-Μυρτώ Μανώλα

•  31/08: ρεσιτάλ πιάνου, 
Νίκος Κυριόσογλου

ΘΕΑΤΡΙΚΗ ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ, 
«Του κουτρούλη ο Γάμος» 
σε ελεύθερη απόδοση 
και σκηνοθεσία Γιάννη 
Καλατζόπουλου, 6 Αυγού-
στου 2008, ΚΘΒΕ, Θέατρο 
Σίβηρης, Χαλκιδική.

ΕΚΘΕΣΗ ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑΣ του Δημήτρη Τσου-
μπλέκα, με τίτλο «Οικογενειακές υποθέσεις», 18 
Απριλίου – 24 Αυγούστου 2008, στο πλαίσιο της 
PHOTOBIENNALE, Μακεδονικό Μουσείο Σύγ-
χρονης Τέχνης, Θεσσαλονίκη.

ΕΚΘΕΣΗ με τίτλο «Revolution I love you”, 5 Μαΐου 
– 31 Aυγούστου 2008, στο πλαίσιο του αφιερώμα-
τος με τίτλο «Μέρες του ‘68», Κρατικό Μουσείο 
Σύγχρονης Τέχνης - Κέντρο Σύγχρονης Τέχνης 
– Φεστιβάλ Κινηματογράφου, Κέντρο Σύγχρονης 
Τέχνης (αποθήκη Β1, λιμάνι), Θεσσαλονίκη.

             

ΕΚΘΕΣΗ «Ο Τόπος», μια έκθεση, μια προσέγγιση, 
ένα μουσείο, μια ιστορία. Η σύγχρονη τέχνη στην 
Ελλάδα μέσα από τις συλλογές του Μακεδονικού 
Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης, 5 Μαρτίου – 31 Αυ-
γούστου 2008, ΜΜΣΤ (Εγνατίας 154), Θεσσαλο-
νίκη.
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ΕΚΘΕΣΗ ΖΩΓΡΑΦΙΚΗΣ της Λήδας Παπακων-
σταντίνου, με τίτλο «Barbie is dead», 20 Μαΐου 
- 20 Αυγούστου 2008, γκαλερί «Λόλα Νικολάου» 
(Τσιμισκή 52), Θεσσαλονίκη.

ΕΚΘΕΣΗ με τίτλο «No 
borders (just N.E.W.S.)», 
έργα 29 αποφοίτων 22 Σχο-
λών Καλών Τεχνών από 22 
ευρωπαϊκές χώρες, 19 Ιου-
νίου – 28 Σεπτεμβρίου 2008, 
Κέντρο Σύγχρονης Τέχνης 
– Διεθνής Ένωση Κριτικών 
Τέχνης (AICA) – Κέντρο Σύγ-
χρονης Τέχνης Βρυξελών 
«La Centrale Electrique», 
λιμάνι (κτήριο παλιών Ψυγεί-
ων), Θεσσαλονίκη.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΗ ΕΓΚΑΤΑΣΤΑΣΗ της Δανάης Στράτου, 
με τίτλο «Breathing Circle», 1 – 31 Αυγούστου 
2008, Κέντρο Σύγχρονης Τέχνης και Sani Festival, 
Λόφος Σάνης.

ΣΥΝΑΥΛΙΑ , των 
Μαρία Φαραντούρη & Martha Frantzila, 16 Αυ-
γούστου 2008, Sani Festival, Λόφος Σάνης.

ΘΕΑΤΡΙΚΗ ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ με τίτλο «Δεσμοί Αίματος 
(Bloodbrothers)», του Willy Russel, από το ΔΗ.ΠΕ.
ΘΕ Βόλου και την «Θέσπις», σε σκηνοθεσία Κώ-
στα Σπυρόπουλου:
• 5-6/8/2008: Θεσσαλονίκη
• 7/8/2008: Βέροια
• 13/8/2008: Θέατρο Σίβηρης
• 16/8/2008: Αρχαίο θέατρο Δίον
• 19/8/2008:Δ. Συκεών
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ΔΙΕΘΝΕΣ ΣΥΝΕΔΡΙΟ 
«Γεω-Περιβάλλον 
και Γεω-τεχνική», 8 
– 9 Σεπτεμβρίου 2008, 
Συνεδριακό Κέντρο, 
Μήλος. (τηλ. 2109730697, 
http://milos.conferences.
gr/geoenv2008, e-mail 
geoenv2008@heliotopos.
net)

ΔΙΗΜΕΡΟ «Η βιομη-
χανική κληρονομιά 
της νήσου Ρόδου», 12 
– 13 Σεπτεμβρίου 2008, 
ΤΕΕ/Τμήμα Δωδεκανή-
σου σε συνεργασία με 
την ΤΕΔΚ Δωδεκανήσου, 
Ρόδος. (τηλ. 2241035636, 
fax 2241022462, e-mail 
tee_rod@tee.gr)ΠΕΡΙΟΔΙΚΗ ΕΚΘΕΣΗ με τίτλο «Μέγας Αλέξανδρος: Έργα από τις Συλλογές 

της Μακεδονίας και εικονογραφία του μύθου στην Ιταλία», 28 Μαΐου – 15 Νο-
εμβρίου 2008, Αρχαιολογικό Μουσείο – Ιταλική Πρεσβεία – Ιταλικό Μορφωτι-
κό Ινστιτούτο, Θεσσαλονίκη.

ΕΚΘΕΣΗ με τίτλο «Lost Vanguard Found: Σύνθε-
ση αρχιτεκτονικής και τέχνης στη Ρωσία (1915-
1935)», 9 Μαΐου – 28 Σεπτεμβρίου 2008, Κρατι-
κό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης, στο πλαίσιο της 
PHOTOBIENNALE 2008, μονή Λαζαριστών, Θεσ-
σαλονίκη.
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30ο RIVER PARTY, το 
μεγαλύτερο και ιστορικό-
τερο φεστιβάλ ελληνικής 
μουσικής, 30 Ιουνίου – 3 
Αυγούστου 2008, Νεστό-
ριο Καστοριάς.

ΟΜΑΔΙΚΗ ΕΚΘΕΣΗ ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑΣ με τίτλο «Δέκα δημιουργοί συνομιλούν», 
5 ισπανοί και λατινοαμερικανοί φωτογράφοι (Πέδρο Αλβαρέθ, Ματίας Κόστα, 
Χουάν Γκονσάλες, Δαβίδ Χιμένεθ και Μαρία-Ισαβάλ Ρουέθα) συναντούν 5 έλ-
ληνες (Αθηνά Καλτσίκα, Ελένη Μουζακίτη, Αγγελική Σβορώνου, Παύλος Φυ-
σάκης και Νίκος Χρυσικάκης), 4 Ιουλίου – 4 Αυγούστου 2008, στο πλαίσιο της 
PHOTOBIENNALE, Μουσείο Φωτογραφίας (αποθήκη Α ,́ λιμάνι), Θεσσαλονίκη.

ΕΚΘΕΣΗ με τίτλο «Συνάντηση με τις Ετεροτοπίες: 
Επιλογές από την 1η Μπιενάλε Σύγχρονης Τέχνης 
Θεσσαλονίκης», με τα έργα: «Αυτοπροσωπογρα-
φία με κλειστά μάτια» του Yuri Albert (εγκατά-
σταση), «Leisure Time» της Ελένης Μουζακίτη 
(φωτογραφία), «Εσωτερικοί χώροι» του Guram 
Tsibakhashvili (φωτογραφία), «Η ζωή στην Αράλη» 
του Tursun Ali (φωτογραφία), «Ρέκβιεμ» του Viktor 
An (φωτογραφία), «Πόλη Φάντασμα» του Vahram 
Aghasyan (φωτογραφία), «Γη του ζαχαροκάλαμου» 
του Omid Salehi (φωτογραφία), «Farishta (Little 
Angels)» («Μικροί Άγγελοι», βίντεο) της Ganjina 
Sharipova και «Φυσικοί και Λυρικοί» του Georgii 
Litichevskii (ζωγραφική), Sani Festival, 24 Ιουλί-
ου-31 Αυγούστου 2008, Κέντρο Σύγχρονης Τέχνης 
Θεσσαλονίκης - Sani Resort - Sani Festival, Sani 
Art Gallery, Sani Marina.

11η ΜΠΙΕΝΑΛΕ ΑΡΧΙ-
ΤΕΚΤΟΝΙΚΗΣ με θέμα 
«Out there: Architecture 
beyond building», με 
εγκαταστάσεις site 
specific, πειραματικά 
οράματα, ουτοπικά 
σενάρια, εφήμερες 
κατασκευές και μη συμ-
βατικές δημιουργίες, 14 
Σεπτεμβρίου – 23 Νοεμ-
βρίου 2008, Βενετία.

1η ΗΜΕΡΙΔΑ Αντισει-
σμικών Κατασκευών, 19 
Σεπτεμβρίου 2008, Με-
ταπτυχιακό Πρόγραμμα 
Σπουδών «Αντισεισμικός 
Σχεδιασμός Τεχνικών 
Έργων – ΑΣΤΕ», Τμήμα 
Πολιτικών Μηχανικών 
ΑΠΘ, Τελλόγλειο Ίδρυμα, 
Θεσσαλονίκη. (τηλ. 
2310995679, http://aste.
civil.auth.gr)

3ο ΕΘΝΙΚΟ ΣΥΝΕΔΡΙΟ 
«Ήπιες επεμβάσεις για 
την προστασία ιστορικών 
κατασκευών. Νέες τάσεις 
σχεδιασμού», 19 έως 21 
Μαρτίου 2009, Υπουργείο 
Πολιτισμού/Εφορεία 
Νεωτέρων Μνημείων Κ. 
Μακεδονίας και ΤΕΕ/
ΤΚΜ, σε συνεργασία με 
τη Διεύθυνση Περιβάλ-
λοντος & Υποδομών του 
ΥΜΑΘ και το Διατμη-
ματικό Μεταπτυχιακό 
Πρόγραμμα της Πολυτε-
χνικής Σχολής του Ε.Μ.Π. 
«Προστασία Μνημείων», 
Θεσσαλονίκη
(e-mail: synedrio@
monument.gr, http:// 
www.monument.gr).

ΕΝΔΙΑΦΕΡΟΥΝ

ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΙΚΑ
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Ήταν η χρονιά που στην Αθήνα «έπεφταν» οι υπο-
γραφές για την πράξη προσχώρησης της Ελλάδας 
στην ΕΟΚ και στη Θεσσαλονίκη οι σινεφίλ συνέ-
ρεαν στη σκοτεινή αίθουσα της Εταιρείας Μακε-
δονικών Σπουδών, για να παρακολουθήσουν τις 
39 ταινίες μεγάλου και μικρού μήκους του 20ού 
Φεστιβάλ Ελληνικού Κινηματογράφου.
Η χρονιά που διεξάγονταν οι πρώτες άμεσες εκλο-
γές για το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και οι κινημα-
τογραφικές αίθουσες πρόβαλαν το ξεκαρδιστικό 
«Life of Brian (ελληνικός τίτλος ‘’ένας προφήτης 
μα τι προφήτης’’)» των Monty Python. Την ίδια 
χρονιά, στην ελληνική πρωτεύουσα παραδιδόταν 
στην κυκλοφορία η Λεωφόρος Συγγρού, μήκους 
2.900 μέτρων, ενώ οι Θεσσαλονικείς είχαν αρχί-
σει να συνέρχονται από τον σεισμό του ΄78 και γε-
νικότερα οι Έλληνες από τα δεινά της Επταετίας. 
Τα σχέδια όλων γίνονταν πλέον σε «λευκό χαρτί».
Το 1979. Τότε, από τη Στοά Χρυσικοπούλου, ξεκίνη-
σε και η προσπάθεια του ΤΕΕ/ΤΚΜ για την αγορά 
οικοπέδου από το ελληνικό δημόσιο, έναντι τιμήμα-
τος, ώστε το Τμήμα Κ. Μακεδονίας του Επιμελητη-
ρίου να αποκτήσει επιτέλους ιδιόκτητη στέγη (δέκα 
χρόνια αργότερα «μετακόμισε» στη Ζεύξιδος). 
Με άλλα λόγια, ήταν πριν 29 χρόνια, που αρχίσα-
με να …βαδίζουμε προς το τριώροφο κτήριο στη 
Λεωφόρο Μεγάλου Αλεξάνδρου, όπου η τεχνική 
πρωτοτυπία (το υπέργειο μέρος του κτιρίου έχει 
χτιστεί από πάνω προς τα κάτω, με τη μέθοδο της 
ανάρτησης) συναντάει την ανάγκη για «άνοιγμα» 
του ΤΕΕ στην πόλη της Θεσσαλονίκης. 
Οι δύο όροφοι και το ισόγειο του νέου κτιρίου, 
που πρώτα από όλα θέλουμε να γίνει σημείο ανα-
φοράς για τους Θεσσαλονικείς- αναπτύσσονται 
σε εμβαδόν 2.056 τετραγωνικών, ενώ το αμφιθέ-
ατρό του, που ενοποιείται …κατά βούλησιν με τον 
υπαίθριο χώρο, είναι χωρητικότητας 310 θέσεων. 
Έτσι μπορεί το 2008 να ήταν …δίσεκτο, αλλά για 
το ΤΕΕ/ΤΚΜ σηματοδότησε το αίσιο τέλος μιας 
αρκετά μακρόχρονης διαδικασίας.

■ Απόκτηση οικοπέδου έναντι δραχμών 58 εκα-
τομμυρίων
Πώς όμως φτάσαμε να έχουμε το «κλειδί στο 
χέρι»; Το όνειρο του 1979 άρχισε να παίρνει σάρ-
κα και οστά το 1981. Ήταν τότε που στο ΦΕΚ δη-
μοσιεύτηκε η υπ΄ αριθμόν 125/25.5.81 πράξη του 
υπουργικού συμβουλίου, σύμφωνα με την οποία 
εκποιήθηκε στο ΤΕΕ τμήμα δημοσίου κτήματος, 
εκτάσεως 1.361 τ.μ., αντί τιμήματος 38.000.000 
δραχμών, που μαζί με τους φόρους και τις αποζη-
μιώσεις που πληρώθηκαν για τις διαδικασίες και 
τις πράξεις τακτοποίησης και αναλογισμού ανέβα-
σαν το συνολικό κόστος απόκτησης του οικοπέ-
δου σε περίπου 58 εκατ. ευρώ. 
Στους όρους παραχώρησης αναφερόταν -μεταξύ 
άλλων- ότι το ΤΕΕ αναλάμβανε την υποχρέωση να 
αποπερατώσει εντός ανατρεπτικής προθεσμίας 
πέντε ετών –δηλαδή μέχρι 9/6/1986- το κτήριο, 
που θα στέγαζε τα γραφεία του ΤΕΕ/ΤΚΜ. Βέβαια, 
οι όροι ήταν μάλλον υπερβολικά φιλόδοξοι, αφού η 
πενταετία αναλώθηκε στις διαδικασίες τακτοποί-
ησης του οικοπέδου –οι τελευταίες αποδείχτηκαν 
αρκετά πολύπλοκες και η διευθέτησή τους απαί-
τησε χρόνο. 

■ Το οικόπεδο «Ο.Τ.70.Α», οι πράξεις τακτοποί-
ησης και τα δικαστήρια
Στο μεταξύ, μετά την παραχώρηση του οικοπέδου 
«Ο.Τ.70.Α» στο ΤΕΕ, εν έτει 1981, το Τμήμα Κ. Μα-
κεδονίας κίνησε τις απαιτούμενες διαδικασίες και 
έγιναν όλες οι πράξεις τακτοποίησης-αναλογισμού 
καθώς και τα δικαστήρια για την τιμή μονάδος ως 
το τέλος του 1988, οπότε αποζημιώθηκαν οι θιγό-
μενοι από τις πράξεις και ολοκληρώθηκαν πλήρως 
όλες οι εργασίες ρυμοτομίας.
Στο μεσοδιάστημα, και μέχρι να λυθεί ο «γόρδιος 
δεσμός» των απαιτούμενων διαδικασιών, η πεντα-
ετής προθεσμία αποπεράτωσης έληξε. Συγχρόνως 
όμως, ο χρόνος που απαιτήθηκε για τις ενέργειες 
αυτές, δικαιολογούσε και την αιτηθείσα από το 
ΤΕΕ παράταση της ανατρεπτικής προθεσμίας των 

πέντε ετών, κατά άλλα πέντε χρόνια. Παράταση 
δόθηκε μέχρι τις 9/6/1991, ενώ οι όροι της νέας 
υπουργικής πράξης (44/13.3.87) παρέμειναν αμε-
τάβλητοι.

■ Φεβρουάριος ’89: Το ταξίδι στην Αθήνα, η συ-
νάντηση στο ΥΠΕΧΩΔΕ και η ΥΑΣΒΕ
Τον Φεβρουάριο του 1989, ο τότε πρόεδρος, ο αντι-
πρόεδρος και τα μέλη της ΔΕ, «κατηφορίζουν» 
στην Αθήνα, όπου συναντιούνται με τη διοίκηση 
του κεντρικού ΤΕΕ και τον τότε γενικό γραμματέα 
Δημοσίων Έργων του ΥΠΕΧΩΔΕ, προκειμένου να 
συζητήσουν το ενδεχόμενο σύνταξης της μελέτης 
για το κτήριο και εκτέλεσης του έργου από την ΥΑ-
ΣΒΕ. 
Έναν μήνα αργότερα, τον Μάρτιο, ο γενικός γραμ-
ματέας –λαμβάνοντας υπόψη και τα πιεστικά 
χρονοδιαγράμματα αποπεράτωσης- ανάβει το 
«πράσινο φως» για να αναλάβει η ΥΑΣΒΕ την εκ-
πόνηση της μελέτης και την επίβλεψη του έργου 
ανέγερσης του κτιρίου. 
Η ΥΑΣΒΕ πιάνει αμέσως δουλειά: συντάσσει προ-
σχέδια τριών αρχιτεκτονικών προτάσεων και το-
πογραφικά διαγράμματα του οικοπέδου (τα οποία 
αποστέλλει στη Διεύθυνση Πολεοδομία για να εκ-
δοθεί άδεια), ενώ ζητά από το ΠΕΔΕ της 3ης ΠΥΔΕ 
να διενεργήσει γεωτρήσεις στην περιοχή ώστε να 
συνταχθεί εδαφοτεχνική μελέτη, όπερ και εγένε-
το. Όλα –και η έκδοση της απαιτούμενης πολεο-
δομικής άδειας- έγιναν βάσει προγράμματος, ενώ 
εγκρίθηκε πίστωση 250 εκατ. δρχ. για την α΄ φάση 
εκτέλεσης εργασιών του κτιρίου, από τα οποία για 
τα 30 εκατ. προβλεπόταν απορρόφηση το 1990. 
Η ΥΑΣΒΕ προχωρά στη σύνταξη των τευχών δη-
μοπράτησης, ώστε να μπει στην αφετηρία η κατα-
σκευή του κτιρίου με αριθμό αδείας 3393/6.11.90, 
σε οικόπεδο έκτασης 1.419,95 τετραγωνικών μέ-
τρων. 

■ 1992: Αλλαγή «γραμμής πλεύσης»- 
Άνευ προηγούμενου το ενδιαφέρον για τον αρχι-
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ΑΠΟ ΤΗ ΣΤΟΑ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟΥ ΣΤΗ ΜΕΓΑΛΟΥ ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΥ: 
Μια διαδρομή 29 ετών για το ΤΕΕ/ΤΚΜ

τεκτονικό διαγωνισμό
Το 1992 και συγκεκριμένα στις 14/4, η Αντιπρο-
σωπεία του ΤΕΕ/ΤΚΜ αποφασίζει να ανατρέψει 
την παλαιότερη απόφαση και να προχωρήσει 
στη μελέτη του κτιρίου με αρχιτεκτονικό δια-
γωνισμό. 
Μπορεί τα παιδιά που γεννήθηκαν εκείνη τη 
χρονιά να συμπληρώνουν σήμερα αισίως τα 16, 
αλλά οι απόψεις του ΤΕΕ για τους αρχιτεκτονι-
κούς διαγωνισμούς ουδόλως έχουν αλλάξει: 
στην ουσία, η απόφαση του ’92 αντανακλούσε 
την επιθυμία του τεχνικού κόσμου για ένα αρ-
χιτεκτόνημα που θα σηματοδοτεί τη δυναμική 
του ΤΕΕ, θα ικανοποιεί την αισθητική του και θα 
αποτελεί σημείο αναφοράς για τη Θεσσαλονίκη 
και τους κατοίκους της. 
Άλλωστε, το ΤΕΕ/ΤΚΜ έχει επανειλημμένως 
εκφράσει την άποψη ότι οι αρχιτεκτονικοί δια-
γωνισμοί αποτελούν το ορθότερο σύστημα για τη 
μελέτη κτιρίων που έχουν ιδιαίτερη σημασία. 
Η τεράστια και άνευ προηγουμένου για τα ελ-
ληνικά δεδομένα συμμετοχή στον αρχιτεκτο-
νικό διαγωνισμό από όλη τη χώρα –με εβδο-
μήντα μία (71!) συμμετοχές- απέδειξε ότι οι 
αρχιτέκτονες, στο σύνολό τους, αγκάλιασαν την 
προσπάθεια, δίνοντας εξαιρετικά δείγματα της 
δουλειάς τους.
Της οργανωτικής επιτροπής προήδρευε ο τότε 
πρόεδρος του ΤΕΕ/ΤΚΜ, Ανδρέας Κουράκης, 
με αναπληρωτή τον Θανάση Παπά, ενώ τα υπό-
λοιπα μέλη της ήταν διακεκριμένοι για το έργο 
τους μηχανικοί: οι Αναστάσιος Κωτσιόπουλος, 
Ιωάννης Δαλέζιος, Γιάννης Αικατερινάρης και 
Ηρακλής Γερόλυμπος.
Το πρώτο βραβείο –που τελικά, ξεκινώντας από 
μια μακέτα, απέδωσε και το σημερινό κτήριο 
της Μεγάλου Αλεξάνδρου- κέρδισε η ομάδα των 
Χρήστου Παπλωματά και Χρυσούλας Γκαλαίτση 
Παπλωματά με συνεργάτιδα τη φοιτήτρια Κατε-
ρίνα Παπλωματά. Για την …ιστορία, η ομάδα είχε 
καταθέσει τη μελέτη υπ’ αριθμόν 68116.
Τεχνικά και αισθητικά άρτιες ήταν και οι υπό-
λοιπες προτάσεις. Το δεύτερο βραβείο πήρε 
ο Γιώργος Γεράκης και το τρίτο οι Αλέξανδρος 
Τομπάζης και Πέτρος Μακρίδης, με συνεργάτες 
τους Σοφία Παρασκευοπούλου, Ασπα Γοσποδί-
νη, Γιάννη Πούλιο, Μιχάλη Αθανασίου και Ιού-
λιο Αbbott.
 
■ Αρχιτεκτονικοί διαγωνισμοί: Ούτε χρονοβό-
ροι, ούτε ατελέσφοροι
Στο μεταξύ, παρά την εκτεταμένη σεναριολογία 
της περιόδου ότι το αποτέλεσμα της διαδικα-
σίας ενός διαγωνισμού θα είναι χρονοβόρο και 
ατελέσφορο, η πράξη διέψευσε την κινδυνο-
λογία. Έναν χρόνο μετά την απόφαση για προ-

κήρυξη διαγωνισμού, τον Μάιο του 1993, ανα-
κοινώθηκαν τα αποτελέσματά του. Ακολούθησε 
έκθεση μακετών και σχεδίων στον συγκρότημα 
του «Μύλου», τον ίδιο μήνα, ώστε οι μηχανι-
κοί, αλλά και το κοινό της Θεσσαλονίκης, να 
έχουν την ευκαιρία να δουν και να σχολιάσουν 
τις προτάσεις των αρχιτεκτόνων, ενώ έγινε και 
ημερίδα συζήτησης για τον αρχιτεκτονικό δι-
αγωνισμό. 
Η ηλεκτρομηχανολογική και στατική μελέ-
τη ανατέθηκε, σύμφωνα με τις διατάξεις του 
Ν.716/77 λίγες ημέρες μετά τα Χριστούγεννα του 
’93 (28/12/93), ενώ την ίδια ημέρα παρελήφθη 
και το πρώτο στάδιο της αρχιτεκτονικής προμε-
λέτης.

■ Το «ημερολόγιο» του 1996 και η …«κακή» 
γειτονία
Το «ημερολόγιο» του 1996 περιλάμβανε –σε 
ό,τι αφορά το κτήριο του ΤΕΕ- και μια υπόθε-
ση πρώιμης … «κακής» γειτονίας. Η «κόντρα» 
που ανέκυψε αφορούσε παρακείμενη ιδιοκτη-
σία του γενικού προξενείου της Βουλγαρίας, 
αλλά η αντιδικία έληξε, με εκατέρωθεν εξηγή-
σεις και δεσμεύσεις για συνεργασία και καλή 
γειτονία.
Τον ίδιο χρόνο, «έτρεξε» -μεταξύ άλλων- η δια-
δικασία έγκρισης μελετών από τη ΔΤΥΝΘ, «πή-
γαν» στο ΣτΕ οι ενστάσεις για τον αρχιτεκτονικό 
διαγωνισμό (7/5) και συγκροτήθηκε ΟΕ για την 
παρακολούθηση των μελετών.

■ Εγγύτερα στην «αφετηρία» μετά το 2000
Τα επόμενα χρόνια και μέχρι το τέλος του 2000, 
το ΤΕΕ/ΤΚΜ τηρώντας τις διαδικασίες των αρχι-
τεκτονικών διαγωνισμών και τις διατάξεις του Ν. 
716/77 ολοκλήρωσε τις απαιτούμενες μελέτες. 
Ακολούθως, στη θητεία 2001-2003, προχώρη-
σε στη ρύθμιση όλων των οικονομικοτεχνικών 
διαδικασιών για την υλοποίηση του έργου εντός 
συγκεκριμένου χρονοδιαγράμματος.
Στις 9 Ιανουαρίου 2002 εκδόθηκε η άδεια ερ-
γοταξιακής περίφραξης, η οποία κατασκευ-
άστηκε τον Αύγουστο του ιδίου έτους. Στις 24 
Σεπτεμβρίου εκδόθηκε και η έκδοση της νέας 
οικοδομικής άδειας, με αριθμό 1492/2002. Με 
σειρά επιτυχών δικαστικών ενεργειών απαντή-
θηκαν εχθρικές ενέργειες των περιοίκων για 
ματαίωση της ανέγερσης του κτιρίου και κα-
τοχυρώθηκαν τα δικαιώματα του ΤΕΕ/ΤΚΜ στο 
χώρο του. 
Το Ειρηνοδικείο Θεσσαλονίκης απέρριψε αίτηση 
αναγνώρισης νομής-κατοχής περιοίκων για το 
οικόπεδο το 2002, ενώ ακολούθως, το 2003, την 
ίδια τύχη είχε και στο Διοικητικό Εφετείο η αί-
τηση περιοίκων για αναστολή εκτέλεσης της οι-

κοδομής άδειας. Σε αμφότερες τις περιπτώσεις, 
κατατέθηκαν υπομνήματα από το ΤΕΕ/ΤΚΜ, το 
οποίο και δικαιώθηκε πλήρως.
Μετά τις δύο αυτές δικαστικές επιτυχίες του 
ΤΕΕ, οι ενεργούντες κατά του Επιμελητηρίου πε-
ρίοικοι αποσύρθηκαν από περαιτέρω δικαστικές 
ενέργειες στο Συμβούλιο της Επικρατείας, αφού 
τούς έγινε πλέον πλήρως κατανοητό ότι δεν θα 
κερδίσουν τίποτε και ότι θα τους έμενε μόνο να 
πληρώσουν τα έξοδα της καταφανώς μάταιης 
προσφυγής τους στο ΣτΕ.

■ Χρηματοδότηση: Αγώνας δρόμου σε τέσσερα 
υπουργεία το 2002-2003
Για την εξασφάλιση των απαιτούμενων κονδυλί-
ων, το Τμήμα προέβη σε σειρά ενεργειών προς 
το κεντρικό ΤΕΕ και τα υπουργεία Εθνικής Οι-
κονομίας (σήμερα Οικονομίας και Οικονομικών), 
ΠΕΧΩΔΕ, ΥΜΑ-Θ και Παιδείας.
Το αποτέλεσμα ήταν να αρχίσει η ροή κονδυλίων 
τόσο από το ΤΕΕ, όσο και από τους κρατικούς 
«κρουνούς». Συγκεκριμένα, εξασφαλίστηκαν 
κονδύλια από το ΤΕΕ, το ΥΠΕΘΟ, το ΥΠΕΧΩΔΕ 
και το ΥΜΑΘ, ενώ έγινε και τραπεζική δανειο-
δότηση. 
Κατόπιν όλων των απαιτούμενων διαδικασιών, 
το έργο ανατέθηκε –με μέση έκπτωση 23,55%- 
στην εργοληπτική επιχείρηση «Γ.Δημητριάδης-
Α.Μπέτος ΑΤΕΕ». Η σχετική σύμβαση υπεγράφη 
στις 24/1/2003 και ο εργολάβος εγκαταστάθηκε 
τον επόμενο μήνα. 

■ 2005-2007: Λίγο πριν τη «γραμμή εκκίνη-
σης»
Κάπως έτσι φτάσαμε στο 2005- 2007, κοντά στην 
«αφετηρία» και το κτήριο του ΤΕΕ/ΤΚΜ άρχισε 
να λαμβάνει υπόσταση στο γνωστό οικόπεδο, 
έκτασης 1.419,95 τ.μ., που περικλείεται από τη 
Λεωφόρο Μεγάλου Αλεξάνδρου και τις οδούς 
Αγίου Σεραφείμ, Κίμωνος Βόγα και Εδμόνδου 
Αμποτ. 
Η μελέτη του κτιρίου προέβλεπε ποσοστό κάλυ-
ψης 60%, συντελεστή δόμησης 1,5 και ύψος 14 
μέτρα. Έτσι και έγινε. Πρόκειται για ένα κτήριο 
με δύο υπόγεια, που περιλαμβάνει χώρους γρα-
φείων, βιβλιοθήκη, αμφιθέατρο και –φυσικά- 
υπόγειο χώρο στάθμευσης.

■ Χαμηλό ύψος, λιτή γραμμή, ανάλαφροι 
όγκοι
Το κτήριο, χαμηλού ύψους, λιτής γραμμής και 
ανάλαφρων όγκων, προϊόν Πανελλήνιου Αρχι-
τεκτονικού διαγωνισμού, αντιπροτείνει μια άλλη 
πρόταση αρχιτεκτονικής στη δομημένη με υψηλά 
κτίρια παραλιακή περιοχή και «συνδιαλέγεται» 
αρμονικά με το θαλάσσιο μέτωπο της Θεσσαλο-
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«Αγώνα δρόμου» για την καλύτερη πρόληψη και 
αντιμετώπιση των δασικών πυρκαγιών, πραγμα-
τοποιεί –στο μέτρο που της αναλογεί- η «Ένωση 
Ελλήνων Επιστημόνων για την Προτυποποίηση και 
την Τυποποίηση» (ΕΝΕΠΡΟΤ), διοργανώνοντας 
επιστημονικές εκδηλώσεις με εστίαση στις πλη-
γείσες περιοχές.
Η ΕΝΕΠΡΟΤ θεωρεί ότι καταστροφές του μεγέ-
θους των δασικών πυρκαγιών των τελευταίων ετών, 
γίνονται ακόμα μεγαλύτερες εάν δε μελετηθούν 
επιστημονικά για να αποφευχθούν στο μέλλον και 
έτσι ανέλαβε την πρωτοβουλία διοργάνωσης των 
συνεδριακών εκδηλώσεων. Στόχος είναι να προ-
κύψουν ελληνικά πρότυπα για την αντιμετώπι-
ση των δασικών πυρκαγιών.
Μετά την ημερίδα που πραγματοποιήθηκε στις 7 
Νοεμβρίου 2007 στον Πολύγυρο Χαλκιδικής, διορ-
γανώθηκε Συμπόσιο με τίτλο «Πρότυπα και προδι-
αγραφές πρόληψης και αντιμετώπισης δασικών 
πυρκαγιών», τη Δευτέρα 26 Μαΐου 2008, στην αί-
θουσα τελετών του κτιρίου Διοίκησης του Εθνικού 
Μετσόβιου Πολυτεχνείου (ΕΜΠ) στην Αθήνα.
Ως συνδιοργανωτής συμμετείχε η Σχολή Χημικών 
του ΕΜΠ. Το Συμπόσιο τελούσε υπό την αιγίδα της 
Νομαρχιακής Αυτοδιοίκησης Αθηνών και Πειραιώς 
και του Δήμου Αθηναίων και πραγματοποιήθηκε με 
την υποστήριξη της Γενικής Γραμματείας Πολιτικής 
Προστασίας του Υπουργείου Εσωτερικών και τη συ-
νεργασία του Τεχνικού Επιμελητηρίου Ελλάδας. 
Παρουσιάστηκαν εισηγήσεις που αφορούν στην 
θεωρητική προσέγγιση των πυρκαγιών αναλύοντας 
το πρόβλημα όσο και την πρακτική αντιμετώπιση, 
καθώς και προτάσεις για την εξεύρεση λύσεων. 
Συγκεκριμένα οι τίτλοι των εισηγήσεων και οι ειση-
γητές ήταν οι εξής:
-«Συστήματα διαχείρισης δασικών πυρκαγι-
ών», Ν. Μαρκάτος ( Καθ. Πρόεδρος Σχ. ΧΜ), Β. 
Βεσκούκης (Επ.Καθ., Σχ. ΑΤΜ, Τομέας ΙΙ), Χ. Κυ-
ρανούδης (Επ.Καθ.,Σχ. ΧΜ, Τομέας ΙΙ) -«Έγκαιρη 
προειδοποίηση για δασικές πυρκαγιές με δί-
κτυα αισθητήρων», Εμμ. Πρωτονοτάριος (Ομότι-
μος – Καθηγητής, Σχ. ΗΜΜΥ), Λ. Πολυμενάκος (Δρ. 
ΜΙΤ, Επιστημ. Συνεργάτης ΕΜΠ) 
-«Αντιμετώπιση Δασικών πυρκαγιών σε ζώνες μί-
ξης δάσους – κατοικιών», Σ. Λιοδάκης (Αν.Καθ., Σχ. 
ΧΜ, Τομέας Ι), Ε. Λόης (Καθ. Σχ. ΧΜ, Τομέας ΙV) 
-«Μεθοδολογία και τεχνικές αποτίμησης των 
επιπτώσεων πυρκαγιών στα δομικά υλικά και 
στοιχεία», Μ. Χρονόπουλος (Επιστημ. Συνεργάτης, 
Σχ. ΠΜ, Τομ. Δομοστατικής, Εργαστήριο Οπλισμέ-
νου Σκυροδέματος/ Σύμβουλος ΥΠΕΧΩΔΕ), Α. Μο-
ροπούλου (Καθ. Σχ. ΧΜ ΕΜΠ, Τομέας III)
-«Περιβαλλοντικές επιπτώσεις στους υδάτι-
νους αποδέκτες από χρήση χημικών ουσιών 
επιβραδυντών δασικών πυρκαγιών» , Α. Παππά 
(Επ.Καθ., Σχ. ΧΜ, Τομέας Ι), Ν. Τζαμτζής-Πιλάλης 
(Αν.Καθ., Σχ. ΧΜ, Τομέας Ι,) 
-«Βραχυπρόθεσμες και μακροπρόθεσμες επι-
πτώσεις του καπνού δασικών πυρκαγιών στον 
άνθρωπο», Μ. Σταθερόπουλος (Καθ., Σχ. ΧΜ, Το-
μέας Ι) 
-«Μέτρα πυροπροστασίας και αντιμετώπιση 
προβλημάτων εν όψει της θερινής περιόδου 
2008, στη Νομαρχία Αθηνών και στη Νομαρ-
χία Πειραιά», Γ. Φουντάς (Αντινομάρχης Αθηνών, 
υπεύθ. Πολ. Προστασίας Νομ. Αθηνών), Κ. Καρράς 
(Αντινομάρχης Πειραιά, υπεύθ. Νεολαίας-Πολιτών 
& Πολ. Προστασίας Νομ. Πειραιά  
-«Περιβάλλον – Πυροπροστασία – Πυρασφά-

ΕΝΕΠΡΟΤ: ΖΗΤΟΥΝΤΑΙ ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΡΟΤΥΠΑ 
ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΛΗΨΗ ΔΑΣΙΚΩΝ ΠΥΡΚΑΓΙΩΝ

λεια στο Πεντελικό», Δημ.Στεργίου-Καψάλης 
(Δήμαρχος Πεντέλης, Πρόεδρος Συνδέσμου Δήμων 
& Κοινοτήτων για την προστασία και ανάπλαση Πε-
ντελικού-ΣΠΑΠ)
-«Στρατηγική και τακτική στην αντιμετώπιση 
των Δασικών Πυρκαγιών», Διον. Βορίσης, (Πύ-
ραρχος, Υποδ/τής Πυροσβεστικής Αθηνών, Δασολό-
γος, Δρ. Σχ.ΧΜ ΕΜΠ)
-«Επιχειρήσεις και Μέσα Αεροπυρόσβεσης», 
Ν. Μυλωνάς (Υπσ/γός (Ι), 383 Μοίρας Ειδ. Επιχειρή-
σεων και Αεροπυρόσβεσης, μέλος ΕΝΕΠΡΟΤ)
-”Πρόληψη δασικών πυρκαγιών και δασική καύσι-
μη ύλη”, Γ. Ξανθόπουλος (εντεταλμένος ερευνητής 
Εθνικού Ιδρύματος Αγροτικής Έρευνας ΕΘΙΑΓΕ)
-«Δασικές πυρκαγιές-δράσεις τοπικής αυτο-
διοίκησης», Δρ. Πάνος Ευσταθίου (Σύμβουλος 
Δημάρχου Αθηναίων, Οργανισμός Αντιμετώπισης 
Καθημερινών Προβλημάτων-ΟΑΚΠ) 
«Ο σκοπός τέτοιων διοργανώσεων είναι να σχημα-
τιστεί μια όσο το δυνατόν πληρέστερη εικόνα της 
πραγματικής κατάστασης, ώστε να προκύψουν ελ-
ληνικά πρότυπα για την αντιμετώπιση και αποφυγή 
των δασικών πυρκαγιών. Πιστεύουμε ότι σε όλο 
το φάσμα του προβλήματος η διαμόρφωση και η 

Την ίδρυση νέας λεωφορειακής γραμμής για την 
εξυπηρέτηση των μετακινούμενων από και προς τα 
νοσοκομεία «Παπαγεωργίου» και 424, αποφάσισε 
στη σημερινή του συνεδρίαση το Συμβούλιο Αστικών 
Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης (ΣΑΣΘ). Στόχος είναι 
αυτά να ολοκληρωθούν εντός των ημερών ώστε η νέα 
γραμμή να τεθεί σε λειτουργία από την 1η Ιουλίου.
Η αφετηρία της θα είναι σε χώρο εντός του πάρ-
κινγκ γειτονικού πολυκαταστήματος και το τέρμα 
στο Σταθμό Μετεπιβίβασης του ΟΑΣΘ στα ΚΤΕΛ 
«Μακεδονία». 
Η νέα γραμμή θα συνδέει τους Δυτικούς και Βορει-
οδυτικούς δήμους του Πολεοδομικού Συγκροτήμα-
τος Θεσσαλονίκης (Μενεμένη, Ελευθέριο – Κορ-

ΝΕΑ ΛΕΩΦΟΡΕΙΑΚΗ ΓΡΑΜΜΗ 
ΠΡΟΣ «ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ» ΚΑΙ «424»

δελιό, Εύοσμο, Σταυρούπολη, Νεάπολη, Πολίχνη, 
Ευκαρπία και Αμπελόκηπους) με τα δύο νοσοκο-
μειακά ιδρύματα. Επίσης θα εξυπηρετεί όλους τους 
πολίτες της περιφέρειας οι οποίοι φτάνουν στην 
πόλη μέσω των ΚΤΕΛ. 
Σύμφωνα με το σχεδιασμό η νέα γραμμή θα λειτουρ-
γεί με ενιαίο χειμερινό και θερινό ωράριο, όλες τις 
ημέρες και καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους. Σχεδι-
άζεται η πραγματοποίηση 34 δρομολογίων ημερη-
σίως, με συχνότητα διέλευσης 25΄-30 .́ Ο αριθμός 
των δρομολογίων και η συχνότητά τους θα επανεξε-
ταστούν μετά τους πρώτους μήνες λειτουργίας της 
νέας γραμμής, αναλόγως της ανταπόκρισης και των 
αναγκών του επιβατικού κοινού. ■

Το Ινστιτούτο Τεχνικής Σεισμολογίας & Αντισεισμι-
κών Κατασκευών (ΙΤΣΑΚ) έχει συντάξει Ενημερω-
τική Έκθεση για το σεισμό της Πελοποννήσου της 
8ης Ιουνίου 2008.
Η Έκθεση αυτή, έστω και σε συνοπτική μορφή, 
παρέχει αρκετά δεδομένα, πληροφορίες και συ-
μπεράσματα, τα οποία μπορούν να αξιοποιηθούν 
για παραπέρα μελέτη, τόσο για την κατανόηση των 

Ο ΣΕΙΣΜΟΣ ΑΧΑΪΑΣ-ΗΛΕΙΑΣ (Μ=6,5) 
ΤΗΣ 8ης ΙΟΥΝΙΟΥ 2008
Ενημερωτική Έκθεση του ΙΤΣΑΚ

επιπτώσεων του σεισμού στο δομημένο περιβάλλον, 
όσο και για τη διαχείριση της μετασεισμικής κατά-
στασης από τις αρμόδιες υπηρεσίες του ΥΠΕΧΩΔΕ, 
τον ΟΑΣΠ, την Περιφέρεια και τους ΟΤΑ.
Η Έκθεση αυτή έχει αναρτηθεί στην ιστοσελίδα του 
ΙΤΣΑΚ (www.itsak.gr) και είναι διαθέσιμη σε κάθε 
ενδιαφερόμενο. ■

εφαρμογή προτύπων προγραμματισμού και πρόλη-
ψης μπορεί να δώσει τις ενδεδειγμένες λύσεις», 
επισημαίνει σε ανακοίνωσή της η ΕΝΕΠΡΟΤ.
Στην εκδήλωση συμμετείχαν πολλοί εκπρόσωποι 
σχετικών κρατικών και ιδιωτικών φορέων μεταξύ 
των οποίων οι: Ερρίκος Τάρτας (Γενικός Γραμμα-
τέας ΕΜΠ), Μανώλης Δρακάκης (Α’ Αντιπρόεδρος 
του ΤΕΕ), Γρηγόρης Γρηγορόπουλος (Καθ. ΕΜΠ, 
εκπρόσωπος της Συντονιστικής Επιτροπής του ΤΕΕ 
στο πλαίσιο του εορτασμού του 2008 ως έτους τυ-
ποποίησης), Α. Φιδοπιάστης (Πρόεδρος του Δημ. 
Συμβουλίου Δήμου Ν. Πεντέλης), εκπρόσωποι του 
Πανελλήνιου Συλλόγου Χημικών Μηχανικών και του 
Συλλόγου Αρχιτεκτόνων Διπλωματούχων Ανωτάτων 
Σχολών - Πανελλήνιας Ένωσης Αρχιτεκτόνων.
Χαιρετιστήρια επιστολή έστειλαν οι υπουργοί Ανάπτυ-
ξης, Χ. Φώλιας και Εξωτερικών, Ν. Μπακογιάννη, ο 
υφυπουργός Ανάπτυξης, Σ. Καλαφάτης, οι βουλευτές 
Α. Διαμαντοπούλου, Α. Τζιτζικώστας, Α. Ρεγκούζας 
και ο Αντιδήμαρχος Αθηναίων, Χ. Ακριτίδης.
Το Συμπόσιο ηχογραφήθηκε καθ’ όλη τη διάρκειά 
του, με σκοπό την απομαγνητοφώνηση και την έκ-
δοση πρακτικών μετά την ολοκλήρωση του κύκλου 
των διοργανώσεων αυτών. ■
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ΣΕ …ΚΑΘΙΖΗΣΗ Η ΟΙΚΟΔΟΜΗ ΣΤΗΝ Κ. ΜΑΚΕ-
ΔΟΝΙΑ
Μεγάλο “θύμα” του υπερκορεσμού από νεόδμη-
τες κατοικίες, που βρίσκονται στα αζήτητα, απο-
δεικνύεται, την περίοδο Ιανουαρίου - Απριλίου, 
όπως προκύπτει από τα στοιχεία της Εθνικής 
Στατιστικής Υπηρεσίας, η Κεντρική Μακεδονία. 
Συγκεκριμένα το διάστημα Ιανουαρίου - Απριλίου 
έναντι του αντίστοιχου περσινού διαστήματος η οι-
κοδομική δραστηριότητα (ιδιωτική - δημόσια) κα-
τέγραψε ελεύθερη πτώση σημειώνοντας μείωση 
κατά 17,6% (ο αριθμός των αδειών) κατά 10,2% 
(η επιφάνεια) και κατά 4,1% ο όγκος. Σαφώς 
βελτιωμένη είναι η εικόνα στην Κεντρική Μακε-
δονία τον Απρίλιο του τρέχοντος έτους έναντι του 
αντίστοιχου περσινού μήνα, καθώς ο αριθμός των 
οικοδομικών αδειών περιορίστηκε οριακά κατά 
1,4%, ενώ η επιφάνεια αυξήθηκε κατά 32,4%. 
Αντίστοιχη είναι η εικόνα στο σύνολο της χώρας 
τον Απρίλιο, καθώς ο αριθμός των οικοδομικών 
αδειών συρρικνώθηκε κατά 2,6%, η επιφάνεια 
αυξήθηκε κατά 6,2% και ο όγκος κατά 16,5%.
(Μακεδονία 9/7/2008)

100 ΕΚΑΤ. ΕΥΡΩ ΓΙΑ ΠΡΑΣΙΝΕΣ ΠΟΛΕΙΣ ΣΤΗΝ 
ΕΛΛΑΔΑ
Τη δημιουργία πράσινων πόλεων μέσω του Εθνι-
κού Σχεδίου Περιφερειακής Ανάπτυξης της πε-
ριόδου 2007-2013 προωθεί το οικονομικό επιτε-
λείο.
Το περιβαλλοντικό πρόγραμμα «Πράσινη Ζωή 
στην Πόλη», αρχικού προϋπολογισμού 100 εκατ. 
ευρώ, εφαρμόζεται αρχικά στην Αττική και ιδιαί-
τερα στις πυκνοκατοικημένες περιοχές, με έντονα 
περιβαλλοντικά προβλήματα. Το αρχικό κονδύλι 
των 100 εκατ. ευρώ θα καλυφθεί σε ποσοστό 75% 
από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Περιφερειακής Ανά-
πτυξης και το υπόλοιπο 25% από αμιγώς εθνικούς 
πόρους, ενώ υπάρχει και δυνατότητα υλοποίησης 
έργων συμπληρωματικού χαρακτήρα μόνο από 
εθνικούς πόρους
(Ελευθεροτυπία 4/7/2008)

«ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΟΥΝ» ΚΑΘΕ ΠΡΩΙ ΓΙΑ ΝΑ ΔΟΥ-
ΛΕΨΟΥΝ 312.000 ΚΑΤΟΙΚΟΙ ΤΗΣ Κ. ΜΑΚΕΔΟ-
ΝΙΑΣ
Κάθε πρωί 312.000 κάτοικοι απομακρυσμένων 
ή σχετικά φτωχών οικισμών της Κεντρικής Μα-
κεδονίας “μεταναστεύουν” προς το πολεοδομικό 
συγκρότημα για να δουλέψουν και επιστρέφουν το 
βράδυ στα σπίτια τους. Το ίδιο πράττουν χιλιάδες 
πολίτες της Βόρειας Ελλάδας, που καθώς δεν 
βρίσκουν εργασία στο τόπο όπου κατοικούν οδεύ-
ουν κάθε ημέρα προς τις πόλεις που προσφέρουν 
περίσσιες θέσεις εργασίας: στην Καβάλα, στην 
Κοζάνη, στην Κομοτηνή, στην Ξάνθη, στη Δράμα 
και στην Κατερίνη. Αυτό προκύπτει από έρευνα 
του Κέντρου Προγραμματισμού και Οικονομικών 
Ερευνών (ΚΕΠΕ), που καταγράφει για πρώτη φορά 
στην Ελλάδα ποιες είναι οι 617 τοπικές αγορές 
εργασίας. Η έκθεση αναδεικνύει τον δυϊσμό της 
ελληνικής ενδοχώρας σε περιοχές που λόγω γεω-
γραφικού ή οδικού απομονωτισμού μαραζώνουν 
εργασιακά και στα λίγα αστικά κέντρα (κυρίως 
Θεσσαλονίκη αλλά και Αθήνα, Πάτρα Ηράκλειο) 
που συγκεντρώνουν όλη την επιχειρηματική δρα-
στηριότητα. Ποιο είναι το πρόβλημα; Το ζήτημα 
είναι ότι οι πολιτικές απασχόλησης ανεργίας και 
κοινωνικής συνοχής που υλοποιούν τόσα χρόνια 
οι κυβερνήσεις στην Ελλάδα δεν λαμβάνουν υπό-
ψη αυτή την πραγματικότητα, καθώς διανέμουν τα 
κίνητρα και τις επιδοτήσεις με βάση το εισόδημα 
κάθε νομού και όχι κάθε δήμου ή τοπικής κοινω-
νίας.
(Μακεδονία 13/7/2008) 

ΤΥΜΠΑΝΑ …ΠΟΛΕΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΚΟΛΕΓΙΑ ΑΠΟ ΤΟ 
ΤΕΕ
Τα... τύμπανα του πολέμου έχουν ηχήσει από 
ημέρες, όταν έγινε γνωστό ότι προωθείται από 
την κυβέρνηση η ρύθμιση για το καθεστώς ανα-
γνώρισης των πτυχίων των κολεγίων. Οι φοιτη-
τές θεωρούν δεδομένο ότι θα προχωρήσουν σε 
κινητοποιήσεις με την έναρξη της ακαδημαϊκής 
χρονιάς, ενώ ο πρόεδρος του Τεχνικού Επαγγελ-
ματικού Επιμελητηρίου κ. Ι. Αλαβάνος επιμένει: 
«Τα κολέγια δεν είναι εκπαιδευτικά ιδρύματα και 
άρα δεν θα εγγράψουμε στα μητρώα μας κάποι-
ον απόφοιτό τους» ανέφερε χτες […] Το ΤΕΕ σε 
ανακοίνωσή του τονίζει ότι «η κυβέρνηση υπο-
βαθμίζει εκατοντάδες χιλιάδες αποφοίτους των 
ΑΕΙ και ΤΕΙ, υποσκάπτει τις προσδοκίες τους, τις 
προσδοκίες ενός ολόκληρου λαού από αυτούς, το 
επίπεδο των ελληνικών πανεπιστημίων. Θυγατρι-
κά πανεπιστημίων χωρών της Ε.Ε. θα αποκτούν 
δυνητικά τα δικαιώματα των αποφοίτων των ΑΕΙ 
και ΤΕΙ της χώρας. Και επειδή αυτό αφορά τους 
αποφοίτους αλλά και συμπαρασύρει προς τα κάτω 
το επίπεδο των σχολών ΑΕΙ και ΤΕΙ, εμφανώς ο 
υπουργός Παιδείας σε αυτό το σημείο παραπλη-
ροφορεί, ισχυριζόμενος το αντίθετο. Η κυβέρ-
νηση δεν ενδιαφέρεται να ρυθμίσει το χάος που 
χωρίζει την εκπαίδευση από την παραγωγή. Κάθε 
επιλογή της, το τελευταίο διάστημα, εντείνει την 
απορρύθμιση και στους δύο χώρους. Δείχνει να 
εξυπηρετεί ένα τρίπτυχο: χαμηλότερες δαπάνες 
για την Παιδεία, “φθηνό” επιστημονικό δυναμικό, 
εμπορευματοποίηση της εκπαίδευσης».
(Η Καθημερινή 16/7/2008)

ΤΗΝ ΑΠΟΝΟΜΗ «ΜΑΣΤΕΡ» ΣΤΟΥΣ ΑΠΟΦΟΙ-
ΤΟΥΣ ΤΟΥ ΖΗΤΕΙ ΤΟ ΕΜΠ
Κινητοποιούνται τα πανεπιστήμια εν όψει της 
αναγνώρισης των ιδιωτικών κολεγίων. Ήδη χθες 
οι πρυτανικές αρχές του Εθνικού Μετσόβιου Πο-
λυτεχνείου (ΕΜΠ) συναντήθηκαν εκτάκτως με τον 
υπουργό Παιδείας κ. Ευρ. Στυλιανίδη ζητώντας 
«εξηγήσεις». Και αυτό γιατί οι Πολυτεχνικές Σχο-
λές προϋποθέτουν 5ετείς προπτυχιακές σπουδές, 
ενώ δεν έχει αντιμετωπιστεί ακόμη το αίτημά τους 
για ενσωμάτωση ενός τίτλου «μάστερ» στα πτυ-
χία των αποφοίτων του ΕΜΠ. Οι πτυχιούχοι τους 
έτσι βρίσκονται μπροστά στον κίνδυνο να βρεθούν 
στην αγορά εργασίας με τα ίδια επαγγελματικά 
δικαιώματα που έχουν οι απόφοιτοι 3ετών μετα-
λυκειακών κέντρων... Κατά τη χθεσινή συνάντηση, 
η ηγεσία του υπουργείου επιχείρησε να καθησυ-
χάσει τις πρυτανικές αρχές του ιδρύματος τονίζο-
ντας ότι ερευνάται τρόπος για να αντιμετωπιστεί 
το θέμα της ενσωμάτωσης ενός τίτλου «μάστερ» 
στις 5ετείς σπουδές. Θετικά αντιμετωπίζει έτσι 
το υπουργείο Παιδείας την πρόταση των δύο Πο-
λυτεχνείων της Ελλάδας (Μετσόβιο Πολυτεχνείο 
και Πολυτεχνείο Χανίων) και των κοσμητόρων των 
Πολυτεχνικών Σχολών της χώρας (Αριστοτελείου 
Πανεπιστήμιου Θεσσαλονίκης, Πανεπιστημίου 
Θράκης, Πανεπιστημίου Θεσσαλίας, Πανεπιστη-
μίου Αιγαίου) για τη θεσμοθέτηση τύπου διπλώ-
ματος μηχανικού, ανάλογου με το δίπλωμα που 
δίνουν τα πανεπιστήμια της Γαλλίας όπου δίδεται 
«μάστερ» στις πενταετείς σπουδές
(Το Βήμα 15/7/2008)

ΒΗΜΑΤΑ ΚΑΙΝΟΤΟΜΙΑΣ ΣΤΗ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ
Σε πόλη της νέας οικονομίας φιλοδοξεί να με-
τατραπεί η Θεσσαλονίκη με την έναρξη λειτουρ-
γίας της Τεχνόπολης, που εγκαινιάστηκε χθες 
στην Πυλαία από τον υπουργό Ανάπτυξης Χρήστο 
Φώλια. Όπως μάλιστα σημείωσε ο πρόεδρός της 
Αναστάσιος Τζήκας, τα εγκαίνια αυτά σηματοδο-
τούν την αρχή μιας μεγάλης αλλαγής στο προφίλ 
και στο αναπτυξιακό μοντέλο της Θεσσαλονίκης. 
Σε πλήρη φάση ανάπτυξης η επένδυση που θα 
υλοποιηθεί για την Τεχνόπολη, η οποία αποτελεί 
το πρώτο πάρκο επιχειρήσεων υψηλής τεχνολο-
γίας στη χώρα, θα ξεπεράσει τα 50 εκατ. ευρώ. 
Ήδη το κόστος για τα έργα υποδομής και τη Θερ-
μοκοιτίδα που θα φιλοξενεί ανήλθε σε 15 εκατ. 
ευρώ. Οι υποδομές της (δρόμοι, δίκτυα, φωτι-
σμός, περίφραξη κτλ.) ολοκληρώθηκαν σε έναν 
χρόνο, ενώ άρχισε και η κατασκευή των πρώτων 
κτιρίων. Πενήντα εταιρείες έχουν συμφωνήσει 
να εγκατασταθούν στην Τεχνόπολη, η οποία στην 
πλήρη ανάπτυξή της προβλέπεται να φιλοξενεί 
περισσότερες από 200 επιχειρήσεις και 2.000 
εργαζόμενους.
(Μακεδονία 11/7/2008)

ΠΑΝΕΛΛΑΔΙΚΑ ΠΛΕΟΝ Η ΜΕΙΩΣΗ ΤΗΣ ΟΙΚΟ-
ΔΟΜΙΚΗΣ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΑΣ
Συνεχίζεται η πτώση της οικοδομικής δραστηριό-
τητας σχεδόν στο σύνολο της χώρας, όπως προκύ-
πτει από τα τελευταία στοιχεία, που δημοσιοποίη-
σε χθες η Εθνική Στατιστική Υπηρεσία (ΕΣΥΕ) για 
τον μήνα Απρίλιο. Συγκεκριμένα, το σύνολο της 
οικοδομικής δραστηριότητας (ιδιωτικής και δη-
μόσιας) κατά τον Απρίλιο διαμορφώθηκε σε 6.013 
άδειες, που αντιστοιχούν σε 1.674,7 χιλ. τ.μ. επι-
φάνειας και 6.911 χιλιάδες κυβικά μέτρα οικοδο-
μικού όγκου. Σε σύγκριση με τον αντίστοιχο μήνα 
του 2007 καταγράφεται μείωση του αριθμού των 
αδειών κατά 2,6%, αλλά αύξηση της επιφάνειας 
κατά 6,2%. Η αύξηση αυτή της επιφάνειας ερμη-
νεύεται κυρίως από την άνοδο της δημόσιας οι-
κοδομικής δραστηριότητας κατά το συγκεκριμένο 
διάστημα, τη στιγμή που στον ιδιωτικό τομέα της 
οικοδομής, η επιβράδυνση είναι κάτι παραπάνω 
από εμφανής. Ειδικότερα, κατά το πρώτο τετρά-
μηνο του έτους, η κάμψη της ιδιωτικής οικοδο-
μικής δραστηριότητας διαμορφώνεται σε 20,6% 
με βάση τον αριθμό των αδειών που εκδόθηκαν 
και οι οποίες διαμορφώθηκαν σε 20.078, έναντι 
25.289 το αντίστοιχο διάστημα του προηγούμενου 
έτους.
(Η Καθημερινή 9/7/2008)

ΣΕ ΚΙΝΔΥΝΟ 5 ΕΚΑΤ. ΣΤΡΕΜΜΑΤΑ ΔΑΣΟΥΣ;
«Παράθυρο» για οικοπεδοποίηση τεράστιων 
εκτάσεων ανοίγουν νέες ρυθμίσεις. Στο 25% από 
15% ορίζεται το ποσοστό δασοκάλυψης Υποψή-
φια για οικοπεδοποίηση καθίστανται 5 εκατομ-
μύρια στρέμματα δάσους - δασικών εκτάσεων σε 
ολόκληρη τη χώρα. Παράθυρο για τον αποχαρα-
κτηρισμό τους ανοίγουν, και μάλιστα ορθάνοιχτο, 
διατάξεις νομοσχεδίου που κατέθεσε χθες στη 
Βουλή το υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης - Τρο-
φίμων και, μεταξύ άλλων, δίνουν τη δυνατότητα:
Να επανεξεταστεί ο χαρακτήρας συγκεκριμένων 
διατάξεων που έχουν χαρακτηριστεί ήδη ως δά-
σος ή δασικές. Ο δασάρχης θα προωθεί αιτιολο-
γημένη σχετική εισήγησή του στον περιφερειάρ-
χη ο οποίος θα την εισαγάγει προς εκδίκαση σε 
πρωτοβάθμια επιτροπή στην οποία θα προεδρεύ-
ει δικαστικός.
(Έθνος 10/7/2008)
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ΤΟ ΤΕΛΟΣ ΤΩΝ ΠΟΛΕΩΝ…
Οι πόλεις, όπως τις ξέρουμε μέχρι σήμερα, δεν 
έχουν πλέον άλλα περιθώρια ανάπτυξης και απει-
λούνται με κατάρρευση, σύμφωνα με τα ευρήματα 
μελέτης του Πανεπιστημίου του Ουέλινγκτον στη 
Νέα Ζηλανδία. Τα αίτια είναι τόσο η άναρχη δόμη-
ση, κυρίως στον αναπτυσσόμενο κόσμο, όσο και 
η εξάντληση των φυσικών πόρων και η υπερβο-
λική κατανάλωση ενέργειας, η οποία προέρχεται 
κυρίως από μη ανανεώσιμες πηγές. «Το μοντέλο 
των μεγαλουπόλεων με πληθυσμό εκατομμυρί-
ων, όπως το Λονδίνο, το Νέο Δελχί, η Σαγκάη ή 
το Κάιρο, δεν έχει πλέον άλλα περιθώρια, καθώς 
οι ενεργειακές τους ανάγκες καλύπτονται κυρίως 
από ορυκτά καύσιμα, ενώ παράλληλα οι συνθήκες 
διαβίωσης γίνονται ολοένα και πιο δυσμενείς» 
σημειώνει ο καθηγητής Λεν Σμιθ. Η λύση, με δε-
δομένο ότι το 2050 ο πληθυσμός της Γης θα ξε-
περάσει τα 10 δισ. ανθρώπους, είναι η επένδυση 
στις «πράσινες» τεχνολογίες.
(Ελεύθερος Τύπος 14/7/2008)

ΓΕΓΟΝΟΣ Η ΠΡΩΤΗ ΑΕΡΟΠΟΡΙΚΗ ΕΤΑΙΡΙΑ ΤΗΣ 
ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
Άνοιξε τα… φτερά της στις 5 Ιουλίου η πρώτη 
αεροπορική εταιρεία της Θεσσαλονίκης, με την 
επωνυμία Astra Airlines, η οποία θα εκτελεί 
μόνο ναυλωμένες πτήσεις (charter). Όπως το-
νίζει μιλώντας στη “Μ” η υπεύθυνη του εμπορι-
κού τμήματος της εταιρείας Δέσποινα Λιόλιου, το 
επενδυτικό πρόγραμμα που ολοκλήρωσε η Astra 
ανέρχεται σε 8 εκατ. ευρώ και αφορά την αγο-
ρά ενός αεροσκάφους τύπου BAe 146-300, 112 
θέσεων, και τη δημιουργία των εγκαταστάσεών 
της, που βρίσκονται στο 12ο χλμ. Θεσσαλονίκης-
Μουδανιών. Η πρώτη πτήση της εταιρείας (στις 5 
Ιουλίου) κατευθύνεται από τη Θεσσαλονίκη στη 
Ρόδο, ενώ παράλληλα θα εκτελεί τόσο πτήσεις 
εσωτερικού όσο και πτήσεις σε ευρωπαϊκούς 
προορισμούς. Η Astra Airlines δημιουργήθηκε 
από δύο έλληνες επιχειρηματίες, τον Ιωάννη Ζλα-
τάνη, βασικό μέτοχο της εταιρείας Interaviator, 
και τον Αναστάσιο Ζηρίνη, ο οποίος θα αναλάβει 
την πτητική εκμετάλλευση της Astra.
(Μακεδονία 2/7/2008)

ΙΟΙ-«ΠΟΛΕΜΙΣΤΕΣ» ΚΑΤΑ ΤΟΥ ΚΑΡΚΙΝΟΥ
Ελπιδοφόρα μηνύματα για τη θεραπεία του καρ-
κίνου έστειλαν χτες επιστήμονες από το Διεθνές 
Συνέδριο που πραγματοποιείται στη Θεσσαλονί-
κη. Γενετικά επεξεργασμένοι ιοί, οι οποίοι ανή-
κουν σε διαφορετικές ιικές οικογένειες, αξιο-
λογήθηκε ότι είναι δυνατό να λειτουργήσουν ως 
θεραπευτικοί παράγοντες στην καταπολέμηση 
των κακοηθών όγκων. Oι ερπητοϊοί μπορούν να 
θεωρηθούν «νανομηχανές», οι οποίοι, έπειτα από 
ειδική επεξεργασία στο εργαστήριο, προκειμένου 
να γίνουν ακίνδυνοι, διεισδύουν στον οργανισμό 
με εμβολιασμό και καταστρέφουν επιλεκτικά 
καρκινικά κύτταρα (ογκολυτική ιοθεραπεία). Ηδη, 
πάντως, η μέθοδος εφαρμόζεται πειραματικά σε 
200 ασθενείς στις ΗΠΑ με ιδιαίτερα ενθαρρυντικά 
αποτελέσματα και αναμένεται να τύχει ευρύτερης 
εφαρμογής σε πέντε χρόνια. Τις επισημάνσεις 
αυτές έκανε ο καθηγητής του Πανεπιστημίου της 
Λουιζιάνα Κωνσταντίνος Κούσουλας, στο πλαίσιο 
του 5ου Διεθνούς Συνεδρίου στις Νανοεπιστήμες 
και Νανοτεχνολογίες (ΝΝ08), που ολοκληρώνεται 
σήμερα στη Θεσσαλονίκη και διοργανώνεται από 
το Διατμηματικό - Διεπιστημονικό Πρόγραμμα 
Μεταπτυχιακών Σπουδών «Νανοεπιστήμες και 
Νανοτεχνολογίες» του ΑΠΘ με διευθυντή τον κα-
θηγητή Στέργιο Λογοθετίδη.
(Αγγελιοφόρος 16/7/2008)

ΤΟ 66% ΤΩΝ ΠΟΛΥΚΑΤΟΙΚΙΩΝ ΚΤΙΣΤΗΚΑΝ ΜΕ 
ΤΟΝ ΠΑΛΙΟ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ
Δύο στις τρεις πολυκατοικίες στη χώρα μας έχουν 
χτιστεί πριν από το 1985 -χρονιά αποφασιστικής 
βελτίωσης του αντισεισμικού κανονισμού- και 
χρειάζεται να μπουν στο μικροσκόπιο των ειδικών 
ώστε να ενισχυθούν προληπτικά έναντι ενδεχόμε-
νου μεγάλου σεισμού. Ο συνολικός αριθμός των 
πολυκατοικιών ανέρχεται στο 1,5 εκατ., από τις 
οποίες μόνον οι 500.000 έχουν κατασκευαστεί 
την τελευταία 25ετία, οπότε λόγω του μεγάλου 
σεισμού με επίκεντρο τον Κορινθιακό έγιναν πιο 
αυστηρές οι προδιαγραφές αντισεισμικού σχε-
διασμού. Το αδύνατο σημείο των παλιών πολυ-
ώροφων κτιρίων είναι οι πιλοτές, που αφορούν 
περίπου 100.000 κτίρια, ενώ σε άλλα 300.000 
κτίρια λόγω παλαίωσης ή κακής ποιότητας υλι-
κών εκτιμάται ότι υπάρχει σοβαρή αλλοίωση των 
τμημάτων τους που έχουν κατασκευαστεί από 
μπετόν. Στην κατηγορία των προβληματικών κτι-
ρίων περιλαμβάνονται αυθαίρετες κατασκευές ή 
προσθήκες σε υπάρχοντα κτίρια που έχουν γίνει 
χωρίς στατική μελέτη.
(Ελευθεροτυπία 16/7/2008)

ΤΙ ΓΙΝΕΤΑΙ ΜΕ ΤΗ ΧΩΜΑΤΕΡΗ ΤΩΝ ΤΑΓΑΡΑ-
ΔΩΝ;
Ο [πρόεδρος του Συνδέσμου ΟΤΑ Μείζονος Θεσ-
σαλονίκης] κ. Ζουρνάς πρότεινε να παραταθεί 
μέχρι τις 31 Δεκεμβρίου η λειτουργία των Ταγα-
ράδων, τουλάχιστον για τα νοσοκομειακά, αδρανή 
και ογκώδη απόβλητα και κάθε δεύτερη Δευτέρα 
να συνεδριάζει η επιτροπή παρακολούθησης του 
ΧΥΤΑ, έτσι ώστε να ορίζεται ποιοι άλλοι δήμοι θα 
μπορούν να πηγαίνουν στη Μαυρορράχη. Ωστόσο, 
οι δήμαρχοι Θέρμης, Μίκρας και Βασιλικών δή-
λωσαν αποφασισμένοι να σφραγίσουν τους Ταγα-
ράδες μετά τις 28 Ιουλίου, οπότε είναι άγνωστο τι 
θα γίνει με τη διαχείριση των απορριμμάτων του 
Νομού μετά την επίμαχη ημερομηνία
(Τα Νέα 8/7/2008)

ΚΑΜΠΑΝΑ UNESCO ΣΤΗΝ ΤΟΥΡΚΙΑ ΓΙΑ ΤΗΝ 
ΑΓΙΑ ΣΟΦΙΑ
Υπόλογη στη διεθνή κοινότητα για αδυναμία και 
έλλειψη ουσιαστικής βούλησης να προστατεύ-
σει την Αγία Σοφία και άλλα μνημεία καθιστά η 
Unesco την Τουρκία.
Σε έκθεση-καταπέλτη η Επιτροπή Παγκόσμιας 
Κληρονομιάς του oργανισμού προειδοποιεί τη γει-
τονική χώρα χρησιμοποιώντας σαφείς διατυπώ-
σεις να προχωρήσει σε σωστή και ταχεία συντή-
ρηση του ναού και να λάβει εντός εξαμήνου όλα 
τα απαραίτητα μέτρα προκειμένου να προφυλάξει 
από την καταστροφή την Αγία Σοφία […]. Σε κάθε 
αντίθετη περίπτωση, αναφέρεται στην έκθεση, 
η Unesco θα ανακαλέσει την απόφασή της που 
αναγορεύει την Πόλη μέλος της Επιτροπής για την 
Παγκόσμια Κληρονομιά και θα εξετάσει σοβαρά 
κατά πόσον η Κωνσταντινούπολη θα παραμείνει 
υποψήφια πολιτιστική πρωτεύουσα της Ευρώπης 
του 2010 […] Η Επιτροπή της UNESCO, που είχε 
επισκεφθεί την Κωνσταντινούπολη, είχε -μεταξύ 
των άλλων- επισημάνει τα εξής: Έχουν αφαιρεθεί 
τεμάχια επιχρίσματος από τους τοίχους του ναού, 
που εμπεριείχαν πολύτιμα ψηφιδωτά ή φρέσκο 
[…] Υπάρχουν σπασμένα παράθυρα, από τα οποία 
μπαίνουν στο ναό πουλιά […]. Η υγρασία έχει προ-
καλέσει καταστροφές στις διακοσμητικές ζωγρα-
φιές του ναού […] Έχει συντηρηθεί με κακό τρόπο 
η μολύβδινη οροφή.
(Ελεύθερος Τύπος 15/7/2008)

G8: ΜΕΙΩΣΗ ΤΩΝ ΕΚΠΟΜΠΩΝ ΑΕΡΙΩΝ ΚΑΤΑ 
50% ΕΩΣ ΤΟ 2050
Στο χρονοδιάγραμμα αυτό για τη δραστική μείωση 
των εκπομπών αερίων που προκαλούν το φαινό-
μενο του θερμοκηπίου κατέληξαν οι ηγέτες των 
χωρών της G8.
Οι ηγέτες της G8 συμφώνησαν σήμερα, Τρίτη στην 
Ιαπωνία στη μείωση μέχρι το 2050 «τουλάχιστον 
κατά 50%» των εκπομπών αερίων που προκαλούν 
το φαινόμενο του θερμοκηπίου, ανακοίνωσε ο 
Ιάπωνας πρωθυπουργός Γιασούο Φουκούντα και 
πρόσθεσε πως όλες οι ισχυρές οικονομίες πρέπει 
να συμβάλουν στην επίτευξη του στόχου αυτού.
(Η Καθημερινή 8/7/2008)

ΚΑΤΑ 15 ΕΚΑΤΟΣΤΑ ΣΗΚΩΘΗΚΕ ΛΟΓΩ ΤΟΥ ΣΕΙ-
ΣΜΟΥ Η ΓΗ ΣΤΗΝ ΗΛΕΙΑ!
Ανύψωση και βύθιση της ξηράς κατά 15 cm (!) 
προκάλεσε σε περιοχή της Ηλείας ο σφοδρός 
σεισμός των 6,5 Ρίχτερ, που σημειώθηκε στις 8 
Ιουνίου 2008 με επίκεντρο την περιοχή μεταξύ 
Ανδραβίδας και Λεχαινών. Μετά τις γεωλογικές 
μεταβολές με τη ροή πετρελαίου από τον πυθμένα 
της θάλασσας, 3-4 ναυτικά μίλια από το Κερί της 
Ζακύνθου και την επανεμφάνιση ζεστού ιαματι-
κού νερού στις στερεμένες από χρόνια πηγές της 
Υρμίνης της Βουπρασίας στην Ηλεία, χθες έγινε 
γνωστό ότι ο σεισμός προκάλεσε σημαντικές γεω-
μορφολογικές και τοπογραφικές αλλοιώσεις κατά 
μήκος του ρήγματος όπου και εκδηλώθηκε.
Όπως είπε στην «Ε» ο καθηγητής Γεωλογίας του 
Πανεπιστημίου Αθηνών Ευθύμιος Λέκκας, σε 
κάποια σημεία κατά μήκος του ρήγματος διαπι-
στώθηκε ότι μεγάλα κομμάτια της ξηράς έχουν 
βυθιστεί ή ανυψωθεί κατά 15 cm!
(Ελευθεροτυπία 8/7/2008)

ΞΕΚΙΝΟΥΝ ΟΙ ΕΡΓΑΣΙΕΣ ΣΤΗΝ ΟΔΙΚΗ ΣΗΡΑΓΓΑ 
ΤΩΝ ΤΕΜΠΩΝ
Στα τέλη Ιουλίου τοποθετείται η έναρξη των ερ-
γασιών κατασκευής της οδικής σήραγγας των 
Τεμπών από την πλευρά του Κισσάβου, σύμφωνα 
με εκπρόσωπο της εταιρίας «Αυτοκινητόδρομος 
Αιγαίου ΑΕ» που έχει αναλάβει την υλοποίηση του 
έργου. Η επίσημη έναρξη των εργασιών αναμέ-
νεται να γίνει παρουσία του υπουργού ΠΕΧΩΔΕ κ 
Γιώργου Σουφλιά. Στο μεταξύ ρεκόρ διεύλευσης 
οχημάτων από τα Τέμπη σημειώθηκε το τριήμερο 
της Καθαράς Δευτέρας σύμφωνα με τα στοιχεία 
του «Αυτοκινητοδρόμου Αιγαίου ΑΕ». Σύμφωνα 
με τα στοιχεία πάντως, η κατάσταση σταθεροποι-
ήθηκε μέσα στον Ιούλιο ως προς τον αριθμό διέ-
λευσης των οχημάτων και ενδεικτικά αναφέρεται 
ότι το Σαββατοκύριακο 5-6 Ιουλίου πέρασαν από 
τα Τέμπη 44.800 αυτοκίνητα. Κρίσιμη ημερομηνία 
θεωρείται και η επιστροφή του τριημέρου του Δε-
καπενταύγουστου Κυριακή 17 Αυγούστου οπότε 
αναμένεται να καταρριφθεί το ρεκόρ της Καθαρο-
δευτέρας.
(Ελεύθερος Τύπος 15/7/2008)

ΣΤΑ ΣΚΑΡΙΑ 125 ΠΥΡΗΝΙΚΟΙ ΑΝΤΙΔΡΑΣΤΗΡΕΣ
Μέχρι πριν από δέκα χρόνια η πυρηνική ενέργεια 
ήταν ξεχασμένη... Παρ’ ότι παραμένει ελάχιστα 
δημοφιλής στην κοινή γνώμη, η επιστροφή της 
δεν αποτελεί πλέον σενάριο, αλλά γεγονός: συ-
νολικά 36 πυρηνικοί αντιδραστήρες βρίσκονται 
αυτήν τη στιγμή υπό κατασκευή σε ολόκληρο τον 
κόσμο, ενώ 89 σε φάση σχεδιασμού.
(Τα Νέα 15/7/2008)
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■ ΣΜ-ΗΒΕ: ΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΟΥ ΣΥΜ-
ΒΟΥΛΙΟΥ 
Μετά τη διενέργεια των εκλογών του Συλλόγου στις 
24 Μαΐου 2008, τα αποτελέσματα έχουν ως εξής:

Μετά από συνεδριάσεις του Διοικητικού Συμβουλί-
ου, η συγκρότησή του σε σώμα έχει ως εξής:

Πρόεδρος: Ηλίας Χομσίογλου
Αντιπρόεδρος: Αθανάσιος Κολότσιος
Γεν. Γραμματέας: Γεώργιος Τρασανίδης
Ταμίας: Ταυρίδου Μαρία
Ειδ. Γραμματέας: Αριστείδης Μυτάκος
Μέλος: Βασίλειος Μπλάτσιος
Μέλος: Ιωάννης Σίσκος
Μέλος: Χαράλαμπος Σιδηρόπουλος
Μέλος: Ιωάννης Πορτοκαλίδης

■ ΕΜΔΥΔΑΣ ΚΜ: ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ 
ΕΥΑΘ
Προς τον Πρόεδρο και Δ/ντα Σύμβουλο της 
Ε.Υ.Α.Θ. Α.Ε.:
«Το Δ.Σ. της Ένωσης Μηχανικών Δημοσίων 
Υπαλλήλων Διπλωματούχων Ανωτάτων Σχολών 
Κεντρικής Μακεδονίας (Ε.Μ.Δ.Υ.Δ.Α.Σ./ Κ.Μ.) 
επανειλημμένα με έγγραφά του σας επισήμανε τα 
σοβαρά προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι μηχα-
νικοί μέλη μας, που υπηρετούν στην ΕΥΑΘ ΑΕ, κατά 
την άσκηση των καθηκόντων τους, και ζήτησε να 
μεριμνήσετε για την επίλυση τους. 
Στόχοι όλων των παρεμβάσεών μας ήταν 
1. Να λήξει η ταλαιπωρία των συναδέλφων μας και
2. Να αποκατασταθεί η απαραίτητη ηρεμία στην 
ΕΥΑΘ ΑΕ, ούτως ώστε να προχωρήσει απρόσκοπτα 
στο σημαντικό έργο της.  
Με το παρόν αναγκαζόμαστε να επανέλθουμε εκ 
νέου συγκεκριμένα πλέον διαμαρτυρόμενοι, σύμ-
φωνα με τις πληροφορίες μας, για την κλιμάκωση 

πέραν κάθε ορίου της δίωξης του συναδέλφου Διπλ. 
Η.Μ. Μηχανικού Μαργαρίτη Μαργαριτόπουλου. 
Ο συγκεκριμένος συνάδελφος είναι επί σειρά ετών 
ενεργό μέλος της Ένωσης μας εκλεγόμενος συνε-
χώς και στο Διοικητικό Συμβούλιο της Κεντρικής 
Μακεδονίας αλλά και σε αυτό της Πανελλήνιας 
Ομοσπονδίας με συμμετοχή του μάλιστα και πολύ 
συχνά στα αντίστοιχα Προεδρεία. Πέραν του ότι 
υπήρξε ιδρυτικό μέλος του συνδικαλιστικού ορ-
γάνου μας οργάνου, έχει πρωτοστατήσει σε όλους 
τους αγώνες του κλάδου και τάχθηκε πάντοτε στο 
πλευρό όλων των συναδέλφων που χρειάσθηκαν τη 
συμπαράσταση των συνδικαλιστικών τους οργάνων 
για την αντιμετώπιση των προβλημάτων τους. 
Όχι μόνο από τη δράση του αυτή αλλά και λόγο του 
αδιαμφισβήτητου ήθους του, ο συν. Μαργαριτόπουλος 
είναι εξαιρετικά αγαπητός στους συναδέλφους που επί 
σειρά ετών τον τιμούν ιδιαίτερα με την ψήφο τους.
Ο συν. Μαργαριτόπουλος διαθέτοντας, πέρα από 
όσα αναφέραμε για την συνδικαλιστική του δρά-
ση, και την άρτια επιστημονική του κατάρτιση στο 
γνωστικό του αντικείμενο αλλά και την πείρα της 
πολύχρονης θητείας του (35 έτη και ως απλός 
υπάλληλος αλλά και επί σειρά ετών στη θέση του 
προϊσταμένου τμήματος) προσέφερε σημαντικό-
τατο έργο σε όλη τη διάρκεια που υπηρέτησε στην 
Υπηρεσία του. (τόσο στον Ο.Υ.Θ. αλλά σε συνέχεια 
και στη διάδοχο του ΕΥΑΘ. Α.Ε.)
Η ένωση μας θεωρεί ότι είναι λυπηρό ένα τόσο 
ενεργό και δραστήριο μέλος της να αντιμετωπί-
ζει κατά την άσκηση των καθηκόντων τόσα άδικα 
προβλήματα τα τελευταία χρόνια, και αυτά μάλιστα 
ταυτόχρονα με πολύ σοβαρά τόσο προσωπικά όσο 
και οικογενειακά θέματα υγείας.
Θεωρούμε ότι ο συγκεκριμένος συνάδελφος ενώ 
θα έπρεπε να έχει επαινεθεί για όλα όσα αναφέρα-
με εντελώς άδικα έχει οδηγηθεί από διοικητικές 
πράξεις της υπηρεσίας του σε ανεπίτρεπτες κατα-
στάσεις τις οποίες και με προηγούμενα έγγραφα 
μας καταγγείλαμε.
Πιστεύουμε ότι επιβάλλεται άμεσα να γίνει άρση 
της όποιας αδικίας σε βάρος του για λόγους που 
δεν γνωρίζουμε και δύσκολα κατανοούμε.
Σας καλούμε κ. Πρόεδρε, για όλους τους λόγους που 
αναφέραμε παραπάνω αλλά και σε εφαρμογή των 
κανόνων της χρηστής διοίκησης να προχωρήσετε 
στις απαραίτητες ενέργειες για την αποκατάσταση 
όποιας βλάβης έχει υποστεί ο συνάδελφός μας 
Μαργαρίτης Μαργαριτόπουλος. Επίσης θεωρούμε 
ότι πρέπει να γίνουν και όλες εκείνες οι αναγκαίες 
πράξεις της Διοίκησης ώστε και όλοι οι λοιποί συ-
νάδελφοί μας μηχανικοί που ταλαιπωρούνται κατά 
διαφόρους τρόπους μέχρι και αντιμετωπίζοντας 
άδικα κατά τη γνώμη μας και πολυδάπανους δικα-
στικούς αγώνες να απαλλαγούν από όλα αυτά.
Θεωρούμε ότι όλα αυτά δημιουργούν ένα πρωτο-
φανές κλίμα στην Υπηρεσία το οποίο δρα σε βάρος 
της ομαλής άσκησης των καθηκόντων όχι μόνον 
των διωκόμενων μελών μας αλλά και όλων των 
υπαλλήλων γενικότερα.
Πιστεύουμε ότι αυτά όλα δεν εξυπηρετούν κανένα 
ουσιαστικό λόγο, και δεν βοηθούν στη δημιουργία 
των καταλλήλων συνθηκών ούτε συμβάλουν στην 
αποκατάσταση της εύρυθμης λειτουργίας της Εται-
ρίας η οποία έχει κληθεί να αντιμετωπίσει ουσια-
στικά και καίρια προβλήματα ολόκληρου του πολε-
οδομικού συγκροτήματος της Θεσσαλονίκης». ■

Περιβάλλοντος του Υ.ΠΕ.ΧΩ.Δ.Ε. που θα είναι 
σε θέση να αξιολογήσει τα αποτελέσματα του 
προγράμματος παρακολούθησης. Σε κάθε όμως 
περίπτωση η Περιβαλλοντική Μελέτη του έργου 
αμμοληψίας δεν έδειξε ότι θα υπάρχουν αξιοση-
μείωτες περιβαλλοντικές επιπτώσεις στα θέματα 
επηρεασμού της ακτογραμμής, των βαθών της 
ευρύτερης περιοχής καθώς και των υφιστάμενων 
υποθαλάσσιων λιβαδιών ποσειδώνιας.
Επισημαίνεται τέλος, ότι παρά την τήρηση όλης της 
νόμιμης διαδικασίας και τη σχετική αδειοδότηση, 
δεν έχει αποληφθεί καθόλου υλικό από την περιοχή 
Αγγελοχωρίου. Για τις ανάγκες τήρησης του εγκεκρι-
μένου χρονοδιαγράμματος του έργου, το μεγαλύτερο 
μέρος της απαιτούμενης ποσότητας άμμου έχει ήδη 
μεταφερθεί από το Λατομείο Ταγαράδων.
Επίσης, σχετικά με την παρακολούθηση της δια-
κύμανσης των βαθών στη θέση απόρριψης βυθο-
κορημάτων, αυτή έχει το νόημα να μην μειωθεί το 
βάθος της θάλασσας περισσότερο από 3,0μ., όπως 
ορίζεται στον τροποποιημένο Π.Ο. 18. Η βυθομε-
τρική αποτύπωση (προβλέπεται στον Π.Ο. 66α της 
νέας Κ.Υ.Α. μέχρι πέρατος των έργων επέκτασης 
10-28, σε ετήσια βάση) της περιοχής απόρριψης 
των βυθοκορημάτων, θα πραγματοποιηθεί εντός 
του προσεχούς χρονικού διαστήματος, με την 
ολοκλήρωση των εκσκαφών στο θαλάσσιο τμήμα 
του έργου.
Εν κατακλείδι, οι εγκεκριμένοι Π.Ο. του έργου 
δεν είναι “στάχτη στα μάτια του κόσμου”, όπως με 
ύφος ειρωνικό και απαξιωτική διάθεση σημειώνει 
ο κ. Κρεστενίτης, υπαινισσόμενος δήθεν ύποπτες 
συναλλαγές και ιδιοτελή συμφέροντα. Αντιθέτως, 
οι Π.Ο. διασφαλίζουν σε πολύ σημαντικό βαθμό 
τη μείωση των ενδεχόμενων περιβαλλοντικών 
επιπτώσεων από την κατασκευή και λειτουργία 
του έργου, έχουν λάβει υπόψη τις γνωμοδοτήσεις 
αρμόδιων υπηρεσιών και κοινωνικών φορέων, 
που προβλέπονται από το θεσμικό πλαίσιο και 
διακατέχονται σημαντικά από τη φιλοσοφία της 
καταγραφής των πραγματικών επιπτώσεων του 
έργου με εφαρμογή κατάλληλου προγράμματος 
παρακολούθησης και λήψη τυχόν πρόσθετων μέ-
τρων, εφόσον αυτά θεωρηθούν αναγκαία από τις 
αρμόδιες υπηρεσίες περιβάλλοντος. 
Υπογραμμίζουμε ότι οι περιβαλλοντικές μελέτες 
που εκπονήθηκαν διερεύνησαν διεξοδικά όλα τα 
περιβαλλοντικά ζητήματα του έργου και αποδει-
κνύουν ότι οι όποιες επιπτώσεις του έργου είναι 
περιορισμένες και πλήρως ανατάξιμες. 
Η Υπηρεσία μας είναι ανοικτή σε κάθε θετική 
πρόταση και πρόθυμη να παράσχει οποιαδήποτε 
πληροφορία σχετικά με την κατασκευή του έργου 
και τις ενδεχόμενες περιβαλλοντικές επιπτώσεις. 
Δυσκολεύεται όμως να κατανοήσει ορισμένα δη-
μοσιεύματα και μάλιστα από άτομα που μετείχαν 
στην εκπόνηση του Master Plan του αεροδρομίου 
ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ, όπου ρητά αναφέρεται η επέκταση 
του διαδρόμου 10-28 κατά 1000 m μέσα στη θά-
λασσα, και τα οποία δημοσιεύματα διαπνέονται 
από υποκειμενικότητα, εμπάθεια και καταστρο-
φολογικές απόψεις χωρίς καμιά απολύτως τεκ-
μηρίωση και χωρίς την παραμικρή αναφορά στα 
πολλαπλάσια για την περιοχή οφέλη. Πιστεύουμε 
ότι μια τέτοια στάση είναι άδικη και αρνητική ένα-
ντι κάθε αναπτυξιακής προσπάθειας.» ■

ΔΙΕΥΚΡΙΝΙΣΕΙΣ 
ΓΙΑ ΤΟΝ ΔΙΑΔΡΟΜΟ
10/28 ΤΟΥ ΑΕΡΟΔΡΟ-
ΜΙΟΥ «ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ»

Συνέχεια από τη σελίδα 8

ΠΑΡΑΤΑΞΗ ΨΗΦΟΙ % ΕΔΡΕΣ

ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΗ 
ΚΙΝΗΣΗ ΜΗΧΑ-
ΝΟΛΟΓΩΝ – ΗΛΕ-
ΚΤΡΟΛΟΓΩΝ 
(Α.Κ.Μ.Η.)

309 47,7% 4

ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΚΗ 
ΚΙΝΗΣΗ ΜΗΧΑ-
ΝΙΚΩΝ (Δ.Κ.Μ)

100 15,4% 1

ΔΚΜ – ΔΑΠ Η 
ΔΥΝΑΜΗ ΤΩΝ 
ΜΗΧΑΝΙΚΩΝ

100 15,4% 1

ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΚΗ 
ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΟ-
ΝΙΚΗ ΚΙΝΗΣΗ 
ΜΗΧΑΝΟΛΟΓΩΝ-
ΗΛΕΚΤΡΟΛΟΓΩΝ 
ΜΗΧΑΝΙΚΩΝ

54 8,3% -

ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΗ 
ΣΥΝΔΙΚΑΛΙΣΤΙΚΗ 
ΠΑΡΑΤΑΞΗ Δ. 
ΜΗΧΑΝΟΛΟΓΩΝ-
ΗΛΕΚΤΡΟΛΟΓΩΝ 
ΜΗΧΑΝΙΚΩΝ 
(Α.Σ.Π.)

45 6,9% -

ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΚΗ 
ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ

34 5,2% -
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Μεταπτυχιακές σπουδές πάνω σε αντικείμενα 
«πρώτης ζήτησης» στην αγορά εργασίας, όπως η 
φυσική του περιβάλλοντος ή η υπολογιστική φυσι-
κή, θα έχουν τη δυνατότητα να πραγματοποιήσουν 
75 φοιτητές, στο πλαίσιο τεσσάρων προγραμμάτων 
του Τμήματος Φυσικής ΑΠΘ.
Τα συγκεκριμένα τέσσερα προγράμματα μεταπτυχι-
ακών σπουδών του ακαδημαϊκού έτους 2008-2009 
είναι τα εξής: 
-Ηλεκτρονική φυσική (ραδιοηλεκτρολογία), για το 
οποίο θα επιλεγούν κατ’ ανώτατο 25 φοιτητές 
-Φυσική του περιβάλλοντος, με μέγιστο αριθμό 10 
φοιτητών
-Φυσική και τεχνολογία υλικών (20 φοιτητές) και
-Υπολογιστική Φυσική (20 φοιτητές).
Οι υποψήφιοι θα πρέπει να καταθέσουν τις αιτήσεις 
τους για τα προγράμματα από την 1η ως τις 30 Σε-
πτεμβρίου, στη γραμματεία του Τμήματος Φυσικής, 
ενώ μαζί με αυτές κατατίθενται –μεταξύ άλλων- τα 
εξής δικαιολογητικά: τελική αναλυτική βαθμολο-
γία, αντίγραφα τυχόν εργασιών (πχ, διπλωματική) 
και βεβαιώσεις ισοτιμίας πτυχίου από το ΔΙΚΑΤΣΑ 
(στην περίπτωση που οι τίτλοι σπουδών έχουν εκδο-
θεί από πανεπιστήμια του εξωτερικού). Επίσης, οι 
υποψήφιοι πρέπει να καταθέσουν τρεις συστατικές 
επιστολές, κατά προτίμηση από τους επιβλέποντες 
καθηγητές των διπλωματικών ή άλλων εργασιών. 
Όλοι οι υποψήφιοι θα πρέπει να γνωρίζουν μία από 
τις επικρατέστερες διεθνώς ξένες γλώσσες, κατά 
προτίμηση την αγγλική. Οι εξετάσεις, όπου απαι-
τούνται, θα πραγματοποιηθούν τον Οκτώβριο, ενώ 

ΜΕΤΑΠΤΥΧΙΑΚΑ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΑ 
ΓΙΑ 100 ΦΟΙΤΗΤΕΣ

οι ώρες και οι αίθουσες διεξαγωγές τους θα ανακοι-
νωθούν τον Σεπτέμβριο. 
Για περισσότερες πληροφορίες, οι ενδιαφερόμενοι 
μπορούν να απευθύνονται στη γραμματεία του Τμήμα-
τος Φυσικής (2310 99 85 50) ή στις εξής ιστοσελίδες:
-Για το πρόγραμμα φυσικής περιβάλλοντος: 
http://lap.physics.auth.gr/pms
-Για το πρόγραμμα φυσικής και τεχνολογίας υλικών: 
http://www.physics.auth.gr/materials
-Για το πρόγραμμα ηλεκτρονικής φυσικής: 
http://elecom.physics.auth.gr/
-Για το πρόγραμμα υπολογιστικής φυσικής: 
http://compu.physics.auth.gr/pms.
Στο μεταξύ, μέχρι ~23 φοιτητές θα γίνουν δεκτοί στο 
διεπιστημονικό-διατμηματικό πρόγραμμα μεταπτυ-
χιακών σπουδών «Νανοεπιστήμες και Νανοτεχνο-
λογίες», για το οποίο η απαιτούμενη αίτηση πρέπει 
επίσης να κατατεθεί από 1η μέχρι 30 Σεπτεμβρίου. 
Για την αξιολόγηση των φοιτητών οι προπτυχιακές 
σπουδές και ο βαθμός πτυχίου θα βαρύνουν κατά 
50%, ενώ τα μαθήματα και η διπλωματική εργασία 
κατά 20%, η προσωπική συνέντευξη κατά ίσο ποσο-
στό και οι επιστημονικές δημοσιεύσεις-ερευνητική 
εμπειρία κατά το υπόλοιπο 10%. 
Όλοι οι υποψήφιοι πρέπει έχουν επαρκή γνώση της 
αγγλικής γλώσσας και να καταθέσουν με την αίτησή 
τους τουλάχιστον δύο συστατικές επιστολές. Για πε-
ρισσότερες πληροφορίες, οι ενδιαφερόμενοι μπο-
ρούν να απευθύνονται στη γραμματεία του Τμήματος 
Φυσικής, αλλά και στις διευθύνσεις http://www.
physics.auth.gr και http://nn.physics.auth.gr. ■

419 ΕΚΑΤ. € ΠΡΟΤΕΙΝΕΙ 
ΓΙΑ ΤΟ ΣΕΜΠΟ 
ΤΟΥ ΟΛΘ 
Η HUTCHISON

Οικονομική προσφορά 419 εκατ. ευρώ, υπερτριπλά-
σια σε σχέση με τον αμέσως επόμενο υποψήφιο, 
κατέθεσε για τον Σταθμό Εμπορευματοκιβωτίων 
(ΣΕΜΠΟ) του Οργανισμού Λιμένος Θεσσαλονίκης 
(ΟΛΘ) η κοινοπραξία Hutchison-Alapis-ΛΥΔ. Η 
Cosco Pacific Ltd, η κινεζική εταιρία, που ανα-
λαμβάνει τη διαχείριση του ΣΕΜΠΟ του Πειραιά, 
πρότεινε 131 εκατ. ευρώ, ενώ σε πολύ χαμηλότε-
ρα επίπεδα κινήθηκε η οικονομική προσφορά της 
αραβικής Dubai Ports World (68 εκατ. ευρώ).
Οι οικονομικές προσφορές και των τριών υποψη-
φίων δεν περιλαμβάνουν προκαταβολές αρκετών 
εκατομμυρίων ευρώ και ενοίκια. Στόχος της διοί-
κησης του ΟΛΘ, μετά την ανάδειξη του προσωρι-
νού αναδόχου, είναι το γραφειοκρατικό κομμάτι της 
όλης διαδικασίας να περαιωθεί μέχρι το τέλος του 
2008, ώστε να ακολουθήσει η υπογραφή της τελι-
κής σύμβασης και η κύρωσή της από τη Βουλή. 
Ο ανάδοχος εκτιμάται ότι θα μπορεί να εγκατα-
σταθεί στο ΣΕΜΠΟ στις αρχές του 2009, ώστε να 
βάλει “πλώρη” και για τις υπεσχημένες επενδύ-
σεις, που στην περίπτωση του λιμανιού της Θεσ-
σαλονίκης κυμαίνονται γύρω στα 300 εκατ. ευρώ 
και στοχεύουν στον υπερτριπλασιασμό της δυνα-
μικότητας του ΣΕΜΠΟ. 
Οι εταιρίες Hutchison Port Holding Ltd και 
Hutchison Port Investments S.A.R.L. είναι θυγα-
τρικές του ομίλου Hutchison Whampoa Limited 
(HWL), του μεγαλυτέρου διαχειριστή λιμενικών 
τερματικών σταθμών παγκοσμίως με παρουσία 
σε 24 χώρες και 47 λιμάνια. ■
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Στα σχεδόν 30 χρόνια που μεσολάβησαν από το 
1979 –όταν ξεκίνησε η προσπάθεια απόκτησης 
ιδιόκτητου κτηρίου για το ΤΕΕ/ΤΚΜ- μέχρι σήμερα, 
11 πρόεδροι διοικουσών επιτροπών διαδέχτηκαν ο 
ένας τον άλλο στο «τιμόνι» του Τμήματος. 
Καθένας από αυτούς -σε στενή συνεργασία με τα 
κατά καιρούς μέλη των διοικουσών επιτροπών, 
τους εργαζομένους στο ΤΕΕ/ΤΚΜ, αλλά και «εξω-
επιμελητηριακούς» φορείς και οργανισμούς- «κυ-
νήγησε» με τον τρόπο του τον στόχο της απόκτησης 
μόνιμης στέγης για το ΤΕΕ/ΤΚΜ. 
Και έτσι, το κτήριο του Τμήματος –στατικά πρω-
τοποριακό και αισθητικά άρτιο- έφτασε από το 
«μηδέν» του 1979 στο να αποτελεί σήμερα πραγ-
ματικότητα και να στεγάζει ήδη τους περίπου 40 
εργαζομένους του Επιμελητηρίου. 
Σε αυτή τη χρονική στιγμή, ο λόγος για τον ρόλο του 
νέου κτιρίου του ΤΕΕ/ΤΚΜ ανήκει δικαιωματικά –
και τιμητικά- στους ανθρώπους που –πλαισιωμένοι 
από τους ανθρώπους του επιμελητηρίου- «έτρε-
ξαν» το όλο εγχείρημα εδώ και τρεις δεκαετίες, 
τους προέδρους του Τμήματος: Ανέστη Βαλιούλη, 
Σωτήρη Κούβελα, Κώστα Πατραμάνη, Δημήτρη 
Τσιαπραλή, Ανδρέα Κουράκη, Παναγιώτη Δέντσο-
ρα, Γωγώ Κωτίδου, Γιάννη Αικατερινάρη, Γιάννη Οι-
κονομίδη, Σάκη Τζακόπουλο και Τάσο Κονακλίδη.
Το «Τ» ήρθε σε επαφή και με τους 11, με ένα κοι-
νό ερώτημα, που δεν αφορά το «χτες» του κτηρίου 
(αυτό, άλλωστε, είναι καταγεγραμμένο στους απο-
λογισμούς και παρουσιάζεται επίσης σε αυτό το 
τεύχος), αλλά το αύριό του: Πώς οραματίζονται τον 
ρόλο του κτηρίου στη Θεσσαλονίκη οι πρώην –και 
ο νυν- πρόεδροί του; Κοινή συνισταμένη στις εννέα 
απαντήσεις, που έλαβε το «Τ», είναι ο προτάσεις 
τους για άμεσο άνοιγμα του κτηρίου στην κοινωνία.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ
ΠΟΡΤΕΣ ΑΝΟΙΧΤΕΣ ΣΤΗΝ 
ΚΟΙΝΩΝΙΑ

 
Είναι θέμα απόφασης αλλά και προγράμματος να 
αποκτήσει το κτήριο ζωή, να στεγάσει για τα μέλη 
του δραστηριότητες, να προσφέρει ευκαιρίες 
στους φοιτητές. Προπάντων να ανοίξει τις πόρτες 
του στην κοινωνία, όχι μόνο στεγάζοντας δραστη-
ριότητες τρίτων, αλλά κυρίως διοργανώνοντας το 
ίδιο το Τ.Ε.Ε. ποιοτικές εκδηλώσεις ευρύτερου 
ενδιαφέροντος: για το περιβάλλον, τη πολιτιστική 
κληρονομιά, το κυκλοφοριακό, τα πολεοδομικά, 
το πράσινο, τα εικαστικά.
Όταν φυτεύεις μια βελανιδιά μην περιμένεις να 
κοιμηθείς στον ίσκιο της. Έτσι λέει μια παροιμία. 
Και όμως την φυτεύεις γιατί χαίρεσαι στην σκέψη 
πως κάποιοι άλλοι νεότεροι, θα απολαύσουν την 
σκιά της. 
Η δική μας διοίκηση, στο Τμήμα Κεντρικής Μακε-

δονίας του Τ.Ε.Ε., όταν αγόραζε το οικόπεδο πριν 
τριάντα τόσα χρόνια έμπαινε στην μακρόσυρτη 
διαδικασία που έμοιαζε με το μεγάλωμα της βε-
λανιδιάς.
Είμαστε από τους τυχερούς. Αξιωθήκαμε να δού-
με το κτήριο τελειωμένο, έτοιμο να παραδοθεί 
στους μηχανικούς και την κοινωνία της Κεντρικής 
Μακεδονίας. 
Στη δεκαετία του 70 μια μικρή αίθουσα χωρητι-
κότητας 50 ατόμων και τέσσερα γραφεία έφεραν 
τους μηχανικούς και τους πολίτες κοντά στο Τ.Ε.Ε. 
Εύκολα θα μπορούσες να πεις: και γιατί όχι, τα 
ράσα δεν κάνουν τον παπά. Δηλαδή δεν είναι οι 
αίθουσες που παράγουν έργο. Ο καλός παπάς, 
όμως, είναι ακόμα καλύτερος αν έχει ένα ράσο. 
Έτσι, τώρα που έχουμε ολόκληρο κτήριο δικό 
μας, αίθουσες, γραφεία και περιβάλλοντα χώρο 
θαυμάσιο, έχουμε και πολύ μεγαλύτερες δυνατό-
τητες. 
Είναι θέμα απόφασης αλλά και προγράμματος να 
αποκτήσει το κτήριο ζωή. Να στεγάσει για τα μέλη 
του δραστηριότητες επιστημονικές, επαγγελματι-
κές και ψυχαγωγικές. Να προσφέρει ευκαιρίες 
στους φοιτητές. Προπάντων να ανοίξει τις πόρτες 
του στην κοινωνία, όχι μόνο στεγάζοντας δραστη-
ριότητες τρίτων αλλά κυρίως διοργανώνοντας το 
ίδιο το Τ.Ε.Ε. ποιοτικές εκδηλώσεις ευρύτερου 
ενδιαφέροντος: για το περιβάλλον, τη πολιτιστική 
κληρονομιά, το κυκλοφοριακό, τα πολεοδομικά, 
το πράσινο, τα εικαστικά κτλ.
Καλό ξεκίνημα και καλό κουράγιο. 

ΚΩΣΤΑΣ ΠΑΤΡΑΜΑΝΗΣ
ΚΤΗΡΙΟ ΠΟΥ ΝΑ ΥΠΟΣΤΗ-
ΡΙΖΕΙ ΤΗΝ ΚΑΤΑΣΤΑΤΙΚΗ 
ΘΕΣΗ ΤΟΥ ΤΕΕ

«Ου λέγει, ου κρύπτει, αλλά σημαίνει»: Το νέο 
κτήριο ασφαλώς «σημαίνει» πολλά για τον τε-
χνικό κόσμο. Και πρέπει να «σημαίνει» και για 
τη ζωή της πόλης. Ανοιχτό λοιπόν το κτήριο στην 
κοινωνία ώστε να λειτουργεί και να υποστηρίζει 
την καταστατική θέση του ΤΕΕ: «Σύμβουλος της 
Πολιτείας για τεχνικά θέματα».
Το πρώτο που έχει να πει σήμερα ένας διατελέσας 
πρόεδρος του ΤΕΕ/ΤΚΜ στις αρχές της δεκαετίας 
του ’80, είναι ότι και το κτήριο (ή νομίζω καλύτερα 
κτήριο) αποτελεί μία ακόμα απόδειξη ότι τα χρή-
σιμα πράγματα στον τόπο μας γίνονται με υπερβο-
λικά μεγάλη καθυστέρηση. 
Τώρα, για το ίδιο το κτήριο θα μπορούσε να πει 
κανείς ότι, μεταφορικά, ταιριάζει αυτό που λέγο-
νταν για τους χρησμούς του Μαντείου των Δελ-
φών. «ου λέγει, ου κρύπτει, αλλά σημαίνει». Ας 
αφήσουμε τα άλλα και ας δούμε τι «σημαίνει». 
Ασφαλώς «σημαίνει» πολλά για τον τεχνικό κό-
σμο. Και πρέπει να «σημαίνει» και για τη ζωή της 
πόλης. Ανοιχτό λοιπόν το κτήριο στην κοινωνία, 

ΦΑΚΕΛΟΣ «KTHΡΙΟ ΤΕΕ/ΤΚΜ»
Εννέα πρόεδροι του ΤΕΕ/ΤΚΜ
καταθέτουν προτάσεις για το νέο κτήριο 

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

ώστε να λειτουργεί και να υποστηρίζει την κατα-
στατική θέση του ΤΕΕ: «Σύμβουλος της Πολιτείας 
για τεχνικά θέματα». Όσο για τους οραματισμούς 
που αναφέρονται στο ερώτημα του «ΤΕΧΝΟΓΡΑ-
ΦΗΜΑΤΟΣ» ας τους αφήσουμε καλύτερα στον 
ποιητή: «Τα οράματα μου γυάλινοι θόλοι υγροί»…

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΤΣΙΑΠΡΑΛΗΣ
ΠΡΟΣΦΟΡΑ ΥΛΙΚΟΤΕΧΝΙ-
ΚΗΣ ΥΠΟΔΟΜΗΣ ΚΑΙ ΣΕ 
ΑΛΛΟΥΣ ΦΟΡΕΙΣ

Νομίζω ότι το νέο κτήριο μπορεί και πρέπει να 
εξυπηρετεί, εκτός από τα κλασικά επιμελητηρια-
κά θέματα των μηχανικών, γενικότερους επιστη-
μονικούς και πολιτιστικούς σκοπούς, προσφέ-
ροντας στους αντίστοιχους φορείς της πόλης την 
υλικοτεχνική υποδομή, που σε γενικές γραμμές 
λείπει από τη Θεσσαλονίκη.
Για το νέο και ιδιόκτητο κτήριο του ΤΕΕ/ΤΚΜ εύ-
χομαι ολόψυχα να είναι καλορίζικο. Να αποδει-
χθεί λειτουργικό και άνετο για το προσωπικό του 
και να μπορεί να εξυπηρετεί τους μηχανικούς της 
περιοχής, στα πλαίσια των λειτουργιών του Τμή-
ματος. 
Για μια κτηριακή κατασκευή που αφορά τον οργα-
νωμένο φορέα των μηχανικών, απαιτήθηκε ιδιαί-
τερα μεγάλο διάστημα για την ολοκλήρωσή της, 
αφού - από ότι θυμάμαι - το οικόπεδο παραχωρή-
θηκε από το Υπ. Οικονομικών στο ΤΕΕ την δεκα-
ετία του 70 επί προεδρίας Σ. Κούβελα, το κτήριο 
μελετήθηκε τις δεκαετίες 80 και 90 και τελικά η 
κατασκευή και η εγκατάσταση των γραφείων ολο-
κληρώθηκαν φέτος, δηλαδή μετά από 30 και πλέ-
ον έτη. Παρ΄ όλα αυτά, τέλος καλό, όλα καλά.
Όσον αφορά τη χρήση του νομίζω ότι μπορεί και 
πρέπει να εξυπηρετεί, εκτός από τα κλασικά επι-
μελητηριακά θέματα των μηχανικών, γενικότε-
ρους επιστημονικούς και πολιτιστικούς σκοπούς, 
προσφέροντας στους αντίστοιχους φορείς της 
πόλης την υλικοτεχνική υποδομή, που σε γενικές 
γραμμές λείπει από τη πόλη μας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ
ΝΑ ΚΑΝΟΥΜΕ ΤΟ ΧΩΡΟ 
ΖΩΝΤΑΝΟ ΚΥΤΤΑΡΟ

Οφείλουμε να κάνουμε αυτόν τον χώρο, ζωντανό 
κύτταρο και σημείο αναφοράς όλων των μηχα-
νικών αλλά και της κοινωνίας. Να φροντίσουμε 
ώστε όλοι οι συνάδελφοι να αποκτήσουν μία αί-
σθηση κοινότητας και την ανάγκη να μετέχουν στη 
ζωή του Τεχνικού Επιμελητηρίου, όχι για λόγους 
στενά συντεχνιακούς, αλλά για λόγους που έχουν 
την αφετηρία τους στην επιστήμη μας, στην ανά-

■ Άγγελος Αγγελίδης- Αλεξάνδρα Γούτα 
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πτυξη της χώρας και τον ρόλο του μηχανικού.
Εμείς οι μηχανικοί ξέρουμε από κτήρια. Είναι η 
δουλειά μας, τα σχεδιάζουμε και τα κατασκευά-
ζουμε. Όμως, αυτό το κτήριο, το συλλογικό μας 
«σπίτι» έχει ξεχωριστή σημασία.
Πολλές διοικήσεις για πολλά χρόνια προσπάθη-
σαν με πείσμα και υπομονή και κατάφεραν να 
ξεπεράσουν γραφειοκρατικές αγκυλώσεις και 
αντιδράσεις, να εξασφαλίσουν τις αναγκαίες χρη-
ματοδοτήσεις για το οικόπεδο και την κατασκευή, 
να φροντίσουν για τον αρχιτεκτονικό διαγωνισμό, 
την εκπόνηση των μελετών και την επίβλεψη του 
έργου. Το τελικό αποτέλεσμα μας δικαίωσε.
Οφείλουμε λοιπόν τώρα, να κάνουμε αυτόν το 
χώρο, ζωντανό κύτταρο και σημείο αναφοράς 
όλων των μηχανικών αλλά και της κοινωνίας. Να 
φροντίσουμε δηλαδή ώστε όλοι οι συνάδελφοι να 
αποκτήσουν μία αίσθηση κοινότητας και την ανά-
γκη να μετέχουν στην ζωή του Τεχνικού Επιμελη-
τηρίου, όχι για λόγους στενά συντεχνιακούς, αλλά 
για λόγους που έχουν την αφετηρία τους στην επι-
στήμη μας, στην ανάπτυξη της χώρας και τον ρόλο 
του μηχανικού.
Εμείς λέμε εδώ και πολλά χρόνια ότι είμαστε υπέρ 
της ανάπτυξης που σέβεται το περιβάλλον και την 
οικολογική ισορροπία, που αναγνωρίζει το πεπε-
ρασμένο των πόρων και έχουμε την δυνατότητα, 
ακριβώς επειδή έχουμε κάνει αυτές τις σπουδές, 
να μετατρέψουμε την αναπτυσσόμενη ευαισθησία 
της κοινωνίας σε πράξη. 
Έχουμε τη δυνατότητα αλλά και το καθήκον τις 
επιθυμίες, τα συνθήματα και τις σκέψεις που 
ακούγονται με ολοένα αυξανόμενη ένταση και 
ανησυχία σε όλο τον πλανήτη, να τις μετατρέψου-
με στη γλώσσα της επιστήμης και των αριθμών, 
και αυτή θα είναι η μεγάλη μας συμβολή προς την 
απαίτηση της κοινωνίας και της αβέβαιης αλλά 
γεμάτη προκλήσεις εποχής μας, για την υλοποί-
ηση μιας περιβαλλοντικής προσέγγισης των προ-
βλημάτων όλων μας, ανεξάρτητα σε ποια κλίμακα 
ή σε ποιόν τομέα της παραγωγής βρισκόμαστε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΕΝΤΣΟΡΑΣ
ΚΤΗΡΙΟ-ΠΟΛΟΣ ΕΛΞΗΣ ΓΙΑ 
ΤΗΝ ΤΟΠΙΚΗ ΚΟΙΝΩΝΙΑ

Είναι υποχρέωση όλων μας, ιδιαίτερα όμως των 
νεωτέρων γενιών των συναδέλφων, να εκμεταλ-
λευτούμε τα πλεονεκτήματα, των ιδιόκτητων, 
νέων και σύγχρονων εγκαταστάσεων ώστε να γίνει 
αποδοτικότερη η προσφορά του τεχνικού κόσμου 
στο κοινωνικό σύνολο, καλύτερα αντιληπτός ο ρό-
λος του μηχανικού στη σύγχρονη ζωή.
Το Τεχνικό Επιμελητήριο Ελλάδος είναι ο θεσμο-
θετημένος τεχνικός σύμβουλος της πολιτείας και 
αρωγός της Ελληνικής κοινωνίας, σε επίλυση τε-
χνικών προβλημάτων της και της αναπτυξιακής 

της πορείας. 
Στο ρόλο αυτό ανταποκρίθηκε με μεγάλη επιτυ-
χία, υπευθυνότητα και συνέπεια το Τμήμα του 
Τεχνικού Επιμελητηρίου της Κεντρικής Μακεδο-
νίας, αδιάλειπτα μέχρι σήμερα. Αποκορύφωμα η 
συμβολή του στην ανακούφιση της τοπικής κοι-
νωνίας, από τις δυσμενείς επιπτώσεις και στην 
επίλυση τεχνικών προβλημάτων που προέκυψαν 
την περίοδο του μεγάλου σεισμού του 78, στην 
περιοχή μας. Αποτελεί λοιπόν εντυπωσιακή σύ-
μπτωση ότι φέτος, που συμπληρώνονται 30 χρόνια 
από το καταστροφικό αυτό γεγονός, επιτελείται 
και η εγκατάσταση των υπηρεσιών του ΤΕΕ/ΤΚΜ 
στο νέο, σύγχρονο, ιδιόκτητο κτήριο του.
Βέβαια, το παρελθόν της πορείας του ΤΕΕ/ΤΚΜ 
απέδειξε την ορθότητα της λαϊκής θυμοσοφίας 
«πως τα ράσα δεν κάνουν τον παπά», αφού <<επι-
σώρευσε>> τόσο σημαντικό έργο, μέσα από φτω-
χικές έως προβληματικές εγκαταστάσεις. Αναμ-
φισβήτητα όμως η βελτίωση της λειτουργικής του 
ευρυθμίας, προοιωνίζεται όχι μόνο την συνέχιση 
της πετυχημένης θετικής του παράδοσης αλλά 
και την ανοδική του πορεία, σε πολύ υψηλότερους 
στόχους και επιτυχίες, προς όφελος του κοινωνι-
κού συνόλου και του κύρους του τεχνικού κόσμου. 
Απαιτείται λοιπόν και είναι υποχρέωση όλων μας, 
ιδιαίτερα όμως των νεωτέρων γενιών των συνα-
δέλφων, να εκμεταλλευτούμε τα πλεονεκτήματα, 
των ιδιόκτητων, νέων και σύγχρονων εγκαταστά-
σεων, ώστε να γίνει αποδοτικότερη η προσφορά 
του τεχνικού κόσμου στο κοινωνικό σύνολο, κα-
λύτερα αντιληπτός ο ρόλος του μηχανικού στη 
σύγχρονη ζωή και να αποκτηθεί και εδραιωθεί η 
εμπιστοσύνη και ο σεβασμός στην επιστημονική 
του οντότητα, αναδεικνύοντας το κτήριο σε πόλο 
έλξης του ενδιαφέροντος της τοπικής κοινωνίας 
για το σύγχρονο τεχνικό γίγνεσθαι.

ΓΩΓΩ ΚΩΤΙΔΟΥ
ΚΟΜΜΑΤΙ ΤΗΣ ΖΩΗΣ ΤΗΣ 
ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ

Από τις πρώτες ενέργειες θα πρέπει να είναι: 
κινήσεις της Διοίκησης για την συσπείρωση των 
μηχανικών «στο σπίτι τους», δημόσια προβολή 
του κτηρίου και των δυνατοτήτων του, διοργάνω-
ση εκδηλώσεων άμεσα, σύνταξη προγράμματος 
δραστηριοτήτων για τον πρώτο χρόνο, για να κα-
θιερωθεί η φυσιογνωμία του και αξιοποίηση στο 
εξής, σε όλες τις δραστηριότητες του ΤΕΕ/ΤΚΜ, 
του κτηρίου ως μέσου για το άνοιγμα στην πόλη.
Κτήριο του ΤΕΕ/ΤΚΜ.... ένα νέο κτήριο για την 
πόλη μας...και μάλιστα το κτήριο των μηχανικών. 
Πως λοιπόν οραματιζόμαστε την παρουσία του 
στην πόλη; Η απάντηση εξαρτάται από το ρόλο 
που επιθυμούμε να παίξει το ΤΕΕ στο μέλλον: αυ-
τόν ενός επαγγελματικού φορέα, οπότε είναι αδι-

άφορη η ένταξη του κτηρίου στην πόλη, ή αυτόν 
ενός φορέα με τη φυσιογνωμία και τους στόχους 
που έχει σήμερα; Στην περίπτωση αυτή, την οποία 
και υπερασπίζομαι, οφείλουμε να προωθήσουμε 
εκείνες τις ενέργειες, ώστε το κτήριο να ξεφύγει 
από την ανωνυμία του αστικού περιβάλλοντος και 
να γίνει σημείο αναφοράς των μελών του και των 
πολιτών και κομμάτι της ζωής της πόλης. 
Στην επίτευξη αυτού του στόχου συνηγορεί ότι το 
συγκεκριμένο κτήριο:
-υπήρξε προϊόν αρχιτεκτονικού διαγωνισμού,
-αποτελεί, από στατική άποψη, πρωτοποριακό 
έργο, 
-εντάχθηκε με ιδιαίτερη προσοχή στο ευαίσθητο 
περιβάλλον,
-εξασφαλίζει αναβαθμισμένο επίπεδο υπηρεσιών.
Κατά τη γνώμη μου, από τις πρώτες ενέργειες θα 
πρέπει να είναι:
-κινήσεις της Διοίκησης για την συσπείρωση των 
μηχανικών «στο σπίτι τους», 
-δημόσια προβολή του κτιρίου και των δυνατοτή-
των του,
-διοργάνωση εκδηλώσεων άμεσα, για να δοθεί το 
στίγμα του εξαρχής,
-σύνταξη προγράμματος δραστηριοτήτων για τον 
πρώτο χρόνο, για να καθιερωθεί η φυσιογνωμία του,
-αξιοποίηση στο εξής, σε όλες τις δραστηριότη-
τες του ΤΕΕ/ΤΚΜ, του κτηρίου ως μέσου για το 
άνοιγμα στην πόλη.
Η μεγάλη αίθουσα συγκεντρώσεων και ο υπαίθρι-
ος χώρος σε συνέχεια του φουαγιέ, ανοικτός στη 
θάλασσα, μπορούν να αναδείξουν τη λειτουργική 
φυσιογνωμία του κτηρίου.
Μαθητές, στο μάθημα του επαγγελματικού προ-
σανατολισμού, φοιτητές της Πολυτεχνικής, στην 
πρώτη τους επαφή με το επάγγελμα που επέλε-
ξαν, μπορούν να γεμίζουν καθημερινά την αίθου-
σα συγκεντρώσεων και να εκθέτουν στον υπαίθριο 
χώρο τις πρώτες εργασίες ή δημιουργίες τους. Η 
συνδιοργάνωση με τους επιστημονικούς και κοι-
νωνικούς φορείς εκδηλώσεων κοινού ενδιαφέρο-
ντος ή η φιλοξενία δικών τους δραστηριοτήτων, η 
ενδυνάμωση των σχέσεων με φορείς της πόλης 
(ΕΚΘ, Φεστιβάλ Κινηματογράφου κ.λ.π.), με προ-
γραμματισμούς σε ετήσια βάση, η διεύρυνση της 
επιμορφωτικής δραστηριότητας, η προώθηση 
της χρήσης της βιβλιοθήκης, η παραχώρηση των 
χώρων για εκδηλώσεις πολιτισμού και προβολής 
της δημιουργίας, σε αντικείμενα συναφούς με 
τους σκοπούς μας περιεχομένου, είναι κάποιες 
από τις άμεσες δυνατότητες που προσφέρει το 
κτήριο. Ταυτόχρονα, μετατρέπεται στο μέσο για τη 
δημιουργία κοινωνικών ερεισμάτων και συμμαχι-
ών και την ανταπόδοση στο κοινωνικό σύνολο της 
προσφοράς που μας έγινε με την δωρεάν παρα-
χώρηση του οικοπέδου.
Ας αποτελέσει το νέο κτήριο την αφορμή και το 
μέσο για μια νέα δυναμική αφετηρία στη σχέση 
του ΤΕΕ/ΤΚΜ με τους μηχανικούς, την πόλη, τους 
φορείς και τους πολίτες της. 
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ΕΝΝΕΑ ΠΡΟΕΔΡΟΙ ΤΟΥ ΤΕΕ/ΤΚΜ
ΚΑΤΑΘΕΤΟΥΝ ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΕΟ ΚΤΗΡΙΟ 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗΣ
ΦΙΛΟΞΕΝΟ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΜΗ-
ΧΑΝΙΚΟΥΣ, ΑΝΟΙΧΤΟ ΣΤΗΝ 
ΚΟΙΝΩΝΙΑ

Να λειτουργεί το κτήριο ως μια κυψέλη προβλη-
ματισμού και ανταλλαγής απόψεων για όσα κοινά 
αφορούν μηχανικούς και πολίτες. Μόνον έτσι θα 
δικαιωθεί στην πράξη ο θεσμικός ρόλος του ΤΕΕ, 
ως συμβούλου της Πολιτείας και του πολίτη, αλλά 
και ο δημόσιος χαρακτήρας του νέου κτηρίου.
Ένα κτήριο των μηχανικών δεν πρέπει μόνο να 
αποτελεί ένα ενδιαφέρον αρχιτεκτόνημα, που 
απλά θα πιστοποιεί την επιστημονική επάρκεια 
των μηχανικών και την ποιότητα των έργων τους. 
Πέραν της καλής αρχιτεκτονικής και της όποιας 
κάλυψης των στεγαστικών και διοικητικών ανα-
γκών των μηχανικών, θα πρέπει να εξυπηρετεί 
και έναν άλλο σκοπό. Να παρέχει δυνατότητες 
επιμόρφωσης, ανάπτυξης δραστηριοτήτων και 
οργάνωσης εκδηλώσεων γενικότερου ενδιαφέρο-
ντος, ώστε να δημιουργούνται ευνοϊκές συνθήκες 
ενός γόνιμου συγχρωτισμού μηχανικών και πολι-
τών. Να γίνεται το κτήριο μια κυψέλη προβληματι-
σμού και ανταλλαγής απόψεων για όσα κοινά τους 
αφορούν. Μόνον έτσι θα δικαιωθεί στην πράξη ο 
θεσμικός ρόλος του ΤΕΕ, ως συμβούλου της Πο-
λιτείας και του πολίτη, αλλά και ο δημόσιος χαρα-
κτήρας του νέου κτηρίου. 
Μια τέτοια όμως λειτουργία δίνει δυνατότητες 
στους πολίτες να βιώσουν και μια διαφορετική 
αισθητική απ’ αυτή της καθημερινότητάς τους. Το 
κτήριο θα ενισχύει την άλλη άποψη σε μια μάλιστα 
περιοχή, που χάθηκαν ή υποβαθμίστηκαν τα ενδι-
αφέροντα χαρακτηριστικά της και σε μια πόλη, που 
οι περισσότεροι κάτοικοι εθίστηκαν σε κάθε εί-
δους κακόγουστες «πολιτιστικές» εκδηλώσεις και 
σε αρχιτεκτονικά πρότυπα χαμηλής αισθητικής. 
Για να γίνουν όμως όλα αυτά θα πρέπει και οι 
μηχανικοί να πιστέψουν στις δυνατότητες και την 
αποτελεσματικότητα των παρεμβάσεών τους. Να 
πιστοποιούν την χρησιμότητά τους, αλλά και την 
επιστημονική τους επάρκεια, χωρίς να δίνουν την 
εντύπωση ότι θεωρούν τον κλάδο τους «περιού-
σιο». Εφόδιά τους σ’ αυτή τους την προσπάθεια 
η ευρύτητα του περιεχομένου των σπουδών και 
η παράδοση συμμετοχής των μηχανικών σε κάθε 
είδους κοινωνικούς αγώνες και προσπάθειες 
βελτίωσης του περιβάλλοντος και ανάπτυξης της 
επιστήμης.
Και εδώ δεν μπορώ να μην θυμηθώ την υποβο-
λή εβδομήντα και πλέον προτάσεων στο σχετικό 
αρχιτεκτονικό διαγωνισμό για το κτήριο του ΤΕΕ/
ΤΚΜ, που πιστοποιεί την δικαίωση – δυστυχώς 
προσωρινή – των αγώνων των μηχανικών και του 
αείμνηστου υπουργού ΠΕΧΩΔΕ Α. Τρίτση, για τη 
θέσπιση αρχιτεκτονικών διαγωνισμών, που θα 
αποσκοπούσαν σ’ ένα καλύτερο οικιστικό περι-
βάλλον. Από τότε ακολούθησε μια μακρά περίοδος 
σταδιακής απαξίωσης του έργου των μηχανικών, 
που σήμερα έφθασε στο αποκορύφωμά της… 
Η κατάσταση όμως επιδεινώνεται με την αποχή 
των νέων συναδέλφων από τα δρώμενα στο ΤΕΕ 
και στους εργασιακούς – επιστημονικούς φορείς 
και τον περιορισμό τους σ’ ένα αναποτελεσματι-
κό καταγγελτικό λόγο και μια μοιρολατρική ανα-

ζήτηση ευθυνών από άλλους. Αγνοούν ίσως ότι 
θα μπορούσαν να συμβάλουν στη δυναμική μιας 
πλειοψηφίας νέων αντιλήψεων και προτάσεων. 
Μιας πλειοψηφίας που θα διεκδικούσε δυναμικά 
από την κεντρική εξουσία τη λήψη αποτελεσμα-
τικών μέτρων για το περιβάλλον και την ποιότη-
τα ζωής, την ανάπτυξη, την παραγωγή τεχνικών 
έργων και τις αναθέσεις μελετών του δημοσίου, 
τις συνθήκες άσκησης του επαγγέλματος και την 
εξασφάλιση εργασίας των ίδιων και των συμπολι-
τών τους και τόσα άλλα. 
Το νέο κτήριο λοιπόν θα πρέπει να καλύπτει σήμε-
ρα κι ανάγκες, πέραν εκείνων που καταγράφονταν 
στην προκήρυξη του αρχιτεκτονικού διαγωνισμού 
για το κτήριο του ΤΕΕ/ΤΚΜ, όταν πριν δύο δεκα-
ετίες συμμετείχα στην επιτροπή κρίσης του. Πριν 
απ’ όλα όμως ένα τέτοιο κτήριο θα παραμένει 
αξιόλογο και χρήσιμο, όταν είναι φιλόξενο στους 
μηχανικούς και ανοικτό στην κοινωνία.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΗΣ
ΚΤΗΡΙΟ «ΖΩΝΤΑΝΟ», ΜΕ 
ΔΡΑΣΕΙΣ ΔΗΜΙΟΥΡΓΙΑΣ 

Τα ντουβάρια παίρνουν μια άλλη αίγλη όταν μέσα 
σ’ αυτά συντελούνται δράσεις δημιουργίας. Και 
εμείς όλοι καλούμαστε, με πρωτοπορία τους νε-
ώτερους συναδέλφους, να αναπτύξουμε δράσεις 
μεγάλες και οραματικές
Επιτέλους το ΤΕΕ έχει το δικό του κτήριο στην 
Θεσσαλονίκη. Το όνειρο δεκαετιών έγινε πραγμα-
τικότητα. Αργήσαμε αλλά τα καταφέραμε. Το νέο 
λοιπόν κτήριο θα πρέπει να γίνει αναφορά για την 
πόλη τόσο για την απέριττη αρχιτεκτονική γραμμή 
του, όσο και για τις δράσεις που θα αναπτυχθούν 
μέσα σ’ αυτό. Τα ντουβάρια, συνάδελφοι, παίρνουν 
μια άλλη αίγλη όταν μέσα σ’ αυτά συντελούνται 
δράσεις δημιουργίας. Και μείς όλοι καλούμαστε, 
με πρωτοπορία τους νεώτερους συναδέλφους, να 
αναπτύξουμε δράσεις μεγάλες και οραματικές, 
για την ανάπτυξη, για το περιβάλλον, για την πόλη. 
Πίστευα και πιστεύω με πάθος ότι ο άνθρωπος 
είναι το μέτρο του χώρου και του χρόνου. Κι είναι 
αυτός που βάζει τη μικρή ή μεγάλη πέτρα στη δό-
μηση του χθες και του σήμερα, που γίνεται αύριο 
στο διηνεκές.

ΤΑΣΟΣ ΚΟΝΑΚΛΙΔΗΣ
ΚΤΗΡΙΟ ΣΗΜΕΙΟ ΑΝΑΦΟΡΑΣ 
ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΕΙΣ, 
ΚΤΗΡΙΟ ΟΡΟΣΗΜΟ 

Tο κτήριο μας θέλουμε να ενθαρρύνει συνάξεις 
και συνελεύσεις, να λειτουργήσει σαν μια –κά-
πως πιο τεχνική- Εκκλησία του Δήμου. Να γίνει 
σημείο αναφοράς της πόλης σε ότι αφορά την τέ-
χνη και την τεχνική. Μελλοντικά, θα μπορούσε να 
διαμορφωθεί στους χώρους του και ένα τεχνικό 
«καφενείο», με αέρα από το περίφημο «Ωραία 
Ελλάς» για απευθείας διάλογο γύρω από τα φλέ-
γοντα θέματα των μηχανικών.

 «Κτήριο». Η λέξη –λένε οι ετυμολόγοι και ως μη-
χανικός δεν βρίσκω λόγο να τους αμφισβητήσω- 
έχει τη ρίζα της στο μεσαιωνικό «ευκτήριον», 
που σημαίνει «οίκος προσευχών» ή –όπως θα 
λέγαμε σήμερα- «εκκλησία». Η δε λέξη εκκλη-
σία, «ριζώνει» στο αρχαίο ρήμα εκ-καλώ, δηλαδή 
προς-καλώ άτομα εκ του συνόλου να σχηματίσουν 
ομάδα, σύναξη, συνέλευση. 
Η ορθογραφία «κτήριο» αντί για το πιο σύνηθες 
τα τελευταία χρόνια «κτήριο», θεωρώ ότι ταιριά-
ζει γάντι στη νέα στέγη του ΤΕΕ/ΤΚΜ. Κι αυτό γι-
ατί το κτήριο μας -που έδωσε σάρκα και οστά σε 
ένα όνειρο 30 χρόνων- θέλουμε να ενθαρρύνει 
συνάξεις και συνελεύσεις, να λειτουργήσει σαν 
μια -κάπως πιο τεχνική- Εκκλησία του Δήμου, να 
«ανοίξει» στους Θεσσαλονικείς (μηχανικούς και 
μη). Να γίνει σημείο αναφοράς της Πόλης σε ότι 
αφορά την τέχνη και την τεχνική.
Έτσι οραματιζόμαστε το ρόλο του. Κι έτσι πι-
στεύουμε ότι το φαντάστηκε και η ομάδα των 
συναδέλφων Χρήστου Παπλωματά, Χρυσούλας 
Γκαλαΐτση-Παπλωματά, Κατερίνας Παπλωματά, 
που το σχεδίασε, στο πλαίσιο συμμετοχής της σε 
πανελλήνιο αρχιτεκτονικό διαγωνισμό με περισ-
σότερες από 70 συμμετοχές. Γι’ αυτό άλλωστε, γι’ 
αυτό το «άνοιγμα», το κτήριο διαθέτει ένα μεγάλο 
αμφιθέατρο, 310 θέσεων, που ενοποιείται με τον 
υπαίθριο χώρο, δίνοντας περιθώρια για ακόμη 
μεγαλύτερες συνάξεις.
Όσον αφορά το πώς θα επιτύχουμε αυτό το 
«άνοιγμα» του κτηρίου στην πόλη και τους αν-
θρώπους της έχουμε ήδη σκεφτεί πολλά: από 
την προκήρυξη ενός διαγωνισμού για ένα γλυπτό 
στον περιβάλλοντα χώρο του μέχρι την πρόσκλη-
ση νέων συναδέλφων –στο πλαίσιο μιας έκθεσης 
ιδεών ενδεχομένως- να σχεδιάσουν με «φρέσκο» 
μυαλό για τη Θεσσαλονίκη και τους ελεύθερους 
χώρους της. 
Από εκθέσεις μακετών και σχεδίων, που θα επι-
τρέπουν στους Θεσσαλονικείς να επισκέπτονται 
το κτήριο και να συζητούν με τους ανθρώπους 
του ΤΕΕ/ΤΚΜ, μέχρι διοργανώσεις συναυλιών με 
καλλιτέχνες-μηχανικούς. Χωρίς να συνυπολογί-
ζονται τα συνέδρια, σεμινάρια και παρουσιάσεις, 
που –εξυπακούεται- ότι στο μέλλον θα φροντί-
ζουμε να διοργανώνονται στον δικό μας χώρο. 
Ακόμη, μελλοντικά, θα μπορούσε να διαμορφωθεί 
στους χώρους του κτηρίου και ένα τεχνικό «καφε-
νείο», με αέρα από το περίφημο «Ωραία Ελλάς», 
μέσα στο οποίο οι μηχανικοί θα μπορούσαν να 
ανταλλάσσουν απόψεις, να αναπτύσσουν διάλογο 
για κρίσιμα τεχνικά θέματα και για τα επαγγελμα-
τικά δικαιώματα, νιώθοντας «σαν στο σπίτι τους».
Φυσικά, τίποτα δεν έχει αποφασιστεί ακόμη τελε-
σίδικα, αφού το τοπίο θα ξεκαθαρίσει περισσότε-
ρο την περίοδο των εγκαινίων του νέου κτηρίου. 
Μέχρι τότε είμαστε ανοιχτοί στις προτάσεις σας. 
Το σίγουρο είναι ότι θέλουμε το κτήριό μας «ανοι-
χτό», σημείο αναφοράς και ορόσημο. ■
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Αρχιτέκτων. 2έτη εμπειρία σε αρχιτε-
κτονικές μελέτες. Fax Τηλ 2310 320939, 
email: xmantz@tee.gr.
Αρχιτέκτων από ανώνυμη κατασκευαστι-
κή εταιρεία. Γνώση και εμπειρία στο χώρο 
ανακαινίσεων καταστημάτων. Τηλ 2310 
516074.
Αρχιτέκτων για την για στελέχωση γραφεί-
ου για την προώθηση πωλήσεων με έδρα 
Αθήνα. Βιογραφικό Fax 2310 795167, Τηλ 
2310 795796.
Αρχιτέκτων από βιομηχανική μονάδα 
ξύλινων κατασκευών με έδρα στην Σίνδο 
Θεσσαλονίκης, για το τμήμα πωλήσεων. 
Βιογραφικό Fax 2310 795167, Τηλ 2310 
795796.
Αρχιτέκτων από ΤΕΤΡΑΣ Ο.Ε.Τ.Ε τεχνική 
κατασκευαστική εταιρεία για την στελέχω-
ση του δεύτερου γραφείου της στη Θεσσα-
λονίκη. Η/Υ. Βιογραφικό Fax 2310 888321, 
Καραϊσκάκη 1Β Τ.Κ. 54641, email: info@
tetras.com.gr.
Αρχιτέκτων από μελετητικό γραφείο. 
Γνώση Γ.Ο.Κ., Η/Υ, AutoCAD, ArchiCAD, 
Photoshop, φωτορεαλισμό. Επιθυμητή 
εμπειρία έκδοση οικοδομικών αδειών. 
Βιογραφικό Fax 2310 554063, Τηλ 693 
2243243, email: papantosk@teemail.gr.
Αρχιτέκτων από εταιρεία «ΕΓΝΑΤΙΑ 
ΜΕΛΕΤΗΤΙΚΗ». Εμπειρία σε κτιριακά 
έργα, Αγγλικά, Η/Υ(Ms Office), AutoCAD, 
INTELLICAD, σχεδίαση τρισδιάστατων 
προγραμμάτων 3D, Photoshop. Fax 2310 
642257, Τηλ 2310 589648. Υπόψη κα Στε-
φανίδου Ζουμπουλία.
Αρχιτέκτων από αρχιτεκτονικό γραφείο, 
για τη θέση διαχείρισης αρχιτεκτονι-
κών μελετών. 4έτη εμπειρία σε μελέτες 
εφαρμογής και κατασκευές ειδικών αρ-
χιτεκτονικών έργων. Γνώση σχεδιαστικών 
προγραμμάτων. Μεταπτυχιακή ερευνητική 
εργασία επιθυμητή. Βιογραφικό Τηλ 2310 
426304, email: nsoul@tee.gr. Υπόψη κας 
Μόσχου.
Ηλεκτρολόγος από εταιρεία ανανεώσι-
μων πηγών ενέργειας. Γνώση Γερμανικά. 
Βιογραφικό Fax 2310 569282, Τηλ 2310 
586781, email: info@advartia.eu.
Ηλεκτρολόγος για συνεργασία, με την 
ΟΙΚΟΛΟΓΙΚΗ ΠΡΟΟΔΟΣ Α.Ε. με έδρα το 
Καλοχώρι Θεσσαλονίκης. Ηλικία έως 30 
ετών, άπταιστα Αγγλικά, ή / και Ιταλικά, Η/
Υ(MS Office), AutoCAD, εκπληρωμένες τις 
στρατιωτικές υποχρεώσεις. Γνώση σε φω-
τοτεχνικές μελέτες. Επιθυμητή εμπειρία 
στον Δημόσιο Τομέα (συμμετοχή σε δια-
γωνισμούς), ενός έτους εμπειρία. Βιογρα-
φικό Fax 2310 752669, στη διεύθυνση ΟΙ-
ΚΟΛΟΓΙΚΗ ΠΡΟΟΔΟΣ Α.Ε., Θεσσαλονίκης 
13, Τ.Κ. 57009 Καλοχώρι Θεσσαλονίκη, 
email: minos.system@gmail.gr. Υπόψη 
κου Γ. Παπαϊωάνου.
Μηχανικός από τεχνική εταιρεία για 
το τμήμα διαχειρίσεων έργων. Τηλ 697 
2887027.
Μηχανικός νέα, με εμπειρία στις μεταλ-
λικές κατασκευές. Βιογραφικό Fax 2310 
797508, email: noko@otenet.gr.
Μηχανικός νέος από τεχνικό γραφείο 
με εμπειρία στην κατασκευή. Τηλ 2310 
860052, 697 7230464, 697 7230830.
Μηχανικός από εταιρεία Στήριξης Α.Ε. για 
το τμήμα κοστολόγησης. Τηλ 697 3020501. 
Υπόψη Αγγελίδης Δημήτρης.
Μηχανικός από εταιρεία Στήριξης Α.Ε. 
για το τμήμα σχεδιασμού και διαχείρισης 
έργων. Τηλ 697 3020501. Υπόψη Αγγελίδης 
Δημήτρης.
Μηχανικός από τεχνική εταιρεία για μη-
χανικός εργοταξίου. Εμπειρία σε οικοδο-
μικά έργα. Βιογραφικό Fax 2310 643391, 
email: info@axiscon.gr.
Μηχανικός από εταιρεία συστημάτων 
θέρμανσης ύδρευσης κλιματισμού, Α)για 
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μηχανικό πωλήσεων, Β). ως υπεύθυνο 
κατασκευαστικών δραστηριοτήτων. Προϋ-
πηρεσία στο χώρο. Fax 2310 267391, Τηλ. 
2310 275100, email: ba_hr@yahoo.gr.
Μηχανικός – Προγραμματιστής από εται-
ρεία πληροφορικής. Visual Studio.Net 
2005, vb6.sql server. Βιογραφικό email: 
mhxanografiki@the.forthnet.gr.
Μηχανικός – Προγραμματιστής από 
εταιρεία οργάνωσης επιχειρήσεων στη 
Θεσσαλονίκη.. Εμπειρία σε περιβάλλον 
VB.Net, ή ASP.Net και SQL Server, Αγγλι-
κά, εκπληρωμένες στρατιωτικές υποχρε-
ώσεις. Fax 2310 413684, email: spanos@
kat.forthnet.gr.
Μηχανολόγος για πωλητής Γνώση στο φυ-
σικό αέριο. Τηλ 2310 688783. 
Μηχανολόγος από κατασκευαστική εται-
ρεία σε βιομηχανικά έργα. Βιογραφικό 
Τ.Θ. 1055, Τ.Κ. 57008.
Μηχανολόγος από τεχνική εταιρεία. Ερ-
γοταξιακή εμπειρία. Βιογραφικό Fax 2310 
428680, email: diosifidou@diastasicon.gr.
Μηχανολόγος ανώνυμη τεχνική εται-
ρεία με έδρα τη Θεσσαλονίκη. Ηλικία 
έως 35 ετών, 3έτη προϋπηρεσία. Τηλ 210 
5228603.
Μηχανολόγος από τεχνική εταιρεία Α.Ε. 
2ετή προϋπηρεσία σε μηχανολογικά έργα 
- κατασκευές. Βιογραφικό Fax 2310 
755131, email: salcon@otenet.gr.
Μηχανολόγος νέος από βιομηχανία με-
ταλλικών κατασκευών. Γνώση Αγγλικά, Η/
Υ, σχεδίου. Βιογραφικό Fax 2310 722855, 
Τηλ 2310 722500, email: triascon@otenet.
gr.
Μηχανολόγος από εταιρεία μελετών. 
Ηλικίας έως 32 ετών, γνώση AutoCAD, 
ADAPT, εμπειρία σε άδειες βιομηχανι-
ών. Βιογραφικό Fax 2310 458062, email: 
georgoudis-co@hol.gr.
Μηχανολόγος από βιομηχανία ανελκυστή-
ρων στο Πολύκαστρο Κιλκίς. Γνώση Αγγλι-
κά, Η/Υ(Ms Office), AutoCAD. Γερμανικά 
επιθυμητά. Βιογραφικό Fax 23430 23701, 
Τηλ. 23430 20140, 2340 20150, email: 
info@doppler.gr.
Μηχανολόγος από βιομηχανία πλησίον 
ΒΙ.ΠΕ Κιλκίς. Εμπειρία στην οργάνωση και 
λειτουργίας τμήματος συντήρησης βιομη-
χανικού εξοπλισμού . Fax 23410 75716, 
Τηλ 23410 75710, email: elvi2@otenet.gr. 
Μηχανολόγος από εταιρεία ηλεκτρομη-
χανολογικών έργων στη Βόρεια Ελλάδα, 
για διαχείριση κτιριακών Η/Μ έργων. 3έτη 
εμπειρία, γνώση AutoCAD, Η/Υ(Ms Office), 
διαδικασιών διαχείριση έργων. Βιογραφι-
κό Fax 2310 690376, Τηλ 2310 690374 – 5, 
email: monachossa@gmail.com.
Μηχανολόγος από SIGMA Consultants 
ΕΠΕ. 3ετή εμπειρία, άπταιστα Αγγλικά, 
Η/Υ. Προϋπηρεσία σε συστήματα δια-
χείρισης ποιότητας περιβάλλοντος, στην 
εκπόνηση ενεργειακών περιβαλλοντικών 
μελετών, AutoCAD, σχετικές μεταπτυ-
χιακές σπουδές επιθυμητή. Βιογραφι-
κό Fax 2310 286612, email: m.delaki@
sigmaconsultants.gr.
Μηχανολόγος ή Ηλεκτρολόγος από τεχνι-
κή εταιρεία κατασκευών, για το τμήμα με-
λετών – κοστολόγησης. Fax 2310 327308, 
email: mdomiki@otenet.gr.
Μηχανολόγος ή Ηλεκτρολόγος από τεχνι-
κό γραφείο μελετών Η/Μ εγκαταστάσεων. 
Εμπειρία σε εκπόνηση Η/Μ μελετών. Γνώ-
ση AutoCAD, προγραμμάτων 4Μ. Βιογρα-
φικό email: ddimitrio@tee.gr.
Μηχανολόγος ή Μηχανικός Παραγωγής 
και Διοίκησης από βιομηχανία αλουμινίου 
ELVIAL SA για την θέση του προϊσταμένου 
τμήματος παραγωγής. Γνώση Αγγλικά, 
Η/Υ(Ms Office). 3 - 5έτη εμπειρία σε αντί-
στοιχη θέση επιθυμητή. Βιογραφικό Τηλ 
23410 39500, email: hr@elvial.gr.
Μηχανολόγος και Ηλεκτρολόγος και Πο-

λιτικός Μηχανικός από ανώνυμη εταιρεία 
μελετών – διαχείρισης ιδιωτικών έργων, 
για σχεδιασμό βιομηχανικών εγκαταστά-
σεων στην περιοχή της Θεσσαλονίκης. 
10έτη εμπειρία, Αγγλικά, Η/Υ. Βιογραφι-
κό Fax 2310 887226, email: secreetary@
conteceng.gr.
Μηχανολόγος ή Ηλεκτρολόγος ή Χημικός 
Μηχανικός από ανώνυμη εταιρεία μελε-
τών – διαχείρισης ιδιωτικών έργων, για 
επίβλεψη φυσικού αερίου στην περιοχή 
της Θεσσαλονίκης. 3έτη εμπειρία, Αγγλι-
κά, Η/Υ. Βιογραφικό Fax 2310 887226, 
email: secreetary@conteceng.gr.
Πολιτικός Μηχανικός νέος, από τεχνική 
εταιρεία. Βιογραφικό Fax 2310 446971.
Πολιτικός Μηχανικός γυναίκα για το τμή-
μα προσφορών αγορών στην Κύπρο. Τηλ 
694 3835800. 
Πολιτικός Μηχανικός για επίβλεψη ερ-
γοταξίου στο Νοτιοανατολικό Πήλιο. Τηλ. 
2310 227910.
Πολιτικός Μηχανικός από τεχνική κατα-
σκευαστική εταιρεία Θεσσαλονίκης. Fax 
2310 341640, email: ioanna@gmail.com.
Πολιτικός Μηχανικός από κατασκευαστι-
κή εταιρεία για έργα στην περιοχή Θεσσα-
λονίκης. 3έτη εμπειρία σε εργοτάξιο. Τηλ 
2310 329200, 2310 322089.
 από τεχνική εταιρεία Δοτέρ, για έργα οπτι-
κών ινών, στην Δυτική και Κεντρική Μα-
κεδονία. Fax 2310 459673, email: info@
doter.gr.
Πολιτικός Μηχανικός από EUROCO Α.Ε., 
ως υπεύθυνο έργων. Ηλικία έως 40 ετών, 
5έτη εμπειρία, Αγγλικά, Η/Υ. Βιογραφικό 
Fax 2310 795167, Τηλ 2310 795796.
Πολιτικός Μηχανικός από τεχνική εται-
ρεία μελετών κατασκευών, για εργοτα-
ξιάρχης. Βιογραφικό Fax 2310 327308, 
email: mdomiki@otenet.gr.
Πολιτικός Μηχανικός από ΤΕΤΡΑΣ 
Ο.Ε.Τ.Ε τεχνική κατασκευαστική εταιρεία 
για την διοίκηση εργοταξίου. Βιογραφικό 
Fax 2310 888321, Καραϊσκάκη 1Β Τ.Κ. 
54641, email: info@tetras.com.gr.
Πολιτικός Μηχανικός από γραφείο με-
λετών ΕΚΚΕΝΤΡΟΝ ΜΕΛΕΤΕΣ. Εμπειρία 
στην εκπόνηση μελετών συγκοινωνιακών 
και υδραυλικών έργων και γνώση αντίστοι-
χών προγραμμάτων. Βιογραφικό Fax 2310 
488578, email: ekkentron@tee.gr.
Πολιτικός Μηχανικός από την MORFI 
DEVELOPMENT. Ηλικία 30 έως 35 ετών, 
5έτη εμπειρία σε οικοδομικά έργα. Επι-
θυμητή μεταπτυχιακές σπουδές ή MBA. 
Βιογραφικό Τηλ 2310 413412, email: 
livitsanos@morfigroup.com. Υπόψη κος 
Λιβιτσάνος Πάρης. 
Πολιτικός Μηχανικός από Φριγκο Σταλ 
Α.Ε. τεχνική εταιρεία με έδρα ΒΙ.ΠΕ Θεσ-
σαλονίκης, Α) για στελέχωση εργοταξίων 
στην Ρουμανία. Β) για στελέχωση εργο-
ταξίου στην περιοχή Θεσσαλονίκης. Γ) για 
τα τμήματα κοστολόγησης και την εκτέλε-
σης έργων στην περιοχή Θεσσαλονίκης. 
Βιογραφικό 2310 570199, email: info@
frigostahl.gr.
Πολιτικός Μηχανικός από πολυεθνική 
εμπορική εταιρεία συστημάτων μεταλλο-
τύπων, για στέλεχος πωλήσεων. Γνώση 
Αγγλικά, ή Γερμανικά, Η/Υ, 2έτη εμπει-
ρία στις πωλήσεις. Βιογραφικό Fax 2310 
755392, Τηλ 2310 755112, 789849, email: 
litsa.lagogianni@doka.com.Υπόψη κας 
Λαγογιάννη Ε.
Πολιτικός Μηχανικός ή Τοπογράφος Μη-
χανικός με εμπειρία στα δημόσια έργα. 
Τηλ. 2310 587760.
Πολιτικός Μηχανικός ή Αρχιτέκτων από 
κατασκευαστική εταιρεία. Γνώση σχε-
δίων εφαρμογής βιομηχανικών κτιρίων 
προσφορών και προμετρήσεων. Τηλ 2310 
329200, 2310 322089.

Α. ΜΗΧΑΝΙΚΟΣ

Αποστολή αγγελιών 
τηλ: 2310 883148, 
fax: 2310 883151, 
e-mail: 
kukudea@central.tee.gr.

Πολιτικός Μηχανικός ή Τοπογράφος 
Μηχανικός από εταιρεία ΜΕΝΤΩΡ Α.Ε., 
για στελέχωση του τμήματος εκτιμήσεων 
ακινήτων, μεταφορικό μέσο. Επιθυμη-
τή 3έτη προϋπηρεσία. Βιογραφικό Fax 
2310 471129, Τηλ. 2310 471130, email: 
mentor2@aias.gr.
Τοπογράφος Μηχανικός για την Κύπρο. 
Γνώση AutoCAD, Total Station. Τηλ 2310 
866061.
Τοπογράφος Μηχανικός από μελετητική 
εταιρεία, για εργασίες γραφείου. Τηλ. – 
Fax 2310 441690, email: info@mimel.gr.
Τοπογράφος Μηχανικός για εργασία 
με έδρα Κατερίνη τον πρώτο χρόνο. 
Βιογραφικό Fax 2310 334499, email: 
sidirodromika@tee.gr.
Τοπογράφος Μηχανικός από γραφείο με-
λετών ΕΚΚΕΝΤΡΟΝ ΜΕΛΕΤΕΣ, για εργα-
σία γραφείου. Γνώση Η/Υ, τοπογραφικών, 
σχεδιαστικών προγραμμάτων. Βιογραφικό 
Fax 2310 488578, email: ekkentron@tee.
gr.
Τοπογράφος Μηχανικός από γραφείο με-
λετών ΕΚΚΕΝΤΡΟΝ ΜΕΛΕΤΕΣ. Εμπειρία 
στις τοπογραφικές εργασίες υπαίθρου 
– γραφείου, (TOTAL STATION – GPS). 
Γνώση τοπογραφικών σχεδιαστικών προ-
γραμμάτων. Βιογραφικό Fax 2310 488578, 
email: ekkentron@tee.gr.
Χημικός Μηχανικός από Πολάτ Α.Ε. εται-
ρεία δομικών υλικών για το τμήμα έρευνας 
και ανάπτυξης και ποιοτικού ελέγχου. 
Προϋπηρεσία επιθυμητή. Βιογραφικό Fax 
23990 20173, Τηλ. 23990 20174, email: 
factory@polat.gr. Υπόψη κου Κοκόνογλου.
Χημικός Μηχανικός από εταιρεία ACTUS-
Σύμβουλος Ανάπτυξης, για σύμβουλος δι-
ασφάλισης ποιότητας. Ένα έτος εμπειρία 
σε συστήματα διασφάλισης ποιότητας ISO 
9001 - HACCP. Αγγλικά, Η/Υ. Εμπειρία σε 
ISO 14000, 18000, 22000 ή επενδυτικά 
προγράμματα επιθυμητή. Β Βιογραφικό 
Fax 2310 804824, email: info@actus-
id.gr.

Ηλεκτρολόγος μέλος ΤΕΕ 2005, 2έτη 
προϋπηρεσία σε τεχνική εταιρεία, γνώ-
ση Αγγλικά, AutoCAD, 4Μ, για εργασία 
στην περιοχή της Θεσσαλονίκης. Τηλ 694 
6586190.
Πολιτικός Μηχανικός με πτυχίο ΜΕΚ 
Δ’ οικοδομικά, οδοποιία, Γ’ υδραυλικά, 
ενεργειακά, για στελέχωση εταιρείας. Τηλ 
23960 41497.
Πολιτικός Μηχανικός με πείρα στις στα-
τικές μελέτες με Η/Υ οικοδομικών έργων 
από σκυρόδεμα, για συνεργασία με μηχα-
νικούς και εργολάβους. Τηλ. 2310 417537, 
694 4371420.
Πολιτικός Μηχανικός με εμπειρία στην 
έκδοση οικοδομικών αδειών, την εκπό-
νηση στατικών και υδραυλικών μελετών 
και την σύνταξη τευχών δημοπράτησης 
και προμετρήσεων – επιμετρήσεων, 
για συνεργασία. Τηλ. 2310 920453, 694 
6783844.
Πολιτικός Μηχανικός με εμπειρία στην 
έκδοση οικοδομικών αδειών. Γνώση 
Γ.Ο.Κ., ΤΕΚΤΩΝ AutoCAD, ArchiCAD, για 
συνεργασία με Πολιτικούς Μηχανικούς, 
Αρχιτέκτονες, εργολάβους, κατασκευα-
στικές εταιρείες για έκδοση οικοδομικών 
αδειών. Τηλ 697 6475722. 
Τοπογράφος Μηχανικός έμπειρος, για 
εργασία σε τεχνική εταιρεία. Τηλ. 697 
7808358.
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 03
■  Καλοκαιρινό σημείωμα

 04
■  ΤΕΕ/ΤΚΜ: Δωρεάν βοήθεια 
στους πολίτες για το 
κτηματολόγιο από 20/8

 05
■  Βελτιωτικές παρεμβάσεις 
στο χωροταξικό των ΑΠΕ

 06
■  ΝΕ Πέλλας: Υποδομές στο 

«μικροσκόπιο»

■  Το ΤΕΕ/ΤΚΜ επισκέφτηκε ο 
γραμματέας ΝΕ Θεσσαλονί-
κης του ΠΑΣΟΚ.

 07
■  Στο ...Ναυαρίνο το «EU-

ROPA NOSTRA 2008»

 16 
■  Mε μια ματιά

 18
■ Συλλογικά - Παραταξιακά

 19
■  Mεταπτυχιακά 
προγράμματα για 100 
φοιτητές

■  419 εκατ € προτείνει για το 
ΣΕΜΠΟ του ΟΛΘ 
η Hutchison

 20
■  Φάκελος «Κτήριο ΤΕΕ/ΤΚΜ»
    Εννέα πρόεδροι του ΤΕΕ/ΤΚΜ 
καταθέτουν προτάσεις για το νέο 
κτήριο

 23
■ Ζητείται

 08
■  Διευκρινίσεις για 
το διάδρομο 10/28 
του αεροδρομίου 
«ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ»

 10
■ Eνδιαφέρουν

 12 -14
■  Από τη Στοά 
Χρυσικοπούλου στη 
Μεγάλου Αλεξάνδρου: Μια 
διαδρομή 29 ετών για το 
ΤΕΕ/ΤΚΜ

 15
■  ΕΝΕΠΟΤ: Ζητούνται 
ελληνικά πρότυπα για 
την πρόληψη δασικών 
πυρκαγιών

■  Νέα λεωφορειακή γραμμή 
προς «Παπαγεωργίου» και 
«424»

■  O Σεισμός Αχαΐας-Ηλείας 
(Μ=6,5) της 8ης Iουνίου 
2008

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ

http://www.tkm.tee.gr
επισκεφθείτε μας...
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